
 تحلیلگر اصولگرا درباره نحوه تعامل مجلس بعدی با دولت دوازدهم، 
دولت  با  چالش  از  سطحی  سمت  به  یازدهم  مجلس  نظرم  به  گفت: 
خواهد رفت که می تواند بسیار خطرناک باشد؛ نه از این جهت که دولت 
نباید نقد شود، بلکه اگر درگیری و چالش سیاسی ادامه یابد، مردم از 
اصولگرایان هم رویگردان می شوند.  »امیر محبیان« درباره نرخ مشارکت 
در انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: ماهیت 
آرای انتخابات دوم اسفند را نوعی اعتراض می دانم، چه کسانی که رای 

دادند و چه افرادی که رای ندادند. کسانی که رای دادند اعتراضشان به

 دبیرکل حزب کارگزاران درباره علل پایین بودن مشارکت مردمی در 
انتخابات مجلس یازدهم گفت: اینکه رسانه ها و بسیاری از تریبون ها، 
شرکت در انتخابات را مساوی با تأیید همه اتفاقات کشور و تأیید روند 
دستگاه های اجرایی اعلام می کنند یکی از دلایل عدم مشارکت مردم 
در انتخابات است. چراکه همین موضوع به مردم القا می کند اگر در 
انتخابات شرکت نکنیم، نارضایتی خودمان را از دستگاه های اجرایی و 
حاکمیتی نشان داده ایم.  غلامحسین کرباسچی اظهارداشت: من در 

انتخابات شرکت کردم، اما عدم شرکت مردم در این انتخابات، دلایل

محبیان تحلیلگر اصولگرا:

چالش مجلس بعدی با دولت، مردم را 
از اصولگرایان رویگردان می کند

غلامحسین کرباسچی :

نباید شرکت در انتخابات به عنوان 
تأیید کل حاکمیت مطرح می شد

2

سخنگوی دولت:

 در اطلاع رسانی کرونا با صداقت عمل کردیم
سخنگوی دولت گفت: کاستی ها و مشکلاتی در مقابله با ویروس کرونا وجود دارد، اما تا امروز در 
اطلاع رسانی با صداقت رفتار کردیم؛ شاید در روزهای آینده بمب های خبری از کشورهای منطقه 

شاهد باشیم، کشورهایی که در زمینه آمار مبتلایان پنهان کاری کرده بودند. 
»علی ربیعی« عصر سه شنبه در خاتمه نشستی که با حضور تولیدکنندگان اقلام بهداشتی و درمانی 
از جمله ماسک و مواد ضدعفونی کننده در محل وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار شد، افزود: 

کرونا یک مساله جهانی است و فقط مساله ایران نیست، این ویروس منطقه و جغرافیا نمی شناسد.
وی بیان داشت: امروز کرونا به یک مساله اجتماعی تبدیل شده است، بر روی اقتصاد کشور نیز 
تأثیرگذار شده، اما مهمترین موضوع برای غلبه بر این مشکل، همدلی و در کنار هم بودن، ایجاد 

آرامش و اطمینان دادن به مردم است.
این مقام مسوول گفت: اقدامات جدی و سختگیرانه، اما اطمینان بخش و حل کننده ای در 

خصوص کرونا اتخاد شده و ایجاد آرامش در جامعه را دنبال می کنیم.
ربیعی تاکید کرد: با آرامش، اعتماد به یکدیگر، اعتماد به دولت و اعتماد به نظام بهداشتی می توان 

از این مساله نیز عبور کرد.
 وی یادآور شد: رفتار مصرف کنندگان در روزهای گذشته موجب مصرف بیش از اندازه و تقاضای 
کاذب برای برخی اقلام شد؛ همچنین سوداگری و سو استفاده برخی در جامعه مشکلاتی را به وجود 
آورده است. سخنگوی دولت خاطر نشان کرد: اکنون مواد شوینده با سه برابر نیاز کشور امکان تولید 

دارد و تلاش حداکثری همه تولیدکنندگان، در راستای رفع نیاز داخل و حتی صادرات است.
وی گفت: اکنون جلوی بخش صادرات مواد و اقلام مورد نیاز جامعه گرفته شده است و برخی 

شرکت ها متعهد شده اند تا ۷۲ ساعت آینده در موضوع ضدعفونی کننده ها بازار را اشباع کنند.
وی با اشاره به اقدامات دولت، به ارائه مجوزهای ۲۴ ساعته در تغییر خطوط تولید و تغییر مجوزها 
و پاسخگویی شبانه روزی وزارت صنعت اشاره کرد و گفت: در برخی قسمت های زنجیره تولید و 

همچنین قیمت ها، مسائل بانکی، ارزی و گمرکی مشکلاتی وجود دارد.
ربیعی تأکید کرد: هیچ افزایش قیمتی در ضد عفونی کننده ها و ماسک وجود نخواهد داشت و 
حتی یکی از شرکت ها به صورت داوطلبان توزیع رایگان ماسک را تعهد کرده است و حداقل در چند 
ماه آینده هیچ افزایش قیمتی در این حوزه نخواهیم داشت. وی بر توزیع مناسب اقلام برای مقابله با 

سوداگری تاکید کرد تا کاسبان کرونا را نا امید کرده و از نگرانی مردم بکاهیم.
این مقام مسوول از تولید سه شیفت برخی کارخانجات و وجود اضافه ظرفیت تولید به عنوان 
خبرهای خوش در این حوزه یاد کرد و گفت: ارز دولتی برای سال آینده برای بخش دارو و تجهیزات 

پزشکی در نظر گرفته شده است.

فرمانده قرارگاه خاتم: 

قرارگاه خاتم الانبیاء رقیب بخش خصوصی نیست 
 فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم  الانبیاء سپاه پاسداران تاکید کرد: این قرارگاه نه تنها رقیب بخش 

خصوصی نیست بلکه چتر حمایتی روی سر آنها است. 
سعید محمد عصر سه شنبه  پس از بازدید از نمایشگاه رونق تولید در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
این سووال که گفته می شود قرارگاه خاتم رقیب بخش خصوصی است، گفت: نمایشگاه رونق تولید 
کاملا واقعیات را نشان می دهد که اگر از تک تک غرفه داران سوال شود از همکاری قرارگاه خاتم با 
شرکت های خصوصی بسیار خرسند هستند و می گویند که اگر قرارگاه نبود مجموعه آنها از بین می 

رفت، در واقع قرارگاه نه تنها رقیب بخش خصوصی نیست بلکه چتر حمایتی بر روی سر آنها است.
وی تاکید کرد: عده ای معاند نظام هستند که آنها اصلا با هیچ چیزی موافق نیستند یعنی هر اتفاق 

خوبی که بیفتد زیر سوال می برند که البته تکلیف آنها مشخص است.
محمد افزود: سال ۹۸ توسط رهبر معظم انقلاب به نام رونق تولید ملی نام گرفت بنابراین ما نیز در 

راستای رونق تولید این نمایشگاه را در پایان سال برگزار کردیم.
وی با تاکید بر این که  قریب به ۵ هزار شرکت پیمانکار در بخش خصوصی با قرارگاه خاتم مشغول 
همکاری هستند گفت:  قرارگاه یک خانواده بزرگ از مجموعه پیمانکاران بخش خصوصی است که 
بخش عمده ای از آنها تقاضا داشتند در این نمایشگاه حضور پیدا کنند اما به دلیل این که فضای کافی 
وجود نداشت توانستیم پانصد شرکت را دعوت کنیم. فرمانده قرارگاه خاتم الانبیا )ص( تاکید کرد: ما 
بدنبال بومی سازی واقعی در کشور با حمایت از شرکت های دانش بنیان و شرکت های سازنده هستیم 

و اعتقادمان این است که هیچ کاری نیست که ایرانی نتواند انجام دهد.
 

معاون هماهنگ کننده ارتش:

ارتش برای کمک به مقابله با کرونا 
کاملا آماده است

 معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی گفت: ارتش برای کمک به مقابله با کرونا کاملا 
آماده است. 

اجرای  در  داشت:  اظهار  سه شنبه  روز  کرونا  بیماری  درخصوص  سیاری  حبیب الله  دریادار 
دستور فرمانده کل ارتش امروز جلسه ای با وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برگزار کردیم تا 
هماهنگی های مشترک برای استفاده از توانمندی ارتش جمهوری اسلامی ایران و کمک به ستاد 

مقابله با بیماری کرونا و اینکه اعلام کنیم در کنار مردم هستیم را اجرایی کنیم.
معاون هماهنگ کننده ارتش افزود: همانطور که وزیر بهداشت بیان کرد، ما در سازمان ارتش 

جمهوری اسلامی ایران امکاناتی را برای رزم در صحنه های واقعی داریم.
سیاری خاطرنشان کرد: ما این آمادگی را داریم که اگر چنین بحران هایی در کشور اتفاق بیفتد، از 
این ظرفیت های موجود در سازمان ارتش برای رفع آلودگی در سطح کلان و قرنطینه کردن در جایی 
اگر لازم باشد، اجرای آموزش و یا خدماتی که سامانه بهداشت و درمان ارتش جمهوری اسلامی ایران 

با وزارت بهداشت و درمان همکاری داشته و بتوانیم کمک های لازم را انجام دهیم.

در نظر دارد  4   قطعه زمین از زمین های شهرداری )قطعه های شماره 31 ،  
1۲۷ ، 1۵۲ و 1۵۹ همه  به متراژ 1۸۲/۷۵  مترمربع واقع در  سمت شرق 30 متری 

شهداء داخل کوچه  را از طریق مزایده عمومی واگذار نماید.
پنج شنبه   روز  اداری  پایان وقت  تا  مزایده  اسناد  توانند جهت خرید  متقاضیان می 
1398/12/15  به شهرداری جعفریه مراجعه نموده و پس از یک روز کاری مهلت 
تحویل  را  اسناد  تا   )  1398/12/17 مورخه  شنبه  اداری   وقت  پایان   ( دارند 

شهرداری نمایند ضمناً زمان بازگشائی در شرایط مزایده اعلام می گرد .
شرایط شرکت در مزایده:

در  نقدی  صورت  به  کارشناسی  قیمت  درصد   ۵ معادل  مزایده  در  سپرده  -ارائه   1
وجه شهرداری جعفریه.

2 - در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند 
سپرده شرکت در مزایده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .

3 -قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری میباشد.
4 - شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار میباشد. 

5 - سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد 6 
– شرایط فروش  به صورت نقد می باشد.

شهرداری جعفريه 
آگهی مزایده عمومی)نوبت دوم (

روابط عمومی شهرداری جعفریه 

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

واکنش معنادار مردم به انتخابات
انتخابات مجلس یازدهم روز جمعه دوم اسفندماه در 
سراسر کشور برگزار شد. اکنون می توان این پرسش را 
مطرح کرد که این انتخابات در چه فضایی برگزار شد و چه 
پیامدهایی داشت و به احتمال خواهد داشت؟این نوشتار 

پاسخهایی اجمالی به دست می دهد. 1-وزارت کشور اعلام کرد کمتر از۲۵میلیون 
آمار،کاهش  اند.این  کرده  شرکت  انتخابات  شرایط،در  واجد  ۵۷میلیون  از  نفر 
چشمگیر میزان مشارکت مردم را در انتخابات،در مقایسه با دوره های گذشته نشان 
می دهد.مجموعه ای از مشکلات و رویدادها مانند تنگناهای  اقتصادی،فسادهای 
مالی،رویدادهای آبان و ردصلاحیت کاندیداهای اصلاح طلب،سبب شد بخش بزرگی 
از واجدان شرایط،از حضور در پای صندوق رای خودداری کنند.به ویژه آنکه شرکت در 

انتخابات در ادبیات رسمی،نشانه حمایت مردم از وضع موجود،جلوه داده می شود.
کرده  خودداری  انتخابات  در  شرکت  نقر،از  از30میلیون  بیش  که  نکته  ۲-این 
اند،موضوعی مهم و بررسی زمینه ها،پیامها و پیامدهای آن اجتناب ناپذیر است.روزنامه 
کیهان پس از اعلام نتیجه انتخابات ریاست جمهوری سال ۸0 و در پی پیروزی قاطع 
خاتمی و دستیابی او به بیش از ۲1میلیون رای،به این نکته اشاره کرد که باید موضوع 
خودداری ۸میلیون نفر از شرکت در انتخابات بررسی و صدای آنها شنیده شود.اینکه 
انتخابات،چه  نفر در  از 30میلیون  به موضوع خودداری بیش  اصول گرایان،امروز 

واکنشی نشان خواهند داد،جالب خواهد بود.
3-اصول گرایان توانستند به سبب کاهش میزان مشارکت و با بسیج بخش مشخصی 
از  رای دهندگان،بیشتر صندلی های مجلس را به دست آورند.این پیروزی هرچند به 
سبب کسب صندلی های مجلس،برای آنها اهمیت دارد اما بدون تردید با طعنه دیگران 
همراه خواهد بود و نه تنها به اعتبار اصول گرایان نمی افزاید،بلکه موجب کاهش اعتبار 
آنها به عنوان جناحی می شود که زمانی به پیروزی رسیده اند که تعداد بیشتری از 
آمیزی  قم شرایط شگفت  اند. ۴-انتخابات  نکرده  انتخابات شرکت  شهروندان،در 
داشت.سه عضو فهرست شورای اصول گرایان،به دلایل مختلف،پیروزی قابل انتظار 
و آسانی داشتند.وقتی موسی پور،استاندار زمان احمدی نژاد حوزه انتخابی خود را به 
قم تغییر داد،انتخابات قم ،رقابتی تر شد.اما اعلام شیوع ویروس کرونا میزان مشارکت 
را کاهش داد و به نفع سه عضو فهرست شورای اصول گرایان تمام شد که آرای بخش 
مشخصی از مردم را همراه داشتند.با این وجود،تحلیل آرای منتخبان قم نشان میدهد 
جریان تندروی جناح اصول گرا،توانسته است سنتی ها را به حاشیه براند.استانداری قم 
با برگزاری انتخابات در شرایطی که اعلام شیوع کرونا می توانست حتی برخی عوامل 
برگزاری انتخابات، را،برای حصور در میان جمعیت رای دهندگان،با ترس و تردید روبرو 
کند،کار بزرگی انجام داد.برگزاری جلسه شورای تامین استان،برای بررسی شیوع کرونا، 
در روز انتخابات شرایط پیچیده ای را که مدیران استان با آن روبرو بودند،آشکار می کند.
۵-مجلس یازدهم-که از تندروها پرشده است برای دولت روحانی -که اکنون حمایت 
تعداد کمتری از مردم را به  همراه دارد-دردسر ایجاد خواهد کرد.می توان پیش بینی 
کرد که مجلس یازدهم درباره سیاست خارجی،سیاست داخلی و موضوعات اقتصادی 
،فرهنگی و اجتماعی،رویکردی انعطاف ناپذیر خواهد داشت.موضوعی که می تواند بر 

رفتار و تصمیم مردم در انتخابات ریاست جمهوری در سال1۴00 تاثیر بگذارد.

مطهرنیا کارشناس مسائل بین الملل:

 FATF تصمیم گیرندگان برای نپیوستن به
پاسخگوی افکار عمومی باشند

 FATF یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: با وجود اینکه تبعات نپیوستن به 
به عهده تصمیم گیرندگان در این باره است اما دولت نباید برای کاهش آثار تخریبی 

شرایط پیش آمده دست از تلاش بردارد. 
مهدی مطهرنیا با اشاره به قرار گرفتن نام ایران در لیست اقدامات مقابله ای FATF  و 
قطع همکاری های بانکی و مالی کشورهایی که تاکنون با ایران همکاری داشتند گفت: 
تصمیم گیرندگان درباره موقعیت ایران در FATF باید تبعات تصمیمات خود بر کشور 
و اوضاع بانکی و مالی را بپذیرند و پاسخگوی افکار عمومی باشند. در عین حال این به 
معنای آن نیست که بخش های مسئول در دولت دیگر دست از تلاش بردارند بلکه باید 

برای رسیدن به موقعیتی بهتر و ایجاد فضای مناسب تلاش کنند.
وی درباره قطع تلاش دولت برای اقناع مخالفان FATF تصریح کرد: ناامیدی و 
کنارگذاشتن تلاش ها و کارکردها، اشتباه و خارج از عقلانیت و خردگرایی در حوزه 
سیاسی و مدیریتی است از این رو اگر حتی یک درصد احتمال استفاده از این ابزارها 
از تلاش  نباید دست  به شرایط مطلوب وجود دارد  بهبود وضعیت و رسیدن  برای 

برداشت و بخش های مسئول باید به وظایف خود عمل کنند.
وی ادامه داد: ما نیازمند بررسی وضعیت کنونی و محدودیت هایی که آثار تخریبی 

می تواند داشته باشد هستیم تا بتوانیم این آثار را کاهش دهیم.

حسن بختیاری زاده*
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روحانی در نخستین جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا :

مردم به طور کامل به بخش 
بهداشت کشور اعتماد کنند

رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران تاکید کرد

همبستگی  ملی
 رمز غلبه بر کرونا

آیت الله شبیری زنجانی در سلامت هستند
8

4

2

2

8

8

شهر را ترک نکنید 

ورود شورای عالی امنیت ملی به اظهارات نماینده قم

آذر منصوری: 

تلاش برای تحقق گفت وگوی ملی را رها نخواهیم کرد

درخواست وزیر بهداشت از مردم شهر قم؛

 رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران با تاکید بر اینکه همبستگی و عزم ملی برای مقابله با کرونا در سایه اطلاع رسانی 
دقیق و صحیح شکل می گیرد، گفت: وقتی مردم به این باور برسند که مرگ فقط برای همسایه نیست، تلاش می کنند با رعایت 
نکات بهداشتی خود و دیگران را از ابتلا به ویروس مصون بدارند.  میهمان ناخوانده و لجباز این روزهای کشورمان، ویروسی 
است که از چین قدم رنجه کرده و نیامده چندین نفر در کشور را به صورت قطعی مبتلا و جان 12 نفر را گرفته است. ویروسی

رییس جمهوری با بیان این که امکانات بهداشتی، پرسنل 
متخصص و دلسوز ما جزو بخش های نمونه کشوری است، 
گفت: بخش بهداشت جزو بخش هایی است که همه مردم 

می توانند به طور کامل به آنها اعتماد کنند.  حجت الاسلام 
و المسلمین حسن روحانی عصر سه شنبه در اولین جلسه 

ستاد ملی مبارزه با کرونا ضمن قدردانی از تلاش کارکنان

مردم  ما  را  مجبور به قرنطینه شهرها نکنند

مراجع تقلید :سفر به قم جایز نیست

کار و فعالیت از روز شنبه باید روال عادی خود را داشته باشد
و2

 مدیرعامل سازمان انتقال خون استان قم گفت: درروزهای گذشته و پس از افزایش نگرانی 
عمومی از شیوع ویروس کرونا، با کاهش 3۰ درصدی اهدای خون در قم مواجه هستیم که این 
موضوع بسیار نگران کننده است و از مردم می خواهیم تا نیازمندان به خون را در این ایام تنها 
نگذارند.  مرتضی نوریان بیان کرد: نگرانی مردم از ابتلا به ویروس کرونا موجب شده تا مراجعه 
آنان به مرکز اهدای خون قم کاهش چشمگیری داشته باشد که این موضوع زنگ خطر کاهش 
ذخیره خونی استان را به صدا درآورده است. وی با تاکید بر اینکه هیچگونه نگرانی برای 
ابتلای مراجعه کنندگان به این ویروس در مرکز انتقال خون قم وجود ندارد، افزود: یکی از 
شرط های مهم برای اهدا خون، سلامتی کامل و نداشتن علایم آنفلوانزا و سرماخوردگی است 
که این موجب شده تا مراجعه کنندگان به مراکز اهدای خون از سلامتی بالاتری نسبت به 

سایر اماکن برخوردار باشند. مدیرعامل سازمان انتقال خون قم به همه مردم نوع دوست این

در ادامه تاکید علما و مراجع قم بر ضرورت عمل به توصیه های بهداشتی و پزشکی مقابله با 
شیوع بیماری کرونا در قم و بویژه دوری از اجتماعات، آیات بیات زنجانی و صانعی نیز در پاسخ 
به استفتائات جداگانه، عمل به توصیه مسئولان بهداشتی کشور در دوری از اجتماعات را 
واجب و لازم و نظر مسئولان درمانی پیرامون تعطیلی اعتاب مقدس را معیار عمل دانستند. 
با افزایش نگرانی ها از شیوع بیماری کرونا و همچنین توصیه مسئولان بهداشتی و درمانی 
کشوری نسبت به دوری از اجتماع به عنوان مهم ترین راه پیشگیری از ابتلا به این بیماری، 
آیات بیات زنجانی، صانعی و علیدوست، بر معیار بودن نظر مسئولان درمانی در این زمینه و 
تعطیلی اعتاب مقدس شهرهای درگیر این بیماری تاکید کردند. دفتر آیت لله اسدالله بیات 
زنجانی در پاسخ به این استفتاء که » با توجه به شیوع بیماری کرونا در ایران و به ویژه در قم و 

گیلان، توصیه نهادهای متولی امور بهداشت و درمان در روزهای اخیر این است که ترددها

مدیرعامل سازمان انتقال خون استان قم :

کاهش ۳۰ درصدی اهدای خون در قم نگران کننده است
علما و مراجع قم درجهت مقابله با شیوع بیماری کرونا در قم تاکید کردند 

عمل به توصیه مسئولان در دوری از اجتماعات واجب است

88

عکس/مجتبی محمدلو

2
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کرونا، تک امیدی در محاصرۀ 
نگرانی ها 

ویروس مرگبار کرونا به ایران رسیده و تلفاتش رو به افزایش 
دارد. نگرانی عمومی نیز در حال گسترش است. 

چرا باید نگران شد؟ چه عواملی موجب نگرانی است، چه 
در بخش حکومت و چه جامعه؟

از حکومت شروع کنیم:
مردم می  است.  نگرانی  اعتماد موجب  مورد  رسانی  اطلاع  فقدان سیستم  یک- 
خواهند بدانند که واقعیت این بیماری چیست، چرا و چه موقع به ایران رسیده و برای 
مقابله با آن چکار باید کرد. امّا وقتی که سیستم اطلاع رسانی رسمی فاقد شفافیت لازم 
است و سابقۀ پنهانکاری و بی صداقتی را هم در کارنامه دارد؛ طبیعی است که مردم به 
خبرها و هشدارها به دیدۀ تردید نگریسته و سراغ دیگر منابع خبری غیررسمی و خارجی 
بروند. هجوم اخبار درست و نادرست و تحلیل ها و توصیه های رنگارنگ، جامعه را خسته 
تر و نگران تر می کند. نظام اطلاع رسانی رسمی باید نشان دهد که دغدغۀ مردم را دارد و 
به فکر توجیه اقدامات حکومت نیست.    دو- ناکارآمدی نظام اداری و اجرایی کشور هم، 
که خصوصاً در مواقع بروز حوادث طبیعی مثل سیل و زلزله آشکار شده، موجب نگرانی 
است. وقتی که دولت در زمینۀ مدیریت بحران های قبلی کارنامه قابل قبولی نزد افکار 
عمومی ندارد، چرا مردم نگران شیوع ویروس کرونا نشوند. اطلاع مردم از تجربه دیگر 
کشورها در مقابله با این پدیده به آنها آموخته که چنین کاری نیازمند مدیریتی یکپارچه، 

جامع و هماهنگ است وگرنه باید منتظر افزایش هزینه های مادی و انسانی بود.         
سه- ضعف و نقص نظام پزشکی و درمانی کشور در مواجهه با پدیده هایی در سطح 
کرونا نیز موجب نگرانی است. اگر مردم نسبت به وجود امکانات در دسترس برای 
تشخیص و درمان به موقع این بیماری، از پرسنل کارآزموده گرفته تا دارو و تجهیزات 
بیمارستانی، اطمینان خاطر نداشته باشند، نگران خواهند شد. بله، بسیاری از این 
نقائص و کمبودها در کوتاه مدت قابل رفع نیست و مسائل سیاسی مثل تحریم ها یا کم 
رغبتی دیگر کشورها برای کمک به ما نیز مزید بر علت است، ولی این مسائل بر میزان 

نگرانی ها می افزاید که از آنها نمی کاهد.  
حال سراغ جامعه برویم:

یک- بی اعتمادی مردم به حکومت موجب نگرانی است. اساساً هر دولتی برای 
اجرای پروژه های ملی و کلانی مثل مقابله با کرونا نیازمند همراهی مردم است ولی لازمۀ 
این همراهی، اعتماد مردم به دولت است. بی اعتمادی به دولت نتیجه مجموعه ای از 
سیاست ها و اقدامات نادرست قبلی است که در مواقع بحرانی نمایان شده و دولت را 
از پشتیبانی اجتماعی محروم می سازد. دو- گسترش رفتارهای خودخواهانۀ مردم هم 
موجب نگرانی است. رفتارهای آزمندانۀ مردم در قبال شیوع ویروس کرونا، مثل تهیۀ 
هرچه بیشتر وسایل پیشگیری برای خود )ماسک و مواد ضدعفونی کننده و ...(، نشان 
از بی اعتنایی آنها نسبت به سرنوشت دیگر اعضای جامعه دارد. جامعه ای که در آن 
هر کس به دنبال جلب حداکثری منافع خود، ولو به بهای تضییع حق دیگران باشد، 
فاقد "چسب اجتماعی" لازم است. در چنین وضعیتی افراد نامطمئن نسبت به آینده، 
بی اعتنا به سرنوشت مشترک اجتماعی، وارد مسابقۀ بقاء برای تضمین آینده می شوند.        
سه- جامعۀ ضعیف و نامتشکل فاقد توان لازم برای مقابله با بحران هایی در سطح 
کروناست، که این هم مایۀ نگرانی است. قدرت و استحکام درونی جامعه نه به خاطر 
تعداد جمعیت، بلکه برخاسته از واقعیتی به نام "جامعه مدنی" است، یعنی وجود 
نهادهای میانجی میان دولت و مردم. احزاب سیاسی، نهادهای صنفی و تشکل های 
داوطلبانه ای که افراد ذینفع و ذیعلاقه را گرد خود جمع می آورند، به هنگام بحران می 
توانند با بسیج اعضایشان از موجودیت جامعه دفاع کنند. پانگرفتن نهادهای مدنی در 
جامعه، به عللی مثل بی اعتمادی حکومت به مردم و نگرانی از متشکل شدنشان، موجب 
کاهش توان درونی جامعه می شود. یک جامعه ضعیف با افراد نامتشکل به جای آن که 

در مواقع بحرانی همراه و پشتیبان دولت باشد، طلبکار او خواهد بود.       
آیا امیدی هست؟

کرونا ضعف های جامعه و حکومت را نمایان کرده و موجب نگرانی عمومی شده است. 
سوء استفاده دشمنان ایران از این ضعف ها و هراس افکنی هایشان، به ویژه در فضای 
مجازی، بر دامنه و شدت نگرانی ها افزوده است. با این همه، نحوۀ رویارویی دولت با 
این پدیده می تواند فرصتی تازه برای تغییر این وضعیت باشد، مشروط بر آن که اهمیت 
موضوع به خوبی درک شود. پدیده های اجتماعی مثل بی اعتمادی مردم به حکومت یا 
زوال "سرمایه اجتماعی"، یک شبه پدید نیامده اند که یک باره از میان بروند. امّا تغییرات 
اجتماعی کلان نیز با برداشتن گام های خرد آغاز می شوند. تهدید کرونا می تواند تبدیل 

به فرصتی برای اصلاح و بهبود وضعیت اجتماعی شود.
* عضو  انجمن جامعه شناسی ایران

وای به حال آنکه دروغ 
می گوید! 

 وقتی خبرنگاران روز دوشنبه در راهروی مجلس، امیرآبادی 
نماینده قم در پارلمان را دیدند، فکر نمی کردند صحبت های 

او تبدیل به یک زلزله خبری در ایران شود. مرگ ۵0 نفر در قم به دلیل ابتلا به کرونا!
این نماینده مجلس که اتفاقا به مجلس یازدهم هم راه پیدا کرده است گفته است:» 
روزانه 10 نفر در قم از بین می روند.  تا دیشب )یکشنبه شب( حدود ۵0 نفر به دلیل ابتلا 

به ویروس کرونا فوت کرده اند. وزیر بهداشت در این قضیه مقصر است.«
ایرج حریرچی معاون وزیر بهداشت که در نشست خبری سخنگوی دولت حضور داشت 
به سرعت پاسخ آقای نماینده را داد و گفت:» از دیروز تا امروز ۴ نفر به جمع فوت شدگان 
اضافه شده است و به 1۲ نفر رسیده است. افراد مبتلا که تست آن ها مثبت شده نیز ۵۹ 
الی 61 نفر است. اگر تعداد فوت شدگان قم نصف یا حتی یک چهارم این عدد هم باشد، 
استعفا می دهم .« واقعا در این میان چه کسی راست می گوید؟ وزارت بهداشت یا آقای 
نماینده؟ اگر صحبت های امیرآبادی راست باشد که باید وزیر و تمام معاونان وزارت بهداشت 
و یا حتی بالاتر دولت به خاطر این پنهان کاری بزرگ و عدم مدیریت صحیح استعفا دهند. 
واقعا اگر طی چند روز ۵0 نفر در قم به دلیل کرونا جان خود از دست داده  باشند، نشان 
از یک بحران مدیریت در کشور است. این بحران به شدت خطرناک تر از کروناست. این 
حجم از پنهان کاری اصلا قابل قبول نیست. جان آدم، قیمت سیب زمینی یا پیاز نیست 
که اینقدر ساده با آن برخورد می کنند. مرگ ۵0 نفر یعنی طی روزهای آنیده باید منتظر 
فاجعه ای بزرگ تر در قم و دیگر استان ها باشیم. این ۵0 نفر شاید ۵ هزار نفر را درگیر کرونا 
کرده باشند. شاید بیماری را از قم به شهرهای دیگر منتقل کرده باشند. بالا نوشتم استعفا 
اما نه اگر پنهان کاری راست باشد لایق محاکمه است. محاکمه ای که همه مردم شاهد آن 
باشند. حالا اگر حرف های  وزارت بهداشت در مورد فوت شدگان کرونا راست باشد و آمار 
آقای نماینده اشتباه، چه باید کرد؟ امیرآبادی هم باید محاکمه شود و از نمایندگی این دوره 
و دوره بعد استفعا دهد. مگر می شود نماینده یک شهر که به عنوان وکیل مردم به مجلس راه 
پیدا می کند، بدون تحقیق وبر اساس شنیده ها، جو جامعه را این چنین ملتهب کند. آقای 
امیرآبادی باید به صورت شفاف به مردم و دستگاه های مسؤول بگوید این آمار را از کجا آورده 
است؟ چه کسی یا کسانی به او گفته اند که ۵0 نفر در قم بر اثر کرونا جان خود را از دست 
داده اند؟ نکند منبع او کانال های تلگرامی است که هر روز آمارهای تخیلی از کرونا به مردم 
ارائه می دهند؟ نکند خدای ناکرده این آمار، به خاطر تسویه حساب های سیاسی با دولت 
باشد؟ نکند به دنبال کاسبی از کرونا برای انتخابات ریاست جمهوری باشیم. جان مردم از 
همه چیز مهم تر است. لطفا با جان مردم را فدای بازی های سیاسی نکنید. همانطور که در 
بِینَ«. مقام های مسؤول باید هرچه سریعتر به  سوره مرسلات آمده است »وَیْلٌ یَوْمَئِذٍ لِلْمُکَذِّ
این موضوع ورود کنند و ببینند چه کسی راست می گوید؟ بعد از مشخص شدن حقیقت 

باید گفت: وای به حال آنکه دروغ می گوید! 

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

وزارت بهداشت به تنهایی از عهده کنترل 
استان قم بر نمی آید

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی گفت: وزارت بهداشت به تنهایی 
از عهده کنترل استان قم بر نمی آید و وزارت کشور، نیروی انتظامی و تمام مجموعه هایی 
که توان کنترل دارند، باید به میدان آمده و به وزارت بهداشت کمک کنند.  »محمدابراهیم 
رضایی« در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه وزارت بهداشت اعلام کرده است، استان قم منشاء 
شیوع ویروس کرونا است و مردم همچنان از این استان به دیگر مناطق سفر می کنند، چرا 
برنامه ای برای قرنطینه شهر قم وجود ندارد؟ گفت: بیماری واگیردار و خطرناکی وارد کشور 
شده است و رعب و وحشتی ایجاد شده است. وزارت بهداشت و درمان تلاش جدی در این 
زمینه انجام می دهد و تلاش می کند با صحبت، تذکر و اطلاع رسانی به ویژه در قم شهر را 
مدیریت کند، اما یک سری از مردم به صحبت های وزارت بهداشت هیچ اعتنایی ندارند و 
این جای نگرانی است و علیرغم اینکه خطر را به آنها متذکر می شوند، اما خیلی اعتنایی به 
این موضوع نمی کنند. معتقدم باید یک بررسی ویژه ای در این خصوص صورت گیرد. عضو 
کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: شهر قم در حال حاضر منشاء 
صادرات ویروس به تمام کشور است و این جای نگرانی دارد، از این جهت که شهروندان 
ساکن در قم یا افرادی که به قم تردد می کنند به توصیه های وزارت بهداشت اعتنایی 
نمی کنند. کنترل یک استان به این شکل هم کار دشواری است و اگر همکاری مردم نباشد، 
به نظر نمی رسد دولت با مقدوراتی که در اختیار دارد، بتواند به اهداف خود برسد. رضایی در 
گفت وگو با ایلنا در پاسخ به این سوال که با توجه به عدم رعایت برخی افراد، قرنطینه شهر در 
شرایط فعلی ضرورت نیست؟ تصریح کرد: تا عزم و اراده همگانی نباشد، دولت با مقدوراتی 
که دارد نمی تواند برنامه های خود را پیش ببرد و مردم باید همراهی کنند. وزارت بهداشت به 
تنهایی از عهده این امر بر نمی آید و وزارت کشور، نیروی انتظامی و تمامی مجموعه هایی که 

توان کنترل دارند، باید به میدان آمده و به وزارت بهداشت کمک کنند. 

  محسن هاشمی:

 کاهش مشارکت تهرانی ها در انتخابات، 
معنادار بود

 رییس شورای اسلامی شهر تهران، کاهش میزان مشارکت مردم تهران را در انتخابات 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، »معنادار« خواند و از همه مسئولان کشور خواست 

برای »تقویت قدرت ملی« همه توان خویش را به کار گیرند. 
»محسن هاشمی« روز سه شنبه در دویست و یکمین جلسه شورای اسلامی شهر تهران با 
قدردانی از برگزارکنندگان انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و نخستین میان 
دوره ای دوره پنجم مجلس خبرگان رهبری در استان تهران گفت: کشور اکنون در شرایط 
دشوار و فشارهای سخت تحریمی و بین المللی قرار دارد و همه باید برای تقویت قدرت ملی، 

زمینه افزایش حضور و مشارکت شهروندان را فراهم کنیم.
وی افزود: مطابق آمارهای اعلام شده، میزان مشارکت شهروندان تهرانی در این دوره از 
انتخابات، ۲۵ درصد و حدود نصف انتخابات قبلی مجلس بود.  هاشمی تصریح کرد: میزان 
حضور بالاتر شهروندان در انتخابات، متضمن تشکیل مجلسی قوی تر و با ارتباط موثرتری 
می شد اما به دلایل مختلف، متاسفانه شاهد کاهش معنادار مشارکت مردم در کشور بویژه،  
تهران بودیم. رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: باید توجه داشت که کاهش مشارکت 
شهروندان دلایل مختلفی دارد و باید برای بررسی و جبران این معضل، همه عوامل را در نظر 
گرفت.  به عقیده محسن هاشمی، عملکرد قوای سه گانه، شرایط سخت اقتصادی کشور، 
حوادث آبانماه و دیماه، فرایند تایید صلاحیت ها و فضای غیر رقابتی در کاهش مشارکت مردم 

در انتخابات دوم اسفند موثر بوده اند.
تضعیف اعتماد عمومی در پی شیوع کرونا 

هاشمی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به ورود اپیدمی کرونا به کشور گفت: متاسفانه 
کرونا به تهدیدی علیه سلامتی عمومی تبدیل شده است.

وی افزود: ابعاد روحی و روانی و استرس شهروندان از این بیماری کمتر از خطر خود بیماری 
نیست و متاسفانه با اطلاع رسانی ناقص و دیرهنگام به افکارعمومی، اعتماد اجتماعی که در 
حوادث ماه های گذشته آسیب دیده بود، بازهم تضعیف شد. رییس شورای اسلامی شهر 
تهران تصریح کرد: در این شرایط، مدیریت شهری همه توان و امکانات خود را برای تامین 
وتضمین سلامت شهروندان بسیج کرده است.  وی گفت: انتظار ما از وزارت بهداشت به 
عنوان متولی موضوع این است که صداقت و سرعت و دقت در اطلاع رسانی را بر هر مصلحتی 
ترجیح داده و اجازه ندهد بیش از این شایعات، ذهنیت عمومی را آشفته کند. هاشمی تاکید 
کرد: سازمان مدیریت بحران شهرداری تهران، شهر سالم و مجموعه خدمات شهری نیز باید هر 
اقدامی را که مصلحت عمومی ایجاب می کند، انجام دهند و مانع بروز یک سونامی بهداشتی 
در کشور شوند. رییس شورای شهر تهران گفت: همکارانم در شورای شهر تهران، با اطلاع 
رسانی بموقع و اقدامات ایمنی، در این مسیر پیشگام شده اند و امیدواریم سایر دستگاه ها نیز 

بدون مصلحت سنجی نگرانی مردم را مرتفع کنند.
 

آذر منصوری: 

تلاش برای تحقق گفت وگوی ملی را رها 
نخواهیم کرد 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تلاش برای تحقق گفت وگوی ملی را رها نخواهیم کرد 
و با تکیه بر مطالبات به حق مردم ایران از نهادهای قدرت مطالبه گری خواهیم کرد .

آذر  منصوری در گفت وگو با ایلنا، درباره یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
میزان مشارکت، گفت: طبق آخرین خبر وزارت کشور، میزان مشارکت مردم در این انتخابات 

۴۲درصد اعلام شده است که این موضوع البته از مدت ها قبل قابل پیش بینی بود.
وی با اشاره به اینکه نظرسنجی های شهریور ۹۸ هم از افت شدید میل به مشارکت در این 
انتخابات خبر می داد، عنوان کرد: دلیل اصلی امر را باید در کاهش اعتماد مردم به صندوق 
از  انتخابات جست وجو کرد. اگر بخواهیم نگاه واقع بینانه و آسیب شناسانه و فارغ  و  رای 
جناح بندی های به تحلیل درست این انتخابات و کاهش چشمگیر رای مردم داشته باشیم، 

باید دید دلیل این بی اعتمادی چیست؟
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که نمی شود در این تحلیل مردم را مقصر قلمداد 
کرد، گفت: در چند انتخابات گذشته مشارکت زیر ۵0 درصد در کشور نداشتیم. منظورم این 
است که باید دید چرا همین مردم در انتخابات گذشته با میل بیشتری پای صندوق می آمدند، 
اما در این انتخابات غیر از برخی مناطق تقریبا در کل کشور مشارکت زیر ۵0 درصد بوده است 

و در تهران نیز به شکلی بی سابقه به رقم ۲6 درصد رسیدیم.
وی خاطرنشان کرد: اگر این آسیب شناسی تحت تاثیر رقابت های سیاسی قرار گیرد دو 
نتیجه بیشتر نخواهد داشت، جناحی که کاندیداهایش غالبا رد صلاحیت شدند دلیل اصلی را 
غیررقابتی بودن و حذف کاندیداهای اصلی خود می داند و جناحی که خود را پیروز انتخابات 
می داند مشارکت کم مردم در این انتخابات را محدود به وضعیتی می داند که لابد حاصل 
عملکرد اصلاح طلبان در دو نهاد انتخابی مجلس و دولت بوده است. منصوری با تاکید بر این 
که هر دو تحلیل هم می تواند درست باشد و هم غلط با این رویکرد بدون تردید علت اصلی به 
حاشیه خواهد رفت، اظهار کرد: به نظر من این بی رغبتی معلول دلایل و عوامل کوتاه مدت و 
بلندمدت است. وی تاکید کرد:این انتخابات باخت اصلاح طلبان نبود. این انتخابات نشان از 
تلاش و غلبه کامل دولت موازی برای یکدست کردن حاکمیت بود.ما نه اهل تحریمیم و نه عدم 
مشارکت، بلکه با تکیه بر گفتمان اصلاح طلبی هم در این انتخابات و هم در انتخابات بعدی با 
کاندیدای نیابتی، حداقلی و اجاره ای لیستی به مردم معرفی نخواهیم کرد. منصوری  در پایان 
بیان کرد: بعد از این انتخابات هم به تلاش برای تحقق گفت وگوی ملی را رها نخواهیم کرد و 
هم با تکیه بر مطالبات به حق مردم ایران از نهادهای قدرت مطالبه ژ گری خواهیم کرد و هم در 
مقابل همه تهدیدهای بیرونی علیه تمامیت ارضی کشور خواهیم ایستاد. دلیل روشن است. 
اصلاح ژ طلبان اگر همراه مردم باشند قدرت دارند، اگر این قدرت از آنها گرفته شود نه شانسی 

برای حضور در نهادهای انتخابی دارند و نه تاثیری در مناسبات قدرت است.

رییس سازمان پدافند غیرعامل مطرح کرد

نزولی شدن منحنی ابتلا به کرونا
 در هفته های آتی

رییس سازمان پدافند غیرعامل گفت: در شرایط فعلی کشور، سه محور دروغگو خواندن 
نظام بهداشت و درمان، القای ناکارآمدی و هراس افکنی از راهبردهای جنگ رسانه ای دشمن 

است. 
غلامرضا جلالی روز سه شنبه با بیان اینکه مهار و کنترل اپیدمی ناشی از ویروس کرونا در دو 
بعد واقعیت میدانی و افکار عمومی معنا پیدا می کند، اظهار داشت: خوشبختانه در روزهای 
اخیر یک عزم ملی و هماهنگی در عالی ترین سطوح مدیریتی کشور پدید آمده که نتیجه آن 

مهار نسبی شیوع ویروس کرونا در کشور است.
رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور ادامه داد: این مهار به معنای آن است که در هفته های 

آتی ما شاهد کاسته شدن از تعداد مبتلایان و نزولی شدن منحنی ابتلا خواهیم بود.  
جلالی با بیان اینکه در حوزه رسانه ای هنوز نتوانستیم به یک اجماع عمومی دست پیدا کنیم 
که بخش عمده ای از آن ناشی از برنامه ریزی هدفمند رسانه های ضدانقلاب و قرارگاه های 
رسانه ای آنها است، تصریح کرد: بررسی ها نشان می دهد که خط رسانه ای دشمنان با سه 

محور اساسی سازمان یافته است.  
تضعیف مدافعین سلامت مردم یک گناه نابخشودنی است 

جلالی درخصوص راهبردهای جنگ رسانه ای دشمن در شرایط فعلی توضیح داد: در درجه 
نخست دروغگو جلوه دادن نظام بهداشت و درمان کشور مانند انتشار آمار غلط از وضعیت 
مبتلایان، ایجاد تناقض آماری بین سخنان مسئولان است، دوم القای ناکارآمدی سیستم 
بهداشت و درمان کشور مانند مقایسه های ناصحیح بین سطح اقدامات ایران و سایر کشورها، 
بزرگ نمایی کمبودها، حذف خبرهای مثبت و امیدوار کننده و در درجه سوم هم ایجاد ترس 
و هراس عمومی در مردم و کادر درمانی کشور با انتشار اخبار ناصحیح، اغراق درباره تلفات 
کاربران رسانه های  و  اینجا روی عموم مردم  در  تاکید  داد:  ادامه  آن. وی  مانند  و  بیماری 
اجتماعی است تا به اپیدمی رسانه  ای ویروس کرونا مبتلا نشوند و آگاهانه به کشور برای عبور از 
این چالش بزرگ کمک کنند. مسئله مقابله با ویروس کرونا یک مسئله ملی و بسیار مهم است. 
باید در این مبارزه و مقابله یکپارچه و متحد بود و به کید دشمنان توجه کرد.  رییس سازمان 
پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه سیاسی نکردن مقابله و مبارزه با کرونا و توسعه عزم واحد و 
ملی ضرورت اصلی امروز کشور است، تصریح کرد: دقت کنیم تا ناخواسته و ناآگاهانه در زمین 
دشمن و به نفع او بازی نکنیم. جلالی، تضعیف دستگاه بهداشت و درمان کشور علی رغم 
وجود انتقادات، یک گناه نابخشودنی است چرا که امروز پزشکان و پرستاران مدافعین سلامت 

مردم و کشور هستند و همه باید قدردان زحمات آنان باشیم.
 

عضو کمیسیون تلفیق: 

بودجه ۹۹ کل کشور پیش از آغاز سال جدید 
نهایی می شود 

 عضو کمیسیون تلفیق بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: با واقعی کردن درآمدها در 
کمیسیون تلفیق نظر و ایجاد تعادل در درآمدها و هزینه ها، بودجه ۹۹ پیش از آغاز سال جدید 

نهایی می شود. 
»محمد اسماعیل سعیدی« درباره بررسی کلیات لایحه بودجه ۹۹ کشور در کمیسیون تلفیق 
گفت: نظر مخالفان عمدتا در ارتباط با درآمدهای پیش بینی شده در بودجه است و معتقدند 
این درآمدها با فروش و واگذاری اموال شرکت های دولتی و درآمد پیش بینی شده از محل 
صادرات نفت محقق نمی شود که این یک نگرانی جدی است وی با بیان اینکه اصلاح ساختار 
بودجه و بودجه ریزی در لایحه بودجه ۹۹ انجام نشده است، ادامه داد: البته این موضوع به 
کمیسیون تلفیق باز نمی گردد، زیرا کمیسیون نمی تواند این را حل کند، اما در مورد درآمدها و 
هزینه ها می تواند تغییراتی اعمال کند. عضو کمیسیون تلفیق بودجه مجلس یادآور شد: ابتدا 
نظر این بود که لایحه به دولت باز گردانده شود و دولت اصلاحات لازم را در لایحه بودجه ۹۹ 
صورت دهد، اما در جلسه غیر علنی تصیم گرفته شد با توجه به اینکه  فرصت مجلس دهم 
کوتاه است و اگر لایحه به دولت ارجاع شود، زمان بر است و به این  مجلس به نتیجه نمی رسد، 
بنا شد که در همین مجلس بودجه ۹۹ نهایی شود.  سعیدی با بیان اینکه نخستین جلسه 
کمیسیون تلفیق برای بررسی مجدد بودجه ۹۹ پیش از ظهر روز –سه شنبه- برگزار شده است، 
افزود: در این جلسه بیشتر درباره نحوه ورود به بررسی بودجه بحث شد و هنوز وارد پیشنهادات 

و نظرات اعضا نشده ایم؛ که با انجام اصلاحات، پیش از سال ۹۹ در مجلس نهایی شود.

رییس جمهوری با بیان این که امکانات بهداشتی، 
نمونه  بخش های  جزو  ما  دلسوز  و  متخصص  پرسنل 
کشوری است، گفت: بخش بهداشت جزو بخش هایی 
است که همه مردم می توانند به طور کامل به آنها اعتماد 
کنند.  حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی عصر 
سه شنبه در اولین جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا ضمن 
قدردانی از تلاش کارکنان بیمارستانها و کادر درمانی که 
در مبارزه با کرونا فعال هستند گفت: در جلسه امروز به 
وزیر بهداشت تاکید کردیم که خود پرسنل بیمارستانی 
هرگونه نیازی برای حفاظت خود دارند آن نیاز در اولویت 
باشد و این کار سریعا انجام بگیرد.  وی افزود: گزارشی 
که وزیر بهداشت در آغاز جلسه دادند گزارش امیدوار 
کننده ای بود چرا که حرکت به سمت کنترل این ویروس 
است. مراجعه کنندگان در بسیاری از شهرهایی که در 
روزهای پیش زیاد بوده به شدت کاهش پیدا کرده است. 
افرادی که از بیمارستان مرخص می شوند و تست آنها 
مثبت بوده و دوران درمان خود را گذرانده اند این هم 
افزایش پیدا کرده است که این دو خبر برای جامعه ما 
بسیار امیدوار کننده است.  رییس جمهوری تاکید کرد: 
امکانات بهداشتی، پرسنل متخصص و دلسوز ما جزو 
بخش های نمونه کشوری است. بخش بهداشت جزو 
بخش هایی است که همه مردم می توانند به طور کامل 
به آنها اعتماد کنند و در همه مقاطع فعال بودند و در 
چند ماه پیش هم که ویروس آنفولانزا نوع بی جامعه ما 
را تهدید می کرد به خوبی تلاش کردند و کنترل کردند. 
روحانی اضافه کرد: الان هم مطمئن هستیم این پرسنل 
در کوتاه ترین زمان ممکن این کنترل را انجام خواهند 

داد. مردم نباید نگران باشند ضمن این که مردم باید 
همکاری کامل کنند همانطوری که تا امروز همکاری 
کامل کردند. وی  با بیان اینکه دستورالعمل های لازم 
از سوی وزارت بهداشت و درمان صادر می شود، افزود: 
صدا و سیما مرجع اصلی ما است و همه توصیه هایی 
که از طریق وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
و توسط صدا و سیما اعلام می شود برای مردم باید 
به آن توجه کنند و برای  اهمیت داشته باشد و همه 

اجرای آن تلاش کنند. 
همه باید به تمام مراقبت های بهداشتی

 عمل کنند 
رییس جمهوری تاکید کرد: کار و فعالیت در کشور باید 
به صورت آنچه که در ماه ها و هفته های گذشته بوده 
ادامه پیدا کند منتهی هرکجا جمعیت و اجتماعی است 

همه مراقبت های لازم پزشکی را باید انجام دهیم.
روحانی بیان داشت: همه باید به تمام مراقبت های 
مدارس،  کنند.  عمل  می شود،  توصیه  که  بهداشتی 
دبیرستان ، دانشگاه و کارگاه ها همه باید دقت کنند، 
اما  بدهند  انجام  را  بهداشتی  و  پزشکی  مراقبت های 
همه باید کار و فعالیت کنیم و این یکی از نقشه ها و 
توطئه های دشمنان ما است که با هراس افکنی زیاد در 

جامعه، کشور را به تعطیلی بکشانند. 
رییس جمهوری عنوان کرد: همه باید مشغول کار 
خودمان باشیم و فعالیت کنیم. همه باید مراقب باشیم. 
همچنین همه باید اگر موردی را دیدیم و یا شکی کردیم، 

فرد مشکوکی بود وی را به بیمارستان ببریم.
ما مجهز  بیمارستان های  کرد:  روحانی خاطرنشان 

هستند و در این جلسه هم نیروهای مسلح قول دادند 
که از همه امکانات خود در این زمینه استفاده کنند 
پرسنل  به  نیازی  درمان  و  بهداشت  وزارت  اگر  حتی 
بیشتر داشته باشد به خاطر خستگی شبانه روزی که 
کار می کنند، در این جهت آماده هستند. وی اضافه 
نیروهای  باشد  نیاز  مورد  بیمارستانی  اگر تخت  کرد: 
مسلح ما در این خصوص هم آماده هستند. اگر در یک 
جایی بیمارستان صحرایی فوری مورد نیاز باشد نیز این 
نیرو کاملا آماده هستند. بنابراین نیروهای مسلح به طور 
کامل در کنار این ستاد ملی و در کنار وزارتخانه هستند 

برای اینکه مشکلی برای درمان مردم پیش نیاید.

روحانی در نخستین جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا :
مردم به طور کامل به بخش بهداشت کشور اعتماد کنند

همه موظف به اطاعت از دستورات ستاد ملی مبارزه با کرونا هستند

 تحلیلگر اصولگرا درباره نحوه تعامل مجلس بعدی با دولت دوازدهم، گفت: به نظرم مجلس 
یازدهم به سمت سطحی از چالش با دولت خواهد رفت که می تواند بسیار خطرناک باشد؛ 
نه از این جهت که دولت نباید نقد شود، بلکه اگر درگیری و چالش سیاسی ادامه یابد، مردم 
انتخابات  نرخ مشارکت در  رویگردان می شوند.  »امیر محبیان« درباره  از اصولگرایان هم 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: ماهیت آرای انتخابات دوم اسفند را نوعی 
اعتراض می دانم، چه کسانی که رای دادند و چه افرادی که رای ندادند. کسانی که رای دادند 
اعتراضشان به نوع عملکرد دولت، مجلس دهم و جریان اصلاحات بود و کسانی که رای ندادند، 
به حل نشدن مشکلات، مدیریت ها و شعارهای عمل نشده اعتراض داشتند و پیامی داشتند 
منبی بر اینکه ادامه روند کنونی به یاس و ناامیدی منجر می شود و بر این نظرند که حضورشان 
در صحنه انتخابات مشکلی را حل نمی کند. این تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: این احساس 
که مدیریت کلان کشور ضعیف عمل می کند و ناکارآمد و ناسالم است به میزان زیادی بر یاس 
مردم می افزاید. محبیان یادآور شد: هر دو گروهی که رای دادند یا ندادند، پیام، سیگنال ها و 
علائمی ارائه کردند مبنی براینکه دولت و مقامات مسائل کشور را جدی بگیرند و متوجه ریزش 

اعتماد عمومی باشند. 
وی درباره اینکه گفته می شود در این دوره از انتخابات رقابت برابر و عادلانه ای میان جناح های 
موجود کشور وجود نداشته است، خاطرنشان کرد: نبود تنوع ممکن است تاثیر گذاشته باشد، 
اما اصلاح طلبان حاضر نیستند واقعیات موجود در جامعه را بپذیرند. این فعال اصولگرا عنوان 
کرد: مردم اعتراض مدیریتی جدی دارند و مسئولیت این امر تا حدودی بر عهده گرایش هایی 
است که تحت حمایت اصلاح طلبان بودند. در دوره های قبل هم، گزینش، شورای نگهبان و 
بررسی صلاحیت ها نزدیک به کیفیت امروزی وجود داشت ولی اصلاح طلبان رای می آوردند. 
محبیان با طرح این پرسش که چرا اصلاح طلبان رای نیاورند، افزود: هواداران اصلاحات یا 
کسانی در گذشته حضور و رای دادن خود را در نه گفتن به جریان مقابل، موثر می دانستند، 
این دوره متوجه شدند اثرگذار نیستند و لذا حضور نیافتند. این روزنامه نگار اصولگرا گفت: امروز 
اصلاح طلبان در مدیریت کشور حضور دارند ولی نتوانستند کار جدی و مفیدی انجام دهند. 
بنابراین جامعه آماری که رای ندادند، تا حدودی مسئولیت مشکلات را متوجه اصلاح طلبان 

می دانند.

چالش مجلس بعدی با دولت خطرناک است
محبیان در مورد نحوه تعامل مجلس بعدی با دولت دوازدهم گفت: به نظرم مجلس یازدهم به 
سمت سطحی از چالش با دولت خواهد رفت و این می تواند بسیار خطرناک باشد. نه از این جهت 
که دولت نباید نقد شود، بلکه از این حیث که اگر در این فضا درگیری و چالش سیاسی ادامه یابد، 
مردم از اصولگرایان هم رویگردان می شوند. وی با بیان اینکه همه مردمی که رای دادند و آنهایی 
که گلایه داشتند، اگر تغییری احساس نکنند، ناامید می شوند، اظهار کرد: آرا از سر عشق و 
علاقه جناحی نبوده است، بلکه مردم کلا به سیاست مداران انتقاد جدی دارند. این فعال سیاسی 
خواستار این شد که مجلس جدید وظایف خود را به دقت، صراحت، صداقت و شفافیت انجام 
دهد و در ادامه افزود: مجلس یازدهم باید از برخورد سیاسی خودداری کرده و کارآمدی مدیران 
کشور را رصد و نظارت کند. مساله با فساد را در اولویت قرار دهد و به نحوی عمل کند که مردم 
احساس نکنند فضایی شعاری و بی برنامه بر مجلس حاکم شده است. محبیان گفت: نمایندگان 
اصولگرایی که اکثریت مجلس یازدهم را در اختیار گرفته اند نباید به تعداد ناامیدان بیافزایند بلکه 
باید به مردم امید بدهند و دولت هم تلاش کند در تیررس برخی ها قرار نگیرد و از هر شرایطی برای 
افزایش کارآمدی بهره بگیرد. وی افزود: در شرایطی که در یک بحران  بهداشتی قرار داریم هنوز 
هلال احمر ما مسئول ندارد و بخش هایی که باید بحران ها را مدیریت کنند مورد انتقاد جدی مردم 
هستند. مردم احساس می کنند مسئولان کشور با پنهان کاری و عدم پاسخگویی عمل می کنند. 
محبیان با بیان اینکه هیچ راهی جز صداقت وجود ندارد، اظهار کرد: پنهان کاری راه درستی برای 
مدیریت بحران نیست بلکه راهی پرشیب برای بردن کشور به سمت بحران است. مؤسس حزب 
نواندیشان ایران اضافه کرد: در حال حاضر برای مردم مهم نیست اصولگرا یا اصلاح طلب فرمان 

مدیریت کشور را در دست داشته باشند، مردم می خواهند مشکلاتشان برطرف شود.
مردم به دستانشان نگاه می کنند نه به دهان مسوولان

محبیان با اشاره به اینکه مشکلات کشور با یک جناح حل نمی شود، اظهار کرد: مردم به 
دهان مسوولان نگاه نمی کنند، به دستانشان نگاه می کنند. این دستان می تواند گره ها را باز یا 
گره جدیدی بزنند. وی گفت: اگر دولت و مجلس آینده به سمت گشودن گره ها و رفع مشکلات 
نروند کشور با بحران ها و اعتراضات جدی روبرو خواهد شد. برای حل یک مشکل دور زدن آن 

بدترین تصمیم است، باید مشکل را شناخت و حل کرد.

محبیان تحلیلگر اصولگرا:

چالش مجلس بعدی با دولت، مردم را از اصولگرایان رویگردان می کند

محمود اسماعیل نیا*

 دبیرکل حزب کارگزاران درباره علل پایین بودن مشارکت 
مردمی در انتخابات مجلس یازدهم گفت: اینکه رسانه ها و 
بسیاری از تریبون ها، شرکت در انتخابات را مساوی با تأیید 
همه اتفاقات کشور و تأیید روند دستگاه های اجرایی اعلام 
انتخابات  در  مردم  از دلایل عدم مشارکت  یکی  می کنند 
است. چراکه همین موضوع به مردم القا می کند اگر در 
انتخابات شرکت نکنیم، نارضایتی خودمان را از دستگاه های 
اجرایی و حاکمیتی نشان داده ایم.  غلامحسین کرباسچی 
اظهارداشت: من در انتخابات شرکت کردم، اما عدم شرکت 
مردم در این انتخابات، دلایل مفصلی دارد. چراکه مردم از 
دستگاه های حاکمیتی و دولتی نارضایتی دارند، از وضعیت 
اقتصادی ناراضی اند، احساس آرامش ندارند و همچنین 
رقابت فعالی بین نیروهای سیاسی وجود ندارد که مردم 
را  پای صندوق ها بکشاند. بالاخره نیروهای فعال سیاسی 
وارد صحنه نشده اند؛ به این دلیل که فکر می کردند رأی 
نمی آورند یا فکر می کردند که تأیید صلاحیت نمی شوند. 
انتخابات،  این  در  است:   معتقد  همچنین  کرباسچی 
نیروهای فعالی که جامعه را تشویق می کردند، وارد صحنه 
نشدند و چهره های شاخصی که در این دوره وجود داشتند، 
دادند. دبیرکل حزب  رأی  بود که  تعدادی  به اندازه همان 
کارگزاران در مقایسه انتخابات مجلس دهم و یازدهم، توضیح 
می دهد: شرایط جامعه در انتخابات گذشته مجلس با این 
برای مردم  برجام  پیروزی  بود. در سال ۹۴  متفاوت  دوره 

موفقی  دولت  اول خود،  دوره  در  دولت  بود.  مطرح  شده 
بود که تورم را کنترل کرده بود و مردم از مخالفت هایی که 
از طرف مجلس با دولت اتفاق می افتاد، ناراضی بودند و 
دلشان می خواست همان روندی که دولت پیش می برد، 
مجلس هم دنبال کند؛ بنابراین به صحنه آمدند تا آن روند را 
تغییر بدهند که دادند. بنابراین حدود سه میلیون و دویست 
هزار نفر در تهران  پای صندوق های رأی آمدند و در کشور هم 
بالای ۴0 میلیون نفر شرکت کردند؛ اما در این دوره، مردم در 
انتخابات شرکت نکردند زیرا مشکلات زیادی داشتند. این 
فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه بیان می کند: همچنین 
را  انتخابات  در  شرکت  تریبون ها،  از  بسیاری  و  رسانه ها 
مساوی با تأیید همه اتفاقات کشور و تأیید روند دستگاه های 
اجرایی اعلام می کنند؛ همین موضوع به مردم القا می کند 
که اگر در انتخابات شرکت نکنیم، نارضایتی خودمان را از 
دستگاه های اجرایی و حاکمیتی نشان داده ایم. به نظر من 
سیاست اشتباهی است که دستگاه تبلیغاتی ما تظاهرات 
۲۲ بهمن و تشییع  پیکر شهید قاسم سلیمانی را به هم 
مرتبط کند و آن را در تأیید دستگاه های حاکمیتی بداند؛ 
چراکه خیلی ها ممکن است ناراضی باشند، اما در تشییع  
فکر  من  همچنین  کنند.  شرکت  بزرگواری  شهید  پیکر 
می کنم نباید شرکت یا عدم شرکت در انتخابات را به معنای 
تأیید یا رد حاکمیت دانست. انتخابات کنش سیاسی است 
که باید در جامعه وجود داشته باشد تا مردم در سرنوشت 

سیاسی خود مشارکت کند؛ ولو اینکه ناراضی باشد. رهبری 
هم گفتند که هرکسی حتی اگر ناراضی است و به من هم 

علاقه ندارد در انتخابات شرکت کند.
به جاه طلبی مثبت بعضی جوانان واردشده به 

مجلس امیدواریم
 او همچنین تضعیف نهاد پارلمان را یکی از دلایل کاهش 
مشارکت سیاسی مردم در انتخابات مجلس یازدهم عنوان و 
تصریح کرد: اهمیت مجلس را اگر کم کنیم و همه نمایندگان 
را اهل فساد اخلاقی و مالی بدانیم، مردم فکر می کنند 
می روند،  مجلس  به  خود  شخصی  مسائل  برای  آدم ها 
بنابراین می گویند چرا به آنها رأی بدهیم؟ همچنین وقتی 
مجلس کنش لازم را نداشته باشد و نمایندگان اصلاح طلب 
یا غیراصلاح طلب به مجلس بروند و آنجا تلاش نکنند یا 
نتوانند تلاشی بکنند و شورای نگهبان یا مجمع تشخیص 
حزب  دبیرکل  می شوند.  ناامید  مردم  نگذارد،  مصلحت 
اضافه  یازدهم،  مجلس  وضعیت  پیش بینی  در  کارگزاران 
از  بوده. خیلی  می کند: مجلس همین چیزی است که 
کسانی که الان به مجلس رفتند، قبلًا نماینده بودند؛ در 
دوره خودشان چه کار کردند؟ الان هم تنها کاری که کردند 
این بوده که از ضعف مجلس قبلی استفاده تبلیغاتی کردند. 
عده ای هم که وارد انتخابات نشدند. حالا ما به بعضی از این 
جوانان امید داریم که جاه طلبی مثبتی داشته باشند و کاری 

برای مملکت و مردم بکنند.

غلامحسین کرباسچی :

نباید شرکت در انتخابات به عنوان تأیید کل حاکمیت مطرح می شد

وزیر بهداشت گفت: از مردم خواهش می کنم که واقعاً شهر های آلوده اعلام شده را به 
ویژه قم ترک نکرده و ما را مجبور به قرنطینه اجباری و مدل های بسیار سنتی و قدیمی 
نکنند. سعید نمکی در گفت وگوی تلویزیونی با شبکه خبر ضمن قدردانی از رسانه ملی در 
خبررسانی گفت: ما در راستای بسیج ملی »کرونا را شکست می دهیم« مانند بسیج ملی 
کنترل فشار خون و بسیاری از کار های بزرگ دیگر که همه در کنار هم بودیم، این مسئله را 
هم شکست می دهیم. او ادامه داد: امیر سیاری از طرف ارتش جمهوری اسلامی به وزارت 
بهداشت آمدند تا مواضع خود را در رابطه با همکاری های بین بخشی اعلام کنند. ارتش 
شریف و بزرگوار همیشه در کنار مردم ایران و در کنار همکارانم در نظام سلامت، در روز های 
سخت حاضر بودند.نمکی گفت: تصمیم هایی اتخاذ شد که از ظرفیت های بی بدیل 
و بسیار مهم ارتش جمهوری اسلامی استفاده کنیم؛ این ظرفیت ها به ویژه در رابطه با 
ضد عفونی کردن انبوه مراکز نیازمند پاکسازی و ضدعفونی، کنترل معابر و ورودی های 
شهر ها و مراکز مهمی که ما از این مجموعه باید کمک بگیریم، وجود دارد.وزیر بهداشت 
افزود: ارتش در بعضی از قرنطینه هایی که طبق روال معرفی می کنیم، کمک خواهد کرد 
و همچنین از همه مهمتر کمک های تیم پزشکی و پرستاری و لجستیک ارتش جمهوری 

اسلامی و در موقعیت هایی که نیاز به کمک داریم، کنار نظام سلامت خواهد بود.
نقاط آلوده به کرونا تحت کنترل است 

 نمکی خطاب به مردم گفت: نقاط بسیار آلوده مانند شهر های مقدس قم به شدت 
تحت کنترل قرار گرفته و میزان بیماران ترخیص شده رو به افزایش است. میزان ورودی ها 
اگرچه در بعضی نقاط افزایش پیدا کرده است، اما خوشبختانه موارد مثبت ما نسبت به 
روز های قبل در مناطق پیشین رو به کنترل گذاشته است. در بعضی از نقاط کشور اکثر 
افراد مسافران شهر قم بودند. او بیان کرد: بار ها اعلام کردیم به شیوه قرنطینه کردن شهر 
به خاطر اعتماد به آموزش و فرهنگ مردم، اعتقادی نداریم؛ از مردم خواهش می کنم که 
واقعاً شهر های آلوده اعلام شده را به ویژه قم ترک نکرده و ما را مجبور به قرنطینه اجباری و 
مدل های بسیار سنتی و قدیمی نکنند. نمکی گفت: خوشبختانه با ورود گسترده صدا و 
سیما، سازمان های مردم نهاد و شبکه های اجتماعی به عرصه همراهی با ما، مردم بسیار 
هوشمندانه عمل می کنند و اگر بتوانیم با رعایت مسائل بهداشتی در کنار هم باشیم، ان 
شاءالله به زودی خواهیم توانست کرونا را مانند بقیه موارد که به ما فشار می آورد، شکست 

بدهیم.

درخواست وزیر بهداشت از مردم شهر قم؛

شهر را ترک نکنید 

مدیر روابط عمومی وزارت بهداشت گفت: تاکنون 15 
نفر در کشور به دلیل ابتلا به کرونا جان خود را از دست 
داده اند و به طور کلی ابتلای 95 نفر به این بیماری قطعی 
گزارش شده است.  کیانوش جهانپور مدیر روابط عمومی 
از  ناشی  فوت  و  ابتلا  آمار  آخرین  درباره  بهداشت  وزارت 
بیماری کرونا گفت: تا کنون 15 نفر در کشور جان خود را از 
دست داده اند و به طور کلی ابتلای 95 نفر به کرونا قطعی 
گزارش شده است. وی افزود: از از این تعداد 34 نفر از ظهر 
روز گذشته به این بیماری مبتلا شده اند که شامل 16 نفر 
در قم، 9 نفر در تهران، یک نفر در استان فارس، 2 نفر در 
مازندران، 2 نفر گیلان، یک نفر نیشابور و یک نفر در قشم 
و دو نفر در البرز هستند. به گفته جهانپور، بیش از 700 
هزار پک شامل ماسک، محلول ضدعفونی کننده و بروشور 

آموزشی تا دیشب وارد قم شده و امروز در این استان در حال 
توزیع است. وی با تاکید بر اینکه افراد پرخطر و در معرض 
خطر مانند همکاران حوزه سلامت بیشتر باید از ماسک 
استان هایی که  اولویت  اساس  بر  استفاده کنند گفت: 
مبتلایان به ویروس کرونا از آنها گزارش شده و میزان شیوع 
و حفظ تقدم افراد، توزیع ماسک از طریق سیستم بهداشتی 
انجام خواهد شد. عموم افراد مبتلا به شهر قم رفت و آمد 
داشته اند و به طوری که فرد مبتلا شده در قشم نیز در شهر 

قم تردد داشته است.
مردم از سفرهای غیر ضرور پرهیز کنند 

این  به  پاسخ  در  بهداشت  وزارت  عمومی  روابط  مدیر 
پرسش که چرا وزارت بهداشت مخالف تعطیلی مدارس 
است توضیح داد: تعطیلی مدارس نشان می دهد میزان 

ترددها به شهرهای دیگر افزایش داشته و اغلب موارد ابتلا 
نیز از قم به این شهرها سفر کرده اند. بهترین مکان برای 
در امان ماندن از ابتلا به این بیماری منازل است و ما تاکید 

داریم مردم از سفرهای غیر ضرور پرهیز کنند.
ابتلای حریرچی به کرونا قطعی است

 کیانوش جهانپور دربخش دیگری از سخنان خود گفت 
: تشخیص نهایی ابتلای دکتر حریرچی به کرونا قطعی 
است. البته خیلی هم دور از ذهن نبود، زیرا در پیشانی کار 
بوده و با افراد مشکوک و مبتلا در این روزها سر و کار داشته 
است.جهانپور گفت: معاون وزیر بهداشت در ویدیویی این 
خبر را داده و با عزم جدی خود گفت که کرونا را شکست 
می دهد. تلاش ما این است که از دکتر حریرچی به صورت 

تلفنی کمک بگیریم.

 مدیر روابط عمومی وزارت بهداشت  خبرداد

جان باختن 15 نفر وابتلای قطعی ۹5 نفر به کرونا

مصطفی داننده*
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از »خود بیمار انگاری« چه می دانیم؟

 یک روانشناس بالینی گفت: در صورتی که علایم بیماری در فردی رفع شود اما 
اضطراب بیماری در آن وجود داشته باشد،  در این گونه مواقع گویند فرد دچار اختلال 

»خود بیمارانگاری« شده است. 
ارسیا تقوا اظهارداشت:  اختلال اضطراب بیماری زمانی اتفاق خواهد افتاد که افراد 
مبتلا، نگران سلامتی خود و ابتلا به اختلالات بدنی فرضی هستند. این عده دائما 
احساس می کنند که به بیماری شدیدی مبتلا شده  و حتی اگر دربارهٔ آن هیچ نشانه 

پزشکی نداشته باشند هم در مورد بیماری خیالی خود متقاعد نمی شوند.
وی با بیان اینکه افرادی که بیش از حد نگران سلامتی خود هستند احتمال مبتلا 
به اختلال خودبیمارانگاری یا »هیپوکندریا«  شده اند،  افزود: در زمانی که بیمار دچار 
اختلال علایم جسمانی می شود به طور معمول علایم جسمی شایع و متعددی مانند 
درد موضعی و یا احساس خستگی را در خود احساس می کند که عموما بیان کننده 
بیماری جدی نبوده ولی برای فرد ناراحت کننده است و در روند طبیعی زندگی روزمره آن 
اثر می گذارد. این متخصص رواندرمانگر گفت: احساس اضطراب و نگرانی و همچنین 
رنج فرد را باید جدی گرفت زیرا اختلال علایم جسمی معمولا همراه یک بیماری طبی 
واقعی رخ می دهد. برای نمونه احتمال دارد فردی بعد از سپری کردن یک دوره بیماری 
سخت بدون عارضه به خاطر اختلال علایم جسمی به شدت ناتوان شود، حتی اگر خود 
بیماری منجر به ناتوانی او نشده باشد. تقوا افزود: مبتلایان به اختلال اضطراب بیماری 
در واقع نگران ادامه بیماری خود هستند. فرد مبتلا به این اختلال مدام مشغولیت فکری 
به داشتن به یک بیماری طبی جدی تشخیص داده نشده را دارد. با وجودی که نگرانی 
ممکن است به خاطر یک علامت یا حس غیرجسمی غیرمرضی باشد، ناراحتی فرد 
اصولا ناشی از شکایت جسمی نیست بلکه بیشتر اضطراب درباره این است که ممکن 

است  یک بیماری در او تشخیص داده شود.
وی گفت: در زمان بروز اختلال اضطراب بیماری، در اغلب موارد سطوح بالایی از 
مراقبت های پزشکی مورد استفاده قرار می گیرد که به ندرت موجب تسکین دغدغه های 
بیمار می  شود و در نتیجه احتمال دارد فرد به دنبال درمان توسط پزشکان متعدد برای 

همان علایم باشد، که نتیجه آن تشدید ظاهری علایم است.
این رواندرمانگر در خصوص علایم این بیماری گفت: در اختلال اضطراب بیماری، 
فرد بدون علایم یا با علایم جسمانی کم، تصور می کند که بیمار است. در صورتی که در 
اختلال جسمی، علایم بالینی وجود دارد. وی تصریح کرد: در صورت بروز اختلالات 
جسمی، فرد بیماری خود را از آن چه که هست بزرگتر می پندارد ولی در اختلال اضطراب 
بیماری، حتی در غیاب علایم جسمی بیماری خاص و یا وجود یک علامت جزیی، فرد 

خود را بیمار تصور می کند یا اضطراب آن را دارد که بیمار باشد. 
نشانه های اختلال اضطراب بیماری

این روانشناس بالینی اظهار داشت: در صورتی که علامت یا نشانه ای جسمی وجود 
داشته باشد اغلب فرد مبتلا احساس سرگیجه، یک اختلال کارکردی خوش خیم 
موقت مثل وزوز گوش، یا یک احساس ناراحتی جسمی که عموما دلالت بر وجود 
بیماری نمی کند مثل آروغ زدن،  خواهد داشت. تقوا افزود: چنانچه یک بیماری طبی 
قابل تشخیص وجود داشته باشد اضطراب و مشغولیت ذهنی فرد به وضوح افراطی 
با اضطراب  بودن،  بیمار  فکر  با  اشتغال خاطر  بیماری است.  با شدت  نامتناسب  و 

قابل توجهی درباره سلامتی و بیماری همراه است. 
وی تاکید کرد: راهکار تشخیص و کاهش اختلال اضطراب بیماری بعد از مطمئن 
شدن از رفع بیماری جسمانی،  مراجعه به کلینیک های مشاوره روانپزشکی خواهد بود.

یک متخصص تغذیه :

ویتامین هایی که از ابتلا به »کرونا« 
پیشگیری  می کنند 

یک متخصص تغذیه گفت: ترکیبات ویتامینی A, C, D و سلینیوم و روی نقش بسزایی 
در کاهش ابتلا به بیماری کرونا دارند. 

منصور رضایی متخصص تغذیه درباره مواد غذایی مناسب برای تقویت سیستم ایمنی 
بدن در راستای جلوگیری از ابتلا به بیماری کرونا توضیح داد: مصرف ویتامین C برای 
بسیاری از موارد غیررسمی ذکر شده است، اما مصرف این نوع ویتامین به تنهایی، تنها 

علائم بیماری را کاهش داده و طول دوره بیماری را کوتاه تر می کند. 
وی با بیان اینکه در علم پزشکی مبحثی با عنوان مواد غذایی مؤثر در بهبود سیستم 
ایمنی بدن وجود دارد، گفت: این مواد غذایی منجر به ارتقای توان سیستم ایمنی بدن 
می شود و احتمال ابتلا به بیماری هایی مانند آنلفوانزا و کرونا را کاهش می دهد و در 

صورت ابتلا، فرد سریع تر بهبود می یابد. 
این متخصص تغذیه در مورد بیماری های مفید برای پیشگیری از ابتلا به کرونا گفت: 
ترکیبات ویتامینی A, C, D و سلینیوم و روی نقش بسزایی در کاهش ابتلا به بیماری 

کرونا ایفا می کنند و در صورت ابتلا نیز سیستم ایمنی بدن را تقویت خواهد کرد. 
وی با بیان اینکه گرفتن رژیم در این شرایط به هیچ عنوان توصیه نمی شود، گفت: افراد 
توجه داشته باشند که لازم است در شرایط کنونی، مصرف قندهای ساده و فستفودها را 

از رژیم غذایی خود خارج کنند. 
رضایی استفاده از پروتئین های حیوانی، گیاهی و حبوبات نظیر آجیل و لبنیات 

کم چرب را از جمله غذاهای مفید برای این دوران دانست. 
به گفته وی، مصرف گوشت ها به صورت پخته شده می تواند باعث تقویت سیستم 
ایمنی بدن شود، اما تا جایی که می شود، باید مصرف غذاهای فرآوری شده مانند 

سوسیس، کالباس و همبرگر را کاهش داد. 
متخصص تغذیه در پایان توصیه کرد: مصرف غذاهای نیم پخته نیز توصیه نمی شود، 
همچنین به این نکته نیز توجه داشته باشید که استرس و اضطراب باعث ضعیف شدن 
سیستم ایمنی بدن خواهد شد، لذا افراد خبرها را از مراجع رسمی پیگیری کرده و به 

اخبار کذب توجهی نداشته باشند. 

سلامت 

کودکان چون نسبت به بزرگ ترها در برابر حوادث آسیب پذیرترند ممکن است در پی 
حوادثی چون فجایع تروریستی، حملات موشکی یا حوادث طبیعی از قبیل سیل، 
زلزله، طوفان، تصادفات، مرگ عزیزان و ... قادر به درک و تحمل شرایط پیش آمده 
نبوده و وحشت زده و مضطرب واکنش  شدیدی از خود بروز می دهند. قرار گرفتن در 
چنین موقعیت هایی ممکن است حس اعتماد و امنیت را از آن ها گرفته و احساس 
ناتوانی شدید و آسیب پذیری کنند، گاهی حتی ممکن است خود کودک در چنین 
موقعیت هایی قرار نگرفته باشد و تنها از طریق تماشای اخبار و یا شبکه های اجتماعی 

آسیب ببیند.
علائم استرس پس از سانحه در کودکان و نوجوانان متفاوت است و ممکن است با 
ترس شدید، وابستگی و چسبیدن بیش ازحد به والدین، گریه، فریاد زدن، راه رفتن 
بدون هدف، مکیدن انگشت  شَست هنگام خوابیدن، از دست دادن علاقه به دوستان 
و خانواده، دیدن کابوس و سایر مشکلات خواب، پرخاشگری و عصبانیت، شکایت از 
مشکلات جسمی، احساس افسردگی و در نوجوانان با سوءمصرف مواد مخدر، افکار 

خودکشی، انزوا و افسردگی همراه باشد.
چگونه والدین می توانند به کودکانی که دچار اختلال استرس پس از سانحه شده اند، 

کمک کنند؟
1. قرار گرفتن در معرض رسانه ها را به حداقل برسانید

عکس العمل والدین پس از حوادث تا حد زیادی می تواند در واکنش کودکان تأثیرگذار 
باشد؛ بنابراین مهم است که کودک را برای مواجه با چنین شرایطی آماده کنید. از قرار 
گرفتن کودکان در معرض رسانه ها جلوگیری کنید، قرار گرفتن در  معرض پوشش 

تا در معرض بی امان اخبار وحشتناک و  افتاده باعث می شود  اتفاقی که  رسانه ایِ 
ناراحت کننده قرار گرفته و آسیب بیشتری ببینید. هرگز به فرزندتان اجازه ندهید قبل از 
خواب اخبار را تماشا و یا رسانه های اجتماعی را دنبال کند. گاهی گزارش های خبری 
مربوط به حوادث را با کودکتان تماشا کنید تا ضمن دیدن به آن ها اطمینان دهید که 
دیگر خطری او را تهدید نمی کند و توضیح دهید که از این قبیل حوادث ممکن است 
چندبار دیگر هم در طول زندگی او پیش بیاید و باید توانایی مقابله با آن ها را داشته باشد.

2. کودک خود را مشغول نگه  دارید
با صرف وقت برای کودکتان می توانید نقش مهمی در روند بهبود فرزندتان داشته 
باشید. تمام تلاش خود را بکنید تا محیطی گرم و صمیمی ایجاد کنید که کودک در آن 
احساس امنیت کند. با کودکتان در مورد آنچه اتفاق افتاده صحبت کنید و صادق باشید 
و از دادن اطلاعات نادرست به او بپرهیزید، او را تشویق به سؤال کردن کنید تا آنچه باعث 
نگرانی اش شده با شما در میان بگذارد. نگرانی فرزندتان را بشنوید، نادیده نگرفته و تأیید 
کنید. این نگرانی ممکن است باعث ترس و ایجاد مشکلاتی در کودکتان شود ولی با 
احساس پذیرش و درک شدن از سوی شما آرامش بیشتری را تجربه خواهد کرد. گاهی 
صحبت کردن در مورد تجربه یک حادثه آسیب زا برای بچه ها دشوار است بنابراین زیاد به 
آن ها فشار نیاورید. کودکتان را مشغول نگه  دارید و او را به انجام فعالیت های عادی روزانه 
از قبیل بازی با دوستان، ورزش، سرگرمی هایی که قبل از این اتفاق از آن ها لذت می برد 
تشویق کنید، به مسافرت ببرید، یک فیلم خنده دار ببینید و با صدای بلند با هم بخندید.

3. تشویق به انجام فعالیت بدنی
فعالیت بدنی به کودک شما در بهتر خوابیدن کمک می کند. فعالیتی را برایش انتخاب 

کنید که از آن لذت می برد از پیاده روی خانوادگی گرفته تا رفتن به استخر و یا زمین  بازی، 
فعالیت هایی مانند بسکتبال، فوتبال، دویدن، ورزش های رزمی و شنا هم می توانند به 
تحریک سیستم عصبی کودک کمک کند. برای اینکه کودکتان را وادار به تحرک کنید 
ابتدا موسیقی مورد علاقه او را پخش کرده و همراه با کودکتان شروع به نرمش کنید، 

کودک با انجام فعالیت های ورزشی انرژی بیشتری احساس خواهد کرد. 
4. انتخاب یک رژیم غذایی سالم برای کودک

تغذیه کودک تأثیر عمیقی بر روحیه و توانایی مقابله با استرس در او دارد. غذاهای 
فرآوری شده، کربوهیدرات های تصفیه شده، نوشیدنی های شیرین و میان وعده ها 
نوسان خلقی و علائم استرس زا را وخیم تر می کنند. برعکس، خوردن مقادیر زیادی میوه 
و سبزیجات تازه، پروتئین و چربی های سالم به ویژه اسیدهای چرب امگا 3 می تواند به 
فرزند شما برای مقابله با استرس کمک کند. به طور کلی بچه ها باید از غذاهای فرآوری 
شده، نوشابه و سیب زمینی سرخ شده کمتر استفاده کنند بنابراین الگوی خوبی برای 
کودکتان باشید و از این موادغذایی کمتر استفاده کنید. بیشتر غذاهای خانگی میل 
کرده و کمتر به رستوران بروید، پخت وپز در خانه و جمع شدن دور یک میز و خوردن غذا 
در کنار سایر اعضای خانواده علاوه بر اینکه فرصت مناسبی برای صحبت کردن و گوش 

دادن به حرف های کودکتان است تأثیر زیادی بر سلامت روانی بچه ها دارد.
5. ایجاد حس امنیت و اعتماد

ضربه روحی دیدگاه کودک نسبت به زندگی را تغییر داده و ممکن است دنیا را مکانی 
خطرناک و ترسناک در نظرش جلوه دهد. شما می توانید با بازسازی احساس امنیت 
به کودک خود کمک کنید. با در پیش گرفتن روال سابق زندگی به کودک کمک کنید 
تا دنیا را دوباره باثبات ببیند. با مدیریت استرس خود سعی کنید تا استرس را در خانه 
به حداقل برسانید، هر چه شما آرامش بیشتری داشته باشید، بیشتر به کودک خود 
کمک می کنید. درباره آینده برنامه ریزی کرده و باهم صحبت کنید، اگر پاسخ سؤالی را 
نمی دانید از اعتراف به آن نترسید تا اعتماد کودکتان از بین نرود، به یاد داشته باشید که 
کودکان اغلب نگران ایمنی خود هستند، به کودک خود اطمینان دهید که دیگر خطری 

او را تهدید نمی کند.
چه زمانی باید به دنبال درمان حرفه ای در فرزندتان باشید؟

معمولًا تا مدت ها احساس اضطراب، بی حسی، گیجی و ناامیدی کودکان را رها 
نمی کند. بااین حال اگر واکنش کودک آسیب دیده آن قدر شدید است که باعث ایجاد 
اختلال در توانایی های او در خانه و مدرسه می شود به احتمال زیاد کودک شما به یک 

متخصص بهداشت روان یا مشاور در زمینه اختلال پس از سانحه نیاز دارد.
علائم هشداردهنده عبارتنداز:

- گذشتن 6 هفته از سانحه و نداشتن احساس بهتر
- ایجاد مشکل در عملکرد کودک در مدرسه 

- دیدن کابوس های شبانه وحشتناک 
- ادامه علائم استرس پس از سانحه از قبیل شکایت از یک مشکل جسمی مانند 

سردرد، درد معده یا اختلال در خواب
- مشکل در برقراری ارتباط با خانواده و دوستان 

- داشتن افکار خودکشی 
- اجتناب از یادآوری )افراد، مکان ها، گفتگوها، فعالیت ها یا اشیا( مرتبط با سانحه ای 

که اتفاق افتاده است
از سانحه شده اند، کمک  به کودکانی که دچار استرس پس  چگونه روانشناسان 

می کنند؟
مرحله اول شامل تهیه گزارش و ارزیابی

مرحله دوم شفاف سازی
مرحله سوم اصلاح نگرانی ها، ترس ها و افکار منفی

استرس پس از سانحه 
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اتوصیه های غذایی برای پیشگیری از ابتلا به کرونا

آیا به تازگی زودرنج و تحریک پذیر شده اید؟ آیا از صبح تا شب 
در اداره مشغول کار کردن هستید؟ آیا دوست دارید بی پروا و با 
سرعت زیاد رانندگی کنید یا شاید هم منزوی و گوشه گیر شدید 
و از چیزهایی که قبلًا برایتان لذت بخش بوده لذت نمی برید؟ 
خوشحال  ولی  شده اید  پدر  یا  و  کرده  ازدواج  تازگی  به  آیا 
نیستید؟... اگر پاسخ شما به تمام این سوال ها مثبت است 

احتمالًا شما افسردگی دارید!
سن  متوسط  حاضر  حال  در  شده  انجام  مطالعات  طبق 
شیوع افسردگی در مردان 1۴ سالگی است و به طور متوسط 
در  افسردگی  دارد.  افسردگی  مشکل  نفر  یک  مرد  هر ۸  از 
مردان به عنوان یک وضعیت جدی باید در نظر گرفته شود؛ اما 
بسیاری از مردان سعی در نادیده گرفتن آن داشته و یا از معالجه 
خودداری می کنند. علائم افسردگی در زنان و مردان متفاوت 
است. افسردگی در مردان اغلب تشخیص داده نمی شود و در 

صورت عدم درمان عواقب وخیمی خواهد داشت.
علائم و نشانه های افسردگی در مردان

- احساس غم و اندوه
- احساس خستگی شدید

- مشکلات خواب
- عدم لذت بردن از فعالیت های لذت بخش

- گذراندن زمان زیادی در محل کار یا باشگاه ورزشی
- داشتن علائم جسمی چون سردرد، مشکلات گوارشی و ...

- تمایل به مصرف الکل و مواد مخدر
- رفتار خشونت آمیز

- تحریک پذیری و عصبانیت
- بروز رفتارهای پرخطر مانند رانندگی بی پروا

- از دست دادن علاقه به رابطه جنسی
- پرخوری یا از دست دادن اشتها

چرا مردان افسرده می شوند؟
یکی از دلایل افسردگی در مردان ضرر و زیانی است که به 
اشکال مختلف به آن ها وارد می شود مانند از دست دادن شغل، 
یک رابطه مهم، عدم احساس امنیت، بازنشستگی و ... گاهی 

وقایع مهمی چون فارغ التحصیلی، شروع کار جدید، ازدواج، 
تولد فرزندان و پدر شدن هم می تواند باعث افسردگی در مردان 
شود. این اتفاقات باعث می شود تا مردان از منطقه امن خود 

خارج شده و احساس ناامنی کنند.
سایر علل افسردگی در مردان عبارت است از:

- مورد سوءاستفاده جسمی و جنسی قرار گرفتن
- درگیری شخصی با خانواده، دوستان و همکاران

- استفاده از برخی داروهای خاص مانند داروهای فشارخون بالا
- سابقه افسردگی در خانواده

- انزوای اجتماعی
- بیماری های جدی و یا داشتن دردهای مزمن

داده  تشخیص  اغلب  مردان  در  افسردگی  چرا 
نمی شود؟

اندوه مشخصه  و  ممکن است فکر کنید که احساس غم 
این گونه  مردان  از  بسیاری  برای  اما  است  افسردگی  اصلی 
نیست. به عنوان مثال سردرد، مشکلات گوارشی، خستگی، 
تحریک پذیری، دردهای طولانی مدت می تواند نشان دهنده 

افسردگی در مردان باشد.
مورد  در  کردن  صحبت  برای  تمایلی  مردان  نیز  گاهی 
افسردگی ندارند و آن را لکه ننگی بر مردانگی خود می دانند  و 
حتی نمی توانند با خانواده و یا دوستان خود صحبت کنند چه 

رسد که با یک پزشک یا روان شناس. 
یک علت دیگر عدم تشخیص افسردگی در مردان این است 
که آنها افسردگی را عاملی برای ضربه رساندن به شغل و یا حرفه 
خود می دانند که می تواند باعث از دست دادن خانواده و یا 
دوستانشان شود، در صورتیکه عدم درمان افسردگی است که 
بر تمام جنبه های زندگی تاثیر گذاشته و در سلامت جسمی و 

روحی، شغل، روابط و امنیت شخصی اختلال ایجاد می کند.
درمان افسردگی در مردان:

یا  دارو  با  معمولًا  باشد،  هم  شدید  اگر  حتی  افسردگی، 
زندگی  تغییر در سبک  و  )روان درمانی(  روانشناسی  مشاوره 
بهبود می یابد. بنابراین اگر شما یا یکی از نزدیکانتان احساس 

افسردگی می کنید سریعاً به یک پزشک یا مشاور روان شناس 
مراجعه کنید و بدانید که کمک گرفتن از مشاور نشانه قدرت 

شماست.
درمانی  روش  این   :)CBT( رفتاری  شناختی  درمان 
کوتاه مدت برای جایگزینی الگوهای تفکر منفی و غیرمولد 
با نمونه های واقع گرایانه و مفیدتر عمل می کند. این درمان 
با انجام اقدامات خاص بر مدیریت و کاهش علائم افسردگی 

متمرکز است.
چگونه آقایان افسردگی را در خود ریشه کن کنند؟

-  به یک متخصص بهداشت روان مراجعه کنید تا شما را در 
یادگیری مهارت های مقابله با افسردگی کمک کند.

-  اهداف واقع بینانه تعیین کنید.
- به دنبال یک پشتیبان عاطفی در خانواده یا دوستان باشید.

ارتباط اجتماعی جهت حضور در فعالیت های  برقراری   -
اجتماعی

- یادگیری روش های مدیریت استرس مانند مدیتیشن و 
ذهن آگاهی و همچنین مهارت های حل مسئله

- تأخیر در تصمیم گیری های مهم تا زمانی که افسردگی دارید
فوتبال،  قبیل  از  لذت بخش  فعالیت های  در  شرکت   -

ماهیگیری و هر فعالیتی که روحیه تان را عوض می کند.
- داشتن تغذیه سالم و فعالیت بدنی منظم برای کمک به ارتقا 

سلامت روانی
-  با  قرار گرفتن در معرض نور آفتاب می تواند به افزایش 

سطح سروتونین و بهبود روحیه به خود کمک کنید
- کمتر از هشت ساعت در شبانه روز نخوابید. با یادگیری 

عادات خواب سالم به خواب خود کمک کنید.
- با ایجاد تغییرات مثبت در شیوه زندگی به کاهش افسردگی 

و جلوگیری از بازگشت آن به خود کمک کنید.
- تماس های تلفنی، رسانه های اجتماعی و پیام کوتاه راه های 
خوبی برای برقراری ارتباط است اما هیچ کدام جایگزین ارتباط 
مورد  در  رودررو  کردن  صحبت  نمی شود.  چهره  به  چهره 

احساسات باعث تسکین و دوری از افسردگی می شود.
- شناسایی باورهای منفی و جایگزین کردن آن با باورهای 

مثبت

به مناسبت هفته ی ملی سلامت مردان؛

چند دلیل که باعث افسردگی در مردان می شود

 همراه با گسترش ویروس کرونا، شایعات مختلفی در مورد آن منتشر شده است. 
آگاهی از برخی باورهای غلط ما را در مقابله با این بیماری یاری می کند. 

کرونا خطرناک ترین ویروس است
این موضوع درست نیست. ویروس های بسیار زیادی در دنیا وجود دارند که بسیار 
خطرناک تر از کرونا هستند. برای مثال نرخ متوسط مرگ و میر ویروس ابولا حدود ۵0 
درصد است در حالی که اطلاعات فعلی نشان می دهد حدود 1۸ تا ۲0 درصد مبتلایان 
به ویروس کرونا در شرایط وخیمی قرار می گیرند و حدود سه درصد از آنها فوت می شوند.

ماسک زدن ما را از ابتلا به کرونا محافظت می کند
در حال حاضر دو نوع ماسک وجود دارد: یک ماسک ساده جراحی که عموم مردم 
می زنند. از این ماسک می توانید برای حضور در محیط های عمومی استفاده کنید 
البته با رعایت اصول بهداشتی. نوع دیگر آن به نام ماسک N۹۵ که معمولا کارمندان 
بیمارستان استفاده می کنند. این ماسک که می تواند ذرات معلق در هوا را تا ۹۵ درصد 
فیلتر کند، باید بعد از نصب روی صورت تست شود تا از پوشانندگی کامل آن اطمینان 
حاصل شود. استفاده از این ماسک اگر درست روی صورت قرار بگیرد، بسیار دشوار 
است و نفس کشیدن برای فرد را مشکل می کند. استفاده از ماسک البته در کنار رعایت 

تمام نکات بهداشتی می تواند درصد ابتلای شما به ویروس را بسیار پایین بیاورد.
مبتلایان به کرونا، دوباره مریض نمی شوند

این یک تصور اشتباه است. تارنمای ویبو چین در گزارش جدید خود اعلام کرد که 
افرادی که در شهر ووهان کانون شیوع بیماری کرونا، درمان شده بودند بار دیگر به این 
ویروس مبتلا شده اند. به گفته این رسانه، دانشمندان متوجه شده اند برخی از بیمارانی 
که پس از درمان از بیمارستان مرخص شده اند، بار دیگر به کرونا مبتلا شده و ناقل 
ویروس بوده اند. بنابراین،  بیماران بهبودیافته از کرونا، همچنان باید مراقب سلامت خود 

و دیگران باشند.
ممکن است از طریق بسته پستی، کرونا منتقل شود

این اتفاق بسیار بعید است. با احتساب زمانی که برای ارسال یک بسته از مبدا تا مقصد 
نیاز است امکان انتقال بسیار پایین می آید. چرا که ویروس نمی تواند برای مدت طولانی 
خارج از بدن انسان دوام بیاورد. بنابراین با فرض اینکه بسته آلوده به ویروس باشد، 

احتمال دوام آن بسیار کم است اما قطعیتی در مورد آن نیست.
کرونا همان ویروس سارس است

ویروس کرونا هم خانواده ویروس سارس است و یک بیماری جدا به نام کرونا محسوب 
عنوان  به  که  دارد  وجود  دنیا  در  کرونا  ویروس  از  مدل  سه  حاضر  حال  در  می شود. 
عفونت های شدید شناخته می شوند. ویروس سارس یکی از آنهاست. ویروس مرس؛ 
سندروم عفونی خاورمیانه نیز نوع دیگر آن محسوب می شود و حالا ویروس جدید کرونا با 
نام کووید 1۹ که به تازگی شناخته شده است. ویروس سارس با نرخ متوسط 10 درصد 
مرگ و میر، شدیدترین نوع از این خانواده به شمار می رود. ویروس کووید 1۹ از نظر 

قدرت شیوع، مانند آنفولانزا است و موارد ابتلا به آن زیاد است چرا که به سرعت منتشر 
می شود. تعداد بالای مرگ و میر در این مدت اخیر به معنای مرگبار بودن این ویروس 

نیست چرا که احتمال دارد افراد بسیار زیادی به این ویروس مبتلا شوند و بهبود یابند.
حیوان خانگی ویروس را به ما منتقل می کنند

اگرچه اطلاعات فعلی محققان از این ویروس کامل نیست اما در حال حاضر هنوز 
موردی از انتقال ویروس توسط حیوانات خانگی به صاحبانشان گزارش نشده است. 

احتمال اینکه صاحبان حیوانات خانگی ویروس را به آنها منتقل کنید، بیشتر است.
ویروس کرونا عامدانه تولید و منتشر شده است

اساسا سه نوع ویروس کرونا در دنیا وجود دارد که ویروس جدید کرونا نیز نمونه دیگری 
از این خانواده است. بیماری های عفونی در طبیعت وجود دارند و می توانند با کنار 
هم قرار گرفتن مجموعه ای از عوامل تولید شوند. این عوامل می تواند گرمایش زمین، 
تحولات اکولوژیک و کشاورزی یا رفتارهای انسانی باشد. بنابراین این ویروس نمی تواند 
ساخته دست انسان باشد چرا که علم ما هنوز از طبیعت و توانایی ساخت چنین ویروسی 

عقب تر است.
آنتی بیوتیک ها می توانند ما را در مقابل ویروس محافظت کنند

این یک اشتباه رایج است. ویروس ها و باکتری ها دو نوع متفاوت میکروب هستند. ما 
از آنتی بیوتیک برای از بین بردن باکتری استفاده می کنیم و برای نابودی ویروس ها از 
داروهای ضد ویروس مانند داروی تامی فلو برای آنفولانزای فصلی. بنابراین استفاده از 

آنتی بیوتیک برای این مقابله با این ویروس جوابگو نیست.

این ۸ باور غلط درباره کرونا را کنار بگذارید تا تبدیل به فوبیا نشود
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رییس اتاق اصناف استان قم خبرداد 

لغو تمامی جشن ها در تالارهای پذیرایی 
باید وجه پرداختی مردم جهت رزرو بازگردانده شود

رییس اتاق اصناف قم با اشاره به نامه اتاق اصناف ایران، مصوبه کارگروه تنظیم بازار  
و شرایط ویژه کشور در مقابله با ویروس کرونا، گفت: تمامی مراسم و جشن ها نیز در 
تالارهای پذیرایی و صنوف و رسته های مرتبط ازجمله عکاسان و فیلم برداران، آرایشگران 
زنانه و مردانه، مزون داران و سفره عقد تا اطلاع ثانوی لغو شده و درصورتی که وجهی در 

این خصوص اخذ گردیده بود اعلام شده تا بازگردانده شود.
به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی اتاق اصناف قم، حسن احمدلو در گفت وگویی 
با اعلام این مطلب اظهار داشت: با توجه به شیوع ویروس کرونا و اعلام مرکز بهداشت 
مبنی بر جلوگیری از هرگونه همایش و تجمعات عمومی و براساس مصوبه بیست و 
هفتمین جلسه کارگروه تنظیم بازار استان، تا اطلاع ثانوی مجوز برگزاری عرضه مستقیم 
کالا لغو شد و این امر طی مکاتبه ای به مسئولان و مجریان ذی ربط نیز اعلام شده است.

وی در ادامه افزود: در جلسه کارگروه تنظیم بازار و تأمین ارزاق استان قم که به ریاست 
مهرداد غضنفری معاون امور اقتصادی استاندار قم و دبیری سازمان صمت برگزار شد 
مقرر گردید نمایشگاه بهاره به دلیل رعایت بهداشت اجتماعات لغو شده ولی فروش 
فوق العاده توسط واحدهای صنفی در دستور کار قرار گیرد. احمدلو آغاز توزیع ماسک با 
نظارت دستگاه های مرتبط در داروخانه های منتخب، آغاز تولید ماسک توسط یکی از 
واحدهای تولیدی استان مستقر در شهرک شکوهیه قم و توزیع آن در اسرع وقت با اخذ 
مجوز از ادارات مرتبط و بازرسی مستمر از مراکز توزیع ضدعفونی کننده ها و شوینده ها 
و ماسک را از دیگر مصوبات این جلسه دانست. وی با اشاره به مکاتبه اتاق اصناف با 
دانشگاه علوم پزشکی قم در خصوص اعلام آمادگی این مجموعه جهت تأمین مواد 
شوینده و بهداشتی بیان داشت: در این مکاتبه به دانشگاه علوم پزشکی اعلام شده تا 
نیازمندی های غرفه های بهداشتی در داروخانه ها را احصاء و جهت تأمین مواد شوینده و 
بهداشتی با این اتاق مکاتبه کند تا از طریق اتحادیه های مرتبط)بنکداران مواد غذایی و 
خرازان( اقدام لازم صورت گیرد. وی همچنین در خصوص لغو مراسم و جلسات حسب 
تاکیدات  و  برحسب دستور  و دستگاه های ذی ربط گفت:  استان  مقام های  دستور 
مقام های استان و علوم پزشکی تمامی مراسم و جلسات در اتحادیه ها و مرکز آموزشی 
تا اطلاع ثانوی لغو شده است. رییس اتاق اصناف قم ادامه داد: همچنین تمامی 
مراسم و جشن ها نیز در تالارهای پذیرایی و صنوف و رسته های مرتبط ازجمله عکاسان 
و فیلم برداران، آرایشگران زنانه و مردانه، مزون داران و سفره عقد تا اطلاع ثانوی لغو شده 

و درصورتی که وجهی در این خصوص اخذ گردیده بود اعلام شده تا بازگردانده شود.
 

نایب رییس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:
مدارس و دانشگاه ها تا اطلاع ثانوی تعطیل شوند

اینکه شهر قم قرنطینه  با بیان  نایب رییس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
نسبی است گفت: برای رفع نگرانی ها از شیوع ویروس کرونا، پیشنهاد شده مدارس و 

دانشگاه ها تا اطلاع ثانوی تعطیل شوند. 
سید مرتضی خاتمی در واکنش به شیوع ویروس کرونا در کشور گفت: مردم عزیز باید 
یکسری اقدامات پیشگیرانه را برای جلوگیری از شیوع ویروس کرونا انجام دهند که 
از جمله آن پرهیز از حضور در اجتماعات و رعایت بهداشت فردی و شستشوی مرتب 
دست ها و عنداللزوم استفاده از ماسک محافظ است؛ وقتی کسی مشکوک به ابتلاء 
است باید ضمن استفاده از ماسک چه ایشان و چه اطرافیان ایشان، به نزدیکترین مرکز 

درمانی هدایت شود تا آزمایشات و احیانا اقدامات در مورد او انجام شود.
وی افزود: در این بین برخی از مبتلایان علائم نداشته و یا در صورت داشتن علائم 
با استراحت و مراقبت در منزل بهبود پیدا می کنند پس جای نگرانی نخواهد بود و 
تنها موارد تک گیر به مراقبت های ویژه نیاز پیدا می کنند بخصوص کسانی که دچار 
مشکلات تنفسی می شوند یا به دلیل داشتن بیماری مضعف زمینه ای، یا استفاده  از 
داروهای کاهنده سطح ایمنی بدن. نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با 
تاکید مجدد بر اینکه جای نگرانی برای اکثر افراد جامعه وجود ندارد گفت: کرونا عارضه 
ای شبیه آنفلوآنزا است که مردم ما بارها آن را تجربه کرده اند. نکته مهم، در مورد  آن 
دسته از افراد جامعه است که به دلیل مصرف داروها، سطح ایمنی بدنشان پایین آمده یا 
اینکه خدای ناکرده مبتلا به سرطان و دیابت پیشرفته و کنترل نشده هستند همچنین 
گروه های سنی سالمند و نیز کودکان، ولی در مورد سایر اقشار جامعه جای نگرانی 

نیست. البته باید اصل پیشگیری دقیقا رعایت شود.
قم قرنطینه نسبی است 

خاتمی درباره منشاء ورود ویروس کرونا به کشور گفت: اولین موارد ابتلا به این ویروس، 
احتمالا به علت تردد اتباع کشورهای مختلف به ویژه چین به کشورمان باشد به هر حال 
فارغ از  منشا ورود این ویروس باید این موضوع را مورد توجه قرار داد که ویروس در کشور 

ما چه عملکردی خواهد داشت و چه سطحی از بیماری زائی را بروز خواهد داد.
وی همچنین با دفاع از پیشنهاد تعطیلی مدارس و دانشگاه ها برای کنترل ویروس کرونا 
در کشور گفت: بهتر است برای رفع نگرانی ها تا اطلاع ثانوی مدارس و دانشگاه های 
شهرهائی که موارد ابتلاء به کرونا در آن دیده شده ، تعطیل شوند که این موجب کاهش 
نگرانی خانواده ها و جامعه می شود. کما اینکه در جلسه اخیر کمیسیون بهداشت با 
معاونان محترم وزارت بهداشت، این پیشنهاد داده شد و قرار شد موضوع در جلسه 
دولت مطرح شود. نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در پایان درباره لزوم 
قرنطینه شهر قم اظهار کرد: در حال حاضر قم قرنطینه نسبی است و شاید به قرنطینه 

کامل نیاز نباشد. در هر صورت باید از حضور آحاد در اجتماعات پرهیز شود.

مدیرکل گمرکات استان قم:

حجم زیادی از واردات به قم مواد اولیه 
واحدهای صنعتی است

مدیرکل گمرکات استان قم گفت:  حجم قابل توجهی از کالاهای وارد شده به استان،  
مواد اولیه ای است که درتولید نهایی محصول در واحدهای صنعتی مورد استفاده قرار 

می گیرد. 
محمد خلیلی بیان کرد: واردات به قم صرفا جنبه مصرفی در بازار را ندارد و بسیاری 
از کالاهای وارد شده به قم با استفاده در زنجیره تولید واحدهای صنعتی، در رونق 
اقتصادی استان موثر است. وی افزود: این کالاها عمدتا از کشورهای صنعتی و پیشرفته 
جهان وارد استان می شود و درتولید کالاهای مهم و مورد نیاز مردم همچون لوازم خانگی 
مورد استفاده قرار می گیرد. وی در بخش دیگری از سخنان خود به جایگاه مهم گمرکات 
استان در مبارزه با قاچاق اشاره کرد و گفت:  یکی از مهمترین وظایف گمرکات قم 
جلوگیری از قاچاق کالا به استان و حمایت از چرخه تولید واحدهای صنعتی فعال درقم 
است. خلیلی بیان کرد: سطح نظارت های خود را برامر مبارزه با قاچاق افزایش داده ایم 
و امسال توانستیم با کمک سایر دستگاه های متولی همچون سازمان صمت و نیروی 
انتظامی،  مانع از حجم زیادی قاچاق کالا به قم شویم. وی ادامه داد: همچنین برای 
کمک به فعالان اقتصادی استان به دنبال آن هستیم تا در سال آینده میانگین ترخیص 
کالا از گمرکات قم برای صادرات در کمتر از سه ساعت و برای واردات در کمتر از سه روز 
انجام شود. وی با اشاره به این که فعالیت گمرکات قم نقش بسیار زیادی درشکوفایی 
اقتصاد استان دارد،  گفت: هرچه فرآیندهای گمرکی در قم با سرعت بیشتری انجام 
شود،  چرخه تولید و اشتغال استان با رشد بالاتری مواجه می شود که در همین راستا 
تلاش می کنیم کنترل های مزاحم و ملموس کالاها در گمرکات استان کاهش یابد و 
به جای آن از کنترل های هوشمند و غیرملموس استفاده شود. حجم سرمایه گذاری 
انجام شده برای واحدهای صنعتی و معدنی موجود استان ۴۸ هزار و ۸۵1 میلیارد ریال 
است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در۲هزار و ۲۲۵ واحد صنعتی و 
صنایع معدنی استان برای ۵6 هزار و 1۵3 تن فرصت اشتغال ایجادشده است. قم دارای 
هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه 
)ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، 
دستجرد، سیرو و طغرود است. از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه 100 هزار تن 
کالا در قالب محصولاتی همچون گرانول،  پفک، کفش و صندل، شمش سرب، مواد 
و محصولات پلاستیکی و شیمیایی و هیدروکربن به کشورهایی مانند عراق، افغانستان، 
امارات، هند، پاکستان و ازبکستان به ارزش 1۲0 میلیون دلار از گمرکات قم صادر شد.

دبیر جامعه هتل ها و هتل آپارتماهای استان قم خبر داد

تعطیلی ۷۰درصد هتل های قم و نبود 
ضدعفونی کننده

دبیر جامعه حرفه ای هتل ها و هتل آپارتمان های استان قم گفت: ۷0 درصد هتل های 
قم تعطیل شده اند. از امروز هم تالارهای عروسی در هتل های شهر تعطیل می شوند. 
همچنین مواد ضدعفونی کننده ای وجود ندارد، نه دستکش و نه مواد بهداشتی و الکلی. 
احمد فلاحیان درباره وضعیت هتل های شهر قم به دنبال سرایت ویروس کرونا، اظهار 
کرد: مسافری نیست که در هتل ها پذیرش کنیم. همه رزروها کنسل شده است و وجوه 
پرداختی مردم را کامل و بدون کسر جریمه برگردانده ایم. از امروز )سه شنبه، ششم 
اسفندماه( به دنبال دریافت نامه ای از سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان قم نیز  تمام تالارهای عروسی در هتل ها تعطیل خواهد شد و وجوه 
دریافت شده کامل به مردم بازگردانده می شود. او با اشاره به تعطیلی بیشتر رستوران های 
شهر قم، درباره وضعیت رستوران های هتل ها گفت: این رستوران ها بیشتر مورد مصرف 
مسافران ساکن در هتل ها بود که با توجه به تعطیلی بیشتر هتل ها، طبیعتا رستوران ها 
هم خدماتی نمی دهند و عملا تعطیل شده اند. او با بیان این که هتل ها خودجوش 
تعطیل شده اند، چون ادامه فعالیت شان در این شرایط فقط ضرر اقتصادی نداشت، 
افزود: حدود 30 درصد هتل ها و هتل آپارتمان های قم درحال فعالیت هستند که آن ها 
هم به تدریج درحال پیوستن به جمع هتل های تعطیل شده هستند. بیشتر هتل ها 

نیروهای شان را مرخص کرده اند.

اجتماعی

 رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران با تاکید بر اینکه همبستگی و عزم ملی برای 
مقابله با کرونا در سایه اطلاع رسانی دقیق و صحیح شکل می گیرد، گفت: وقتی مردم 
به این باور برسند که مرگ فقط برای همسایه نیست، تلاش می کنند با رعایت نکات 

بهداشتی خود و دیگران را از ابتلا به ویروس مصون بدارند. 
میهمان ناخوانده و لجباز این روزهای کشورمان، ویروسی است که از چین قدم رنجه 
کرده و نیامده چندین نفر در کشور را به صورت قطعی مبتلا و جان 1۲ نفر را گرفته 
است. ویروسی که در سرایت به همگان عجله دارد و صرف رعایت نکات بهداشتی 

سدی بر ابتلا به آن خواهد بود.
موضوعی که  اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری به آن اذعان و با تاکید بر 
اینکه پیشگیری و مقابله با ویروس کرونا نیازمند عزم ملی و همکاری همه دستگاه ها و 
آحاد جامعه است، گفت: مردم عزیز با رعایت نکات بهداشتی کمک کنند تا از انتشار و 

تکثیر این ویروس جلوگیری کنیم.
روزنامه ایران هم به تازگی کمپینی را با عنوان »همه با هم علیه کرونا« راه اندازی کرد 

که با استقبال چهره های فرهنگی، اجتماعی، ورزشی  روبه رو شد.
آنها هدف این کمپین را که ایجاد یک همبستگی اجتماعی برای کمک به دولت و 
دست اندرکاران در مبارزه با کرونا است به فال نیک گرفتند و البته راهکارهایی را هم 

برای همراهی در این کمپین ارائه دادند.
راهکار ایجاد همبستگی و عزم ملی چیست؟ 

ایجاد همسبتگی و عزم ملی برای مقابله با ویروس کرونا شرایطی دارد که سید حسن 
موسوی چلک در گفت وگو با خبرنگار ایرنا به آن اشاره کرد و گفت: زمانی که یک 
بیماری در سطح جهان شیوع پیدا می کند و اپیدمی می شود، نوع واکنش های مردم 

نسبت به بیماری با توجه به اطلاعات و شناختی که دارند، متفاوت خواهد بود.
وی ادامه داد: مقابله با کرونا یا هر موضوع مشابهی که در کشوری اتفاق می افتد 
مستلزم چند چیز است؛ نخست سیاستگذاری درست برای اطلاع رسانی موثر به 
مردم، دیگری هماهنگی بین بخشی و بین سازمان های مرتبط با این حوزه و در نهایت 

ارایه اطلاعات شفاف از یک مرجع نزدیک.
سیاستگذاری درست برای اطلاع رسانی موثر به مردم، هماهنگی بین بخشی و بین 
سازمان های مرتبط با این حوزه و در نهایت ارایه اطلاعات شفاف از یک مرجع نزدیک 
ایجاد کننده همسبتگی ملی ااین آسیب شناس اجتماعی، با تاکید بر این که اگر همه 
این موارد وجود داشته باشد اما همراهی مردم با سازمان های مرتبط برای پیشگیری 
از شیوع بیشتر این بیماری وجود نداشته نباشد، بدون شک موفقیت آنگونه که باید 
حاصل نمی شود، خاطرنشان کرد: برای شکل گیری این همکاری، ارائه اطلاعات 

درست تاثیر گذار خواهد بود.
موسوی چلک ادامه داد: معتقدم یکی از مهمترین دلایل موفقیت در چین همکاری 
و همراهی مردم با مسئولان در این حوزه بود. در عین حالی که میزان کشندگی این 
ویروس کمتر از آنفلوآنزا است اما چون سرعت سرایت و انتقال آن بیشتر است بدون 

شک مردم در این بخش باید همراهی کنند.
توجه کنیم که مرگ برای همسایه نیست

این آسیب شناس در بخشی دیگر از این گفت وگو، ایجاد این باور در میان مردم که 
مرگ فقط برای همسایه نیست و در کمین همه افراد نشسته است را از دیگر راهکارهای 
ایجاد همبستگی عنوان کرد و اظهار داشت: موفقیت مقابله با کرونا در کشور ما هم 
در گرو همراهی مردم و بودن آنان در کنار مسئولان است که آن هم مستلزم داشتن 

اطلاعات درست است.
وی افزود: با اطلاعات درست می توان این باور را در میان عامه مردم ایجاد کرد که 
مرگ فقط برای همسایه نیست و اینطور نیست که کسی فکر کند به ویروس کرونا مبتلا 

نمی شود در حالی که بر اساس شواهد حتی پزشکان را هم تهدید کرده است.
وی یادآور شد: با غالب شدن این باور، دست در دست هم می توان کمک کرد تا 
دوران بحران و گذار را با نگرانی کمتر طی کرد. ضمن این که نباید فراموش کرد داشتن 
اطلاعات درست و عمل کردن به آن ها در جهت پیشگیری، بهترین نقطه قوت برای 

مردم می تواند باشد بگونه ای که امنیت روانی آنان تهدید نشود.
این آسیب شناس متذکر شد: اگر این پذیرش که مر گ برای همسایه نیست شکل 
گیرد هیچ کدام از رفتارها اعم از عدم استفاده از نکات بهداشتی و ایمنی را شاهد 
نخواهیم بود و حداکثر راههای پیشگیری را در پیش می گیریم تا آسیب کمتری شامل 

حال ما و مردم شود.

ضرورت اطلاع رسانی اخبار قابل وثوق
موسوی چلک با گلایه از وزارت بهداشت مبنی بر این که دو ماه را برای دادن اطلاعات 
درست از دست داده و می توانست از زمانی که این بیماری در چین شایع شد اطلاع 
رسانی را انجام دهد، تاکید کرد: من به عنوان یک شهروند انتظار داشتم که اطلاعات 
این بیماری را قبل از تایید ورود کرونا به ایران در شبکه های اجتماعی، از مرجع رسمی 
همچون وزارت بهداشت بشنوم. اما باز هم مرجع رسمی وزارت بهداشت است و باید 
به آن اعتماد کنیم و براساس اطلاعات مرجع رسمی رفتارها را مدیریت و اخباری هم 
که در فضای مجازی منتشر می کنیم از مرجع رسمی باشد. وی توضیح داد: چرا که 
انتشار اخبار متناقص در فضای مجازی، خود باعث سردرگمی و استرس می شود. 
دلیل انتشار اینگونه اخبار جعلی هم بی اطلاعی عموم مردم از اخبار قابل وثوق است 

که با خواندن و شنیدن هر نوع اخباری بلافاصله در فضای مجازی نشر می دهند.
در  صادقانه  برخورد  و  شفاف سازی   با  مسئولان  کرد:  تاکید  چلک  موسوی 
اطلاع رسانی، می توانند زمینه های اعتماد و همبستگی جامعه برای مبارزه و مقابله 

با ویروس کرونا را به وجود آورد.
استراتژی پیشگیری کرونا باید توام با آرامش باشد

یک متخصص ایمنی شناسی و استاد دانشگاه تربیت مدرس نیز گفت: استراتژی 
پیشگیری کرونا باید توام با آرامش و دوری از استرس تا فروکش کردن شیوع آن در 

جامعه باشد. 
علی اکبر پورفتح الله افزود: سیستم ایمنی ارتباط مستقیم با توسعه بیماری ها و از 
جمله بیماری کرونا و پاتوژن های مختلف دارد و استرس و اضطراب باعث تضعیف 

سیستم ایمنی می شود و بیماری را توسعه می دهد.
وی خاطرنشان کرد: کرونا و بیماری های نوظهور و نوپدید، مشکل امروز ما نیستند و 

بیش از چهار دهه است که بیماری های ویروسی و نوظهور را می شناسیم.
پورفتح الله اظهار داشت: می دانیم که ویروس های دستگاه تنفسی مرتب تغییر 
ژنتیک می دهند و می توانند بیماری ها را توسعه دهند و موجب گسترش بیماری در 

جوامع انسانی شوند.
وی اضافه کرد: این بیماری ها زمینه ساز مشکلات اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و 

سیاسی است و می تواند مرگ و میرهایی را در پی داشته باشد.
متخصص ایمنی شناسی با تاکید بر اینکه کشور در زمینه بیماری های تنفسی و 
نوپدید باید برنامه راهبردی داشته باشد، افزود: در همه کشورها برنامه راهبردی برای 
مقابله با بیماری های شایع اجرا می شود؛ چینی ها برای مقابله با ویروس کرونا علی 
رغم اینکه مسائل اقتصادی برایشان مهم بود اما چون برنامه راهبردی داشتند، شهر 

ووهان با جمعیت چند میلیونی را بیش از 30 روز قرنطینه کردند.
پورفتح الله درباره فرایند اجرای برنامه راهبردی چین برای مقابله با کرونا گفت: مردم 
چین آگاهی کافی داشتند و در خانه های خود ماندند و جامعه علی رغم شرایط سخت 
اما کاملا امیدوار خود را از این مرحله دشوار عبور داد؛ پخش فیلم ها و کلیپ ها از 
شرایطی که مردم ووهان برای گذار از بحران بیماری داشتند کاملا حاکی از اقدامات 

آگاهانه توام با امید است.
وی افزود: در ووهان دغدغه پیشگیری میان مردم وجود نداشت و متولیان هم به 

اندازه کافی تمهیدات و ابزار پیشگیرانه در اختیار مردم قرار داده بودند.
پورفتح اله درباره استفاده از ماسک خاطرنشان کرد: ماسک اجازه توسعه بیماری را 
از فرد بیمار به افراد سالم نمی دهد و از اینرو استفاده از ماسک عملا برای افراد سالم 

ضرورت ندارد.
متخصص ایمنی شناسی تصریح کرد: اوج فعالیت بیماری کرونا ظرف یک ماه آینده 
فروکش می کند اما باید برای موج بیماری هایی که ممکن است در آینده ایجاد شود، 

تمهیدات لازم اندیشیده  شود.
وی درباره نشانه های عمومی بیماری کرونا گفت: نشانه های این بیماری مانند 
آنفولانزا است و ۲0 درصد از بیماری های خانواده  بزرگ سرماخوردگی ها پیش از این 
هم ناشی از ویروس کرونا بوده است اما در این نوع ویروس جدید، جهش ژنتیکی اتفاق 

افتاده است.
این متخصص ایمنی شناسی اضافه کرد: علائم عمومی بیماری کرونا درگیری 
دستگاه تنفسی با ویروس است و مهم نیست کرونا تشخیص داده شود، مهم این است 
که درمان های علامتی و حمایتی همراه با  استراحت کافی انجام شود تا فرد مبتلا 

دوران بیماری را به خوبی طی کند و به بهبودی و سلامتی مجدد بازگردد.

در دیدار شورای معاونین اداره کل راه و شهرسازی استان قم  مطرح شد

تقدیر آیت الله شبیری زنجانی از طرح اقدام 
ملی مسکن

آیت الله سید موسی شبیری از مراجع عظام تقلید از طرح اقدام ملی مسکن تقدیر کرد و آن را 
مساله ای حیاتی برای آحاد جامعه دانست. 

به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی قم، وی در دیدار اعضای 
شورای معاونین اداره کل راه و شهرسازی قم، افزود: مسکن جزو اساسی ترین نیازهای افراد 

است که درصورت تامین آن، علاوه بر رضایت مردم، رضایت خداوند را نیز به همراه دارد.
آیت الله شبیری زنجانی ابراز امیدواری کرد: در زمینه تولید و تامین مسکن موفق و موید باشید 

و به طور حتم ثمره زحمات دست اندرکاران هدر نخواهد رفت.
وی تاکید کرد: اگر در همه کارها و اقدامات، قصد قربت و رضایت خداوند را مدنظر قرار دهید، 

موجب مرضی خداوند تبارک وتعالی و ائمه معصومین)ع( قرار خواهید گرفت.
مدیرکل راه و شهرسازی قم نیز در این دیدار ضمن ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده در حوزه 
راه، مسکن و شهرسازی، گفت: طرح اقدام ملی تامین مسکن با هدف خانه دار کردن مردم و 

کنترل قیمت بازار از چند ماه گذشته شروع شده است.
حسن صبوری افزود: در استان قم نیز تعداد چهار هزار و ۴00 تَن برای این طرح ثبت نام 

کرده اند که تعداد ۲ هزار و 1۵۵ تَن در مرحله تایید اولیه پذیرفته شده اند.
وی با اشاره به طرح جامع استان در خصوص تامین مسکن، بیان کرد: تولید 13 هزار واحد 
مسکونی در طرح جامع استان قم سیاست گذاری شده که با توجه به محدودیت زمین برای 10 
هزار واحد مسکونی برنامه ریزی انجام شده است. وی بیان کرد: پیشرفت کار برای تولید ۲ هزار 
واحد مسکونی خوب و مثبت ارزیابی می شود و به تازگی عملیات اجرایی آن شروع شده است و 

امیدواریم پس از دو سال این واحدها ساخته شوند.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم :

انجام نسخه نویسی الکترونیکی در 
بخش های شهر قم 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: نسخه نویسی الکترونیکی در بخش های شهر قم 
آغاز شده است و تعدادی از پزشکان داخل شهر قم هم در این زمینه با بیمه سلامت همکاری 

می کنند. 
محمد رضا فخاریان با اشاره به نسخه نویسی الکترونیکی در استان قم اظهار کرد: 3۷ پزشک 
طرف قرارداد بیمه سلامت در استان کار نسخه نویسی الکترونیکی را انجام می دهند و بیمه 

سلامت تلاش دارد که پرداخت های خود به این پزشکان را به موقع انجام بدهد.
وی ادامه داد: نسخه نویسی الکترونیکی در بخش های شهر قم آغاز شده است و تعدادی 
از پزشکان داخل شهر قم هم در این زمینه با بیمه سلامت همکاری می کنند، برای گسترش 
نسخه نویسی الکترونیکی نیاز به همکاری پزشکان قمی داریم، گسترش این گونه از نسخه 
نویسی، سیاست سازمان بیمه سلامت است، البته سازمان های بیمه گر هم به دنبال نسخه 

نویسی الکترونیکی هستند.
مدیرکل بیمه سلامت استان قم افزود: خدمات الکترونیک به سرعت در جهان در حال 
پیشرفت است و باید به این سمت حرکت کنیم. از مزایای نسخه نویسی الکترونیکی، تسهیل در 
استعلام سوابق بیمار برای پزشکان طرف قرارداد بیمه سلامت به صورت برخط است، همچنین 

با این کار از تداخل داروهای تجویز شده توسط پزشکان برای بیماران جلوگیری می شود.
فخاریان نسخه نویسی الکترونیکی را موجب کاهش هزینه ها دانست و تصریح کرد: با این 
شیوه از نسخه نویسی در وقت بیماران صرفه می شود و خدمات استانداردتری به بیماران ارائه 
خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: جلساتی را با پزشکان قمی برای نسخه نویسی الکترونیکی 
داشته ایم، استقبال آن ها از این طرح بد نبوده است، ولی امیدواریم که پزشکان استان استقبال 

بیشتری از نسخه نویسی الکترونیکی داشته باشند.
 

معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان:

معابر اصفهان پیش از وقوع بارش لایروبی شد
معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان گفت: به منظور جلوگیری از آبگرفتگی در سطح 

شهر، معابر اصفهان پیش از وقوع بارش باران لایروبی شده است. 
حسین امیری اظهار کرد: براساس اعلام سازمان هواشناسی احتمال بروز بارش باران در شهر 
اصفهان وجود دارد و در همین راستا شهرداری اصفهان دستورالعمل هایی را برای مقابله با 
آبگرفتگی های احتمالی در نظر گرفته است. وی ادامه داد: آمادگی در سطح مناطق 1۵ گانه 
و نیز نیروهای خدماتی و عملیاتی که در حوزه های اجرایی فعالیت می کنند، مورد بررسی قرار 

گرفته است و اقدامات لازم پیشگیرانه در سطح معابر و نقاط مختلف شهر در حال انجام است.
معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان تصریح کرد: همچنین مردم هم می توانند در 
صورت مشاهده آبگرفتگی یا مشکلاتی از این نوع با سامانه 13۷ شهرداری تماس بگیرند تا 

مشکلات آنها از سوی نیروهای خدمات شهری برطرف شود.
وی با اشاره به اینکه کنترل آب های سطحی و روان آب ها در بارش های این چنینی یکی 
از اقدامات مهم برای جلوگیری از بروز آبگرفتگی در سطح معابر شهر است که این اقدام هم 

اجرایی می شود، اظهار کرد: در روزهای اخیر هم نسبت به لایروبی معابر اقدام کردیم.
شناسایی و اعلام نقاط خطرآفرین 

حامد سحاریان نیز با اشاره به آماده باش در مجموعه سامانه ارتباطات مردمی شهرداری 
اصفهان )13۷( برای پاسخ گویی به درخواست شهروندان برای بارش های سیلابی اصفهان 
در روزهای آینده که طبق اعلام سازمان هواشناسی احتمال آن هشدار داده شده است، اظهار 
کرد: بر همین اساس هماهنگی و آماده سازی مناطق 1۵ گانه شهرداری اصفهان صورت 
گرفته است.  وی ادامه داد: نیروهای 13۷ شهرداری اصفهان هم با افزایش شیفت در خدمت 
شهروندان برای جواب دادن به سوالات و دریافت مشکلات احتمالی آنها هستند. تعدادی از 
نیروهای 13۷ هم از زمان وقوع بارش ها تا عادی شدن وضعیت در حالت آماده باش هستند 
تا در صورت نیاز در محل کار حضور پیدا کنند.   وی تصریح کرد: مکان هایی که احتمال 
آبگرفتگی در آنها بیشتر است، شناسایی و برای مناطق 1۵ گانه شهر اصفهان و معاونت عمران 
شهری شهرداری ارسال شده که تاکنون بسیاری از این نقاط رفع خطر شده است. وی اضافه 
کرد: با توجه به اینکه پیش بینی ها برای وقوع بارش از عصر دیروز اعلام شده است، همزمان 
نیروهای 13۷ هم به صورت ویژه کار خود را انجام خواهند داد و کار تا زمان رفع این شرایط 

ادامه دارد. 

رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران خبرداد

موافقت وزارت بهداشت با استقرار گیت تب 
سنجی در مازندران 

رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت که وزارت بهداشت ، درمان و آموزش پزشکی با 
استقرار گیت تب سنجی در مبادی ورودی این استان با هدف شناسایی افراد دارای نشانه های 

بیماری کرونا موافقت کرده است. 
دکتر سید عباس موسوی  روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگاران افزود : گیت های تب 
سنجی برای شناسایی نشانه های بیماری کرونا  برای  مسافران ورودی ایجاد خواهد شد و 

نیروهای مورد نیاز و تجهیزات نیز برای این طرح پیش بینی شده است.
وی اضافه کرد : وزیر بهداشت و درمان نیز با دراختیار گذاشتن تجهیزات مورد نیاز برای اجرای 

این طرح از صفر تا 100 برای مازندران موفقت کرده است.
این مسئول گفت : در پایگاههای تب سنجی مبادی ورودی استان چنان چه مسافرانی نشانه 
هایی از بیماری کرونا را داشته باشند، از سایر افراد جدا شده و برای تست گیری و طی کردن 
مراحل دیگر به مراکز درمانی مجهز که از قبل برای بیماران احتمالی کرونا در استان پیش بینی 
شده ، منتقل خواهند شد. رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران همچنین گفت که آمار مرگ 
ناشی از کرونا در این استان همچنان همان یک نفری است که در تنکابن گزارش شده و این 

فرد هم مسافر تهرانی بود و پس از آن هم دیگر هیچگونه مرگ و میر کرونا در استان نداشتیم.
وی افزود : اگر چه ممکن است افراد مشکوک به کرونا در مازندران افزایش یافته ، ولی این به 
معنای  گسترش این بیماری در این استان نیست. موسوی توضیح داد : در شرایط فعلی تست 
گیری کرونا  صرفا از افراد مشکوکی که کارشان به بستری بکشد ، انجام خواهد شد و برای سایر 
افراد که سرپا هستند و احتمال می رود که یکی از علایم کرونا را داشته باشند، انجام نمی شود.
رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت : بر اساس تجربه ، علائم کرونا تنها در ۲0 درصد 
از افراد نمود عینی پیدا می کند و صرفا پنج درصد کارشان به بستری  می کشد و ۲.۵ درصد 

احتمال می رود که به دلیل وخامت حال نیاز به مراقبت های ویژه داشته باشند.
 

مدیر روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان البرز خبرداد

 اعمال تمهیدات بهداشتی
 در بقاع متبرکه البرز

 مدیر روابط عمومی و اطلاع رسانی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان البرز گفت که به 
منظور پیشگیری از شیوع ویروس کرونا در سطح جامعه به ویژه اماکن عمومی، تمهیدات 

بهداشتی در این اماکن اجرا می شود. 
علی علی اکبری روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: آستان مقدس امامزادگان 
واجب التعظیم البرز همه روزه پذیرای خیلی کثیری از ارادتمندان وعلاقه مندان به ذریه پاک و 

مطهر اهل بیت عصمت و طهارت )ع( هستند.
وی اظهار داشت: به همین منظور ضدعفونی و استریل مرتب درب های ورودی و خروجی، 
دستگیره های ضریح مطهر، جامهری ها، سرویس های بهداشتی، زایرسراها و تمام سطوحی 

که در معرض تماس عمومی قرار دارند، به مدیران بقاع متبرکه ابلاغ شده است.
وی از دیگر این اقدامات را فعال شدن کفش داری ها برای نگهداری کفش های زایران عنوان 
کرد و گفت: در صورت نبود کفش داری نسبت به استریل کردن کیسه های کفش اقدام شود.

علی اکبری ادامه داد: بایستی از توزیع غذای نذری و نذورات فاقد بسته بندی تا زمان اعلام 
رفع خطر آلودگی عمومی جلوگیری شود و حتی الامکان ماسک و ژل ضدعفونی کننده به 

صورت رایگان در دسترس زایران قرار گیرد.
وی یادآور شد که از ظرفیت های تبلیغات محیطی بقاع متبرکه به منظور آگاهی بخشی 

عمومی برای کاهش و جلوگیری از انتشار این بیماری استفاده بهینه می شود.
برای  ا طلاع رسانی بیشتر در بقاع متبرکه استان 1۵ بنر تبلیغات و اطلاع رسانی برای 

پیشگیری از شیوع این بیماری چاپ و نصب شده است.
همچنین قرار است 10 هزار بروشور تبلیغاتی در خصوص این بیماری چاپ و در اختیار زایران 

قرار گیرد.در استان البرز 100 امامزاده واجب التعظیم در ۸۵ بقعه متبرکه آرام گرفته اند.

رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران تاکید کرد

همبستگی   ملی
 رمز غلبه بر کرونا

 یک کارشناس مذهبی با بیان حقیقت استغفار از ماه رجب 
به عنوان آغاز بهار خودسازی یاد کرد که مقدمه ای برای بهره 

گیری از برکات ماه مبارک رمضان است. 
با  حجت الاسلام محمدمهدی زارعی گلپایگانی همزمان 
طلیعه ماه رجب 1۴۴1 هجری قمری گفت: ماه رجب و به 
دنبال آن ماه شعبان و ماه رمضان را باید بهار خودسازی نامید. 
چون فصلی را تشکیل می دهد که اگرچه با فصل های متعارف 
سال منافاتی ندارد ولی بیرون از این فصل هاست و در واقع 
می توان گفت فصل پنجمی است که فصل معنویت و انس با 

پروردگار است و نقطه اوج آن ماه مبارک رمضان است. 
وی افزود: بزرگان سفارش کرده اند که در ابتدای ماه رجب 
اینگونه دعا کنید »خدایا هلال این ماه را با امنیت و ایمان بر ما 
وارد کن و ما را به ماه شعبان و ماه رمضان برسان.« یعنی انسان 
باید از نقطه شروع ماه رجب به ماه رمضان فکر کند و قرار است 
در ماه رجب برای ماه های شعبان و رمضان برنامه ریزی داشته 

باشیم. 
استاد حوزه علمیه اصفهان از ماه مبارک رمضان به عنوان یک 
ماه پرظرفیت برای مهمانی خدا یاد کرد و گفت: برای ورود به 
این ماه عزیز باید آمادگی کسب کرد که این آمادگی در ماه های 

رجب و شعبان به دست می آید. 
وی با بیان خاطره ای اظهار داشت: در یکی از روزهای آخر 
ماه صفر یک خودرو در یکی از بزرگراه های تهران دیگی را در 
کنار خیابان گذاشته بود و می خواست غذای نذری توزیع کند 
ولی به دلیل این که ظرف های یک بار مصرف خریداری نشده 
بود، به عابران می گفت آش نذری موجود است ولی ظرف 

نیست. 
زارعی افزود: این شخص به عابران می گفت که اگر ظرفی 
داشته باشند، می توانند آش ببرند. ماه رمضان نیز اینگونه 
است و ما اگر بخواهیم از رحمت و لطف خدا استفاده کنیم، 
باید ظرف وجودی خود را آماده کنیم. بنابر این اگر ماه رمضان 

بر ما وارد شد و ظرف ما آماده نبود، هرچند هزاران نور از آسمان 
بریزند ولی وقتی دلی آماده نباشد، نمی توان از آن بهره برد. 

قرار است در ماه های رجب و شعبان ظرف وجودی خود را 
آماده کنیم تا در ماه مهمانی خدا بیشترین فیوضات را دریابیم. 

بنابر این باید برای ماه رجب و شعبان حساب ویژه ای باز کرد. 
حقیقت استغفار 

و  شده  تاکید  استغفار  ذکر  بر  رجب  ماه  در  گفت:  زارعی 
بزرگان نیز این ماه را ماه استغفار نامیده اند. تلقی برخی افراد 
از استغفار این است که ما کار بدی کرده ایم و باید کاری کنیم 
تا دلگیر بودن خدا برطرف شود. در حالی که چنین تصوری 
صحیح نیست. چون ما نمی توانیم اثری بر خدا داشته باشیم 
که به خاطر ما حال خدا از خوشی به ناخوشی تغییر یافته باشد. 
خداوند نه حالش عوض می شود و نه محل حوادث است و نه از 

حالی به حال دیگری تغییر و تبدل پیدا می کند. 
گناهان سه اثر دارند که اولین اثر آن مربوط به دنیاست. یعنی 
گناه روی دنیای ما اثر می گذارد و برکت را از زندگی ما می برد 
و روایات فراوانی داریم که نشان می دهد گناه در زندگی ما اثر 
دارد.  وی افزود: اثر دیگر گناه مربوط به آخرت است. یعنی 
گناه بر روی آخرت انسان اثر می گذارد که در روایات بر گناهانی 
مانند ظلم و اذیت دیگران تاکید شده است. اثر سوم گناه مربوط 
به آثار باطنی و روحی و شخصیتی است. گناه باعث می شود 
انسان از عبادت و انس با خدا منصرف شود و از لذت مناجات 
با پروردگار محروم شود. در استغفار با رو آوردن به خدا و یاد 
بدی گناهان و همچنین نیازی که به پروردگار داریم، در واقع 
تلاش می کنیم تا با این توجه ها آثار سه گانه گناه را از دل های 

خودمان بزداییم. 
این استاد  حوزه افزود: استغفار یعنی این که خدایا آثار گناه 
را از دل مان پاک کن و رجب ماه استغفار است، ماهی که وجود 
خودمان را از آثار سوء گناه پاک می کنیم که این موضوع نیز 

نیازمند شناخت و معرفت است. 

وی تاکید کرد: وقتی انسان زشتی گناه را بداند، آنگاه رویکرد 
به سوی خدا در واقع روکردن به علم و نور است و رویکردن به 
گناه، رو کردن به ظلمت و جهل است. بنابر این انسان ضعف 
ها و ناتوانی هایی در مقابل وسوسه ها و جاذبه های نفس و 
شیطان داشته و در این زمینه کوتاه آمده و به عبارت دیگر خود 
را از نور محروم کرده و به سوی ظلمت رفته است. در نتیجه، 
چنین عملکردی در انسان باعث حسرت می شود و باعث ایجاد 
حال استغفار می شود و چنین استغفاری در ماه رجب، وجود 
او را از آلودگی ها پاک کرده و همنشین نور الهی قرار می دهد. 
وی افزود: بنابر این با استغفار به درگاه الهی بهره ما از ماه 
رجب آمرزش گناه و پاک شدن از آثار سوء گناهان در چشم، 

دل، زبان و فکرمان خواهد بود. 
روایات غیرمستند را منتشر نکنیم

این استاد حوزه با اشاره به فراگیر شدن فضای مجازی در 
نشر معارف دینی تاکید کرد: با آغاز ماه رجب شاهد انتشار پیام 
هایی به نقل از امام باقر )ع( یا رسول خدا )ص( در شبکه های 
اجتماعی هستیم. مثلا برخی می گویند هر کسی حلول ماه 
رجب را به 10 نفر خبر دهد، خدا او را اهل بهشت قرار می دهد 

یا پاداش های بزرگی را برای او درنظر می گیرد.
وی افزود: چنین روایاتی صحیح نیست و هیچ مستندی 
نیز چنین  از ماه صفر  ربیع الاول و خروج  ندارد. درباره ماه 
روایاتی در فضای مجازی منتشر می شود که این احادیث نیز 
هیچ پشتوانه و استنادی ندارد. البته ماه رجب بسیار با ارزش 
است و جای آن است که حلول ماه رجب را به یکدیگر بشارت 
دهیم و یادآوری کنیم. یادآوری ارزش ها و مراقبات ماه رجب از 
مصادیق عمل کردن به آیه »و تواصوا بالحق« است که در سوره 

عصر آمده است. 
این کارشناس مذهبی افزود: این سوره برای رهایی انسان از 
خسران بر ایمان و عمل صالح تاکید کرده، همچنین توصیه دو 
جانبه مومنان نسبت به یکدیگر برای حق و توصیه به همدیگر 

برای صبر را لازم می داند. 
وی معتقد است: یکی از »توصیه های به حق« این است که 
مومنان همدیگر را نسبت به ظرفیت ها و ارزش های ماه رجب 
با خبر کنند و به یکدیگر یادآوری کنند ماه رجب از راه رسیده 
و می توانند از این ماه استفاده های فراوانی داشته باشند. بر 
همین اساس، این موارد را می توان توصیه به حق دانست که 

ارزشمند است ولی آن روایت صحیح نیست. 
ماه رجب یکی از چهار ماه حرام است که در کتاب های دعا 
و روایات اهل بیت )ع( فضیلت های بی شماری برای آن ذکر 
شده است. پیامبر اکرم )ص( فرمود »رجب ماه خدا است، 
شعبان ماه من است و رمضان ماه امت من است« همچنین 
فرمود »کسی که یک روز از ماه رجب را روزه بگیرد، موجب 
خشنودی خدای بزرگ می شود و غضب الهی از او دور شده و 

دری از درهای جهنم بر روی او بسته می شود.« 
دعاها و اعمال این ماه بر دو بخش است که بخش اول مربوط 
به دعاها و ذکرهای مربوط به تمام ایام این ماه است و بخش 
دوم مربوط به اعمال شب های خاص آن مانند شب اول، شب 
بیست و هفتم مصادف با مبعث پیامبر اکرم )ص( است که به 

تفصیل در مفاتیح الجنان آمده است.

کارشناس مذهبی: 
بهار خودسازی را با ماه رجب آغاز کنیم 
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قائم مقام وزیر صنعت:

فراوانی کالا بیش از دو برابر نیاز کشور است
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه فراوانی کالا بیش از دو برابر نیاز 
کشور است، گفت: مردم نباید نقدینگی خود را محبوس و کالا را به میزان فزاینده ای که 

نیاز به آن ندارند، خرید کنند. 
»حسین مدرس خیابانی« روز سه شنبه در نشست هماهنگی طرح نظارت و بازرسی 
ویژه نوروز و ماه مبارک رمضان افزود: برنامه های تنظیم بازار از دی ماه آغاز شده و در سه 

بخش تامین، توزیع و کنترل و نظارت نیز برنامه ریزی های مختلفی انجام شده است.
وی با بیان اینکه از نظر تولید کالاهای مورد نیاز شب عید و تامین و تدارک کالاها، در 
سطح قابل قبولی قرار داریم، افزود: در حال حاضر، یکی از مسائل و مشکلات دپو و 
رسوب بیش از حد کالاهای اساسی در بنادر جنوبی و شمالی کشور است که در این 
زمینه، دفتر معاون اقتصادی رئیس جمهوری امروز جلسه ای در رابطه با رسوب کالا 
برگزار خواهد کرد. قائم مقام وزیر صنعت با اشاره به خرید مضاعف مردم به دلیل نگرانی از 
ویروس کرنا، گفت: بخشی از این نگرانی باعث هجوم مردم به فروشگاه ها شده و ممکن 
است کالاهای غیر قابل نگهداری، فاسدشدنی و مواد غذایی را بیش از اندازه تهیه کنند و 
تاریخ مصرف آن ها بگذرد. وی تصریح کرد: به اصناف، فروشگاه های زنجیره ای، میادین 
میوه و تره بار و واحدهای صنفی ابلاغ کرده ایم که بدون محدودیت کالا توزیع کنند و 
مردم بدانند که در فروشگاه های زنجیره ای می توانند به حد نیاز خود و به وفور کالا را 

خریداری کنند.
فضای مجازی به نگرانی مردم دامن می زند

مدرس خیابانی با بیان اینکه کالاهایی که برای برگزاری نمایشگاه های بهاره تدارک 
دیده شده بود به مرور توزیع می شود، ادامه داد: تدارک خوبی برای نمایشگاه های 
بهاره دیده شده بود که به دلیل تجمعات ناشی از آن، وزارت بهداشت اجرای آن را ملغی 
اعلام کرد. وی توضیح داد: کالاهای تدارک دیده شده برای توزیع در این نمایشگاه ها به 
میادین میوه و تره بار و فروشگاه های زنجیره ای تزریق خواهد شد، این در حالی است که 

همواره در ایام اسفندماه، بیشتر از عرضه های معمول کالا تزریق می کردیم.
این مقام مسوول با بیان اینکه بخشی از نگرانی مردم برای مقابله با ویروس کرونا و 
کنترل و مدیریتی که باید در این حوزه صورت گیرد، کاملا طبیعی است پیش بینی کرد 

که رفتارهای هیجانی حداکثر تا دو هفته آینده همراه بازار باشد.
قائم مقام وزیر صنعت با تاکید بر اینکه باید بازار آرامی را به مردم تحویل دهیم، افزود: 
بخش عمده ای از نگرانی و رفتار غیرطبیعی که در خرید داریم، از جنس نگرانی های 
ناشی از اطلاع رسانی فضای مجازی است. وی تاکید کرد: جای نگرانی نیست؛  در 

قرارگاهی که شیوع ویروس کرونا را کنترل می کند، دولت مسلط است.

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری تاکید کرد 
الزامی بودن استرداد بلیت هواپیما بدون جریمه

 سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری از الزامی بودن استرداد بلیت پروازهای داخلی 
و خارجی بدون دریافت جریمه از ۵ اسفند تا اطلاع ثانوی خبرداد. 

، رضا جعفرزاده ضمن بیان مطلب اظهارداشت: با توجه به شرایط بوجود آمده پس از 
انتشار ویروس کرونا و عدم پذیرش اتباع ایرانی توسط تعدادی از کشورها و تعلیق موقت 
برخی پروازها سازمان هواپیمایی کشوری بخشنامه استرداد بلیت هواپیما بدون دریافت 
جریمه را به شرکت های هواپیمایی داخلی و نمایندگی های کل فروش شرکت های 

هواپیمایی خارجی ابلاغ کرد.
وی افزود: با توجه به شرایط غیرقابل اجتناب ایجاد شده اتخاذ تدابیر و هماهنگی های 
لازم به منظور بازگشت مسافران ایرانی که از سوی شرکت ها به مقاصد پروازی که در مورد 
پذیرش اتباع ایرانی محدودیت قائل شده اند، ضروری است و انجام هماهنگی های لازم 
در راستای استرداد وجه بلیت، بدون اعمال هرگونه جریمه بلیت مسافران که از این 

رهگذر پروازهای آنها در رفت و یا بازگشت مختل شده است، صورت گیرد.
ایجاد هرگونه تعهد در مسیرهای  و  از نمایش، صدور  باید  جعفرزاده تصریح کرد: 
خارجی مورد نظر از تاریخ ابلاغ این نامه خودداری شود و این در حالی است که با توجه 
به تذکرات مکرر شاهد فروش و عرضه بلیت و ایجاد تعهد در برخی از سایت های فروش 
یا دفاتر خدمات مسافرت هوایی در قالب تور مسافرتی در مسیرهای غیرقابل انتقال برای 
شرکت های هواپیمایی هستیم. سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری ادامه داد: بدیهی 
است متخلفان بدون هرگونه اغماض به مراجع ذیربط ارجاع و مسئولیت هرگونه ایجاد 
تعهد به عهده صادر کننده بلیت خواهد بود. وی خاطرنشان کرد: براساس بخشنامه 
صادره این سازمان مسافرانی را که تا کنون در مسیرهای داخلی وخارجی نسبت به 
خرید بلیت سفر اقدام کرده اند و درخواست کنسلی آن را به دلیل شرایط کنونی )انتشار 
ویروس کرونا( دارند، لازم است بدون هرگونه اعمال جریمه عملیات استرداد بلیت آنان در 

مسیر رفت و برگشت تا اطلاع ثانوی صورت پذیرد.
 

رییس اتحادیه تالارهای پذیرایی:

تالارهای پذیرایی مجاز به دریافت جریمه 
کنسلی  نیستند

 رییس اتحادیه تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس اعلام کرد: اگر افراد به دلیل مسایل 
بهداشتی خواستار لغو برنامه های خود باشند، تالارهای پذیرایی اجازه دریافت جریمه 

از آنها ندارند. 
در روزهای اخیر برخی افراد در پی شیوع ویروس کرونا خواستار لغو قرارداد برگزاری 
مراسم خود شده اند که با مخالفت از طرف مدیران این تالارها و درخواست جریمه  مواجه 
شده اند، این در حالی است که »خسرو ابراهیمی نیا« به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: 

مدیران تمام تالارهای پذیرایی ملزم به مساعدت کامل با این افراد هستند.
 وی تصریح کرد: به تالارها دستور داده ایم جریمه ای برای لغو یا جابجایی مراسم از 

متقاضیان دریافت نکنند و در صورت دریافت، این اقدام، تخلف محسوب می شود.
ابراهیمی نیا همچنین افزود: فردا )چهارشنبه( دستور العملی به واحدهای صنفی 
ابلاغ می شود که در صورت تخلف از آن، بر اساس ماده ۲۸ قانون نظام نظام صنفی با 
آن ها برخورد خواهد شد. رییس اتحادیه تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس از خبرنگار 
ایرنا خواست در صورت مشاهده تخلف، آن را با رییس اتحادیه برای پیگیری در میان 
بگذارد. بنابراین اگر مخاطبان برای استرداد وجه خود بابت لغو مراسم در تالارهای 
پذیرایی با مشکل مواجه هستند و مدیران تالارها از آنان درخواست جریمه کرده اند، زیر 

این خبر، نام تالار و شماره تماس خود را برای پیگیری درج کنند.

شورای هماهنگی بانک ها اعلام کرد 

تعطیلی باجه عصر بانک ها در هفته آینده به 
علت شیوع کرونا

 شورای هماهنگی بانک ها اعلام کرد: از شنبه آینده به مدت یک هفته، باجه عصر 
بانک های کل کشور تعطیل و ساعت کاری روزانه استان های درگیر با بیماری کرونا نیز با 

مصوبات استانداری هماهنگ می شود. 
به گزارش روز سه شنبه دبیرخانه شورای هماهنگی بانک ها، در جلسه فوق العاده 
شورای هماهنگی بانک ها که امروز و با دستور پیشگیری از شیوع بیماری کرونا در شبکه 
بانکی کشور برگزار شد، اعضای جلسه تصمیم های ویژه ای را به منظور مقابله با این 
بیماری اتخاذ کردند. مدیران عامل عضو شورا ابتدا با ارائه گزارشی از وضعیت شعب و 
بیان دغدغه های کارکنان خود، بر لزوم به کارگیری حداکثر امکانات برای جلوگیری از 
شیوع این بیماری تأکید کردند. رئیس شورای هماهنگی بانک ها نیز در این نشست با 
بیان این که کارکنان بانک ها در معرض انواع آسیب ها هستند، گفت: اکنون شعب بانک 
ها محل مراجعه عموم مردم است و از این رو باید حداکثر همکاری برای ضدعفونی کردن 

و جلوگیری از شیوع بیماری در شعب انجام شود.
 محمدرضا حسین زاده از عموم مردم درخواست کرد در روزهایی که بیماری کرونا 
شایع شده است، تا حد امکان از حضور در شعب خودداری کرده و از ابزارهای بانکداری 

الکترونیکی و بانکداری دیجیتال امور خود را مدیریت کنند.
مدیران عامل بانک ها، پیاده سازی روش های آموزشی جلوگیری از شیوع و روش 
های مقابله با بیماری کرونا در شعب از طریق انتشار بروشور و نمایش فیلم در واحدهای 
بانک را مورد تأکید قرار داده و خاطرنشان کردند: نباید اجازه دهیم این بیماری، سلامتی 
کارکنان و مشتریان را به خطر بیندازد، بلکه باید با رعایت هشدارهای پزشکان و مسئولان 

بهداشتی کشور، چالش پیش آمده را به سرعت پشت سر بگذاریم.

در حالی رییس مجلس از تصمیم مجلس برای بررسی دوباره بودجه در کمیسیون 
تلفیق خبر می دهد که یک نماینده پیشین مجلس اتفاق رخ داده را اتفاقی استثنایی و 
بی تکرار در تاریخ پارلمان جمهوری اسلامی ایران می داند .وی به تلاش نمایندگان برای 
موکول کردن بررسی بودجه به مجلس بعدی اشاره می کند و می گوید غالبا مجلس ها 
تا آخرین روزهای فعالیت راسا وظایف پارلمان را به جا می آورند و نمایندگان در جایگاه 
نمایندگی ایفای نقش موثر می کنند، چه رای آورده باشند چه نیاورده باشند و چه رد 

صلاحیت شده باشند. از این رو تصمیم اخیر نشانه اعتراض است.
حالا اما لاریجانی، رییس مجلس شورای اسلامی می گوید: در جلسه غیر علنی اخیر با 
نمایندگان درباره اینکه چگونه می توان بودجه سال آینده را اصلاح کرد، بحث و تبادل نظر 
صورت گرفت و بررسی کردیم که راهکار آیین نامه ای برای بررسی لایحه بودجه چیست.

وی افزود: بر اساس تبصره 3 ماده 1۸۲ آیین نامه داخلی مجلس اگر کمیسیون تلفیق 
گزارش بودجه را رد کند و سپس مجلس هم آن را رد کند، این لایحه باید به دولت باز گردد 
و دولت باید لایحه جدیدی ارائه دهد اما در حالتی که کمیسیون آن را تأیید کرده و مجلس 

آن را رد کرده است، سکوت آیین نامه ای وجود دارد.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: لذا بر اساس بررسی هایی که ما در هیئت 
رئیسه مجلس انجام دادیم، به این نتیجه رسیدیم که کمیسیون تلفیق از این ساعت 

تشکیل جلسه دهد و لایحه بودجه ۹۹ را بررسی و اصلاح کند.
تمرکز بر بخش هزینه ای

است  بهتر  گفت:  خبرآنلاین  به  خصوص  این  در  مجلس  پیشین  نماینده  یک 
نمایندگان مجلس به جای تمرکز در بخش درآمدها بر هزینه ها متمرکز شوند و این 
بخش را به سمت واقعی سازی می بردند. هادی حق شناس در پاسخ به این سئوال که 
دلایل اتخاذ این تصمیم چه بود،گفت: بهتر است به ریشه های این تصمیم برگردیم 
و ببینیم چرا چنین اتفاقی رخ داده است.من تصور می کنم مجلس تحت تاثیر دو 
اتفاق چنین تصمیمی را گرفت، یک اتفاق سیاسی بود و دیگری اجتماعی. استاندار 
گلستان در توضیح این مطلب ادامه داد:  رد صلاحیت برخی از نمایندگان مجلس 
فعلی و ویروس کرونا از مهم ترین دلایل برای اتخاذ این تصمیم بی سابقه از سوی 

مجلس بوده  است.
وی با اشاره به اینکه بسیاری از نمایندگان انگیزه ای برای بررسی بودجه ندارند و ترجیح 
می دهند بررسی بودجه به مجلس بعدی واگذار شود، گفت: با تصمیم امروز احتمالا 

نمایندگان مجلس در همین شرایط دست به بررسی بودجه بزنند.
 حسن روحانی پیش تر و در زمان تحویل این لایحه به مجلس سال ۹۹ را سالی سخت 
برای اقتصاد ایران ارزیابی کرده بود و به نظر می رسد با توجه به پیروزی اصولگرایان در 

مجلس حتی برای مصوبه های اقتصادی و لوایح بودجه نیز کار دشوارتر از پیش شود.
رد لایحه بودجه چه تاثیری بر اقتصاد دارد؟

هادی حق شناس درباره آینده اقتصاد کشور پس از رد لایحه بودجه و عدم تصویب 
آن در شرایط فعلی گفت: سال آینده همچون امسال سال راحتی برای اقتصاد کشور 
نخواهد بود. البته نبود بودجه سبب می شود حتی دولت برای افزایش حقوق نیز با 

مشکل مواجه شوند.
 وی اضافه کرد: بی تردید مجلس آینده نیز راه را برای دولت چندان هموار نخواهد کرد 
و این مشکل می تواند بحران اقتصادی را تشدید نماید.استاندار گلستان ادامه داد:  در 
دو سال گذشته هم رشد اقتصادی کشور منفی بود و هم تورم دو رقمی شد. ولی علی رغم 
این دو اتفاق، اقتصاد همچنان اشتغال زایی داشت. این امر همزمان با این خواهد بود که 

سال با لایحه بودجه آغاز نخواهد شد.
درآمدها غیر واقعی است؟

نماینده پیشین مجلس درباره انتقادات نمایندگان مجلس در مورد غیرواقعی بودن 
درآمدهای دولت گفت: البته این نقد می تواند درست باشد ولی کاش نمایندگان مجلس 
به جای انتقاد از این بخش به بخش هزینه ها می رفتن و آن را واقعی می کردند چرا که 
وقتی هزینه های دولت ۴۸۴ هزار میلیارد تومان اعلام می شود دولت هم باید منابع آن 
را حداقل روی کاغذ اعلام کند. این که در لایحه بودجه 1۲0 هزار میلیارد تومان از منابع 
اسناد خزانه تعیین شده و مالیات بیش از ۲00 هزار میلیارد تومان هم از همین ناشی 

می شود.
حق شناس تصریح کرد: هر اقتصادی بعد از دو سال رشد منفی در رکود قرار می گیرد 
و در شرایط رکودی بالا بردن میزان مالیات به هیچ وجه واقع بینانه نیست. اما باید پرسید 
دولت منابع دیگری هم دارد؟ وقتی اقتصاد ایران دیگر امکان فروش نفت را ندارد و سهم 
نفت در بودجه جاری از ۴0 درصد به کمتر از 10 درصد رسیده یعنی باید بیش از ۹0 
درصد هزینه از منابعی دیگر تامین شود. راههای دیگر هم چیزی جز انتشار اسناد خزانه 

و مالیات نیست و این دو بخش هم اکنون ظرفیت لازم برای این مهم را ندارند.
او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه گفته می شود ظرفیت مالیاتی دوبرابر مالیات اخذ 
شده در سال جاری است، گفت: البته که این ظرفیت در اقتصاد کشور وجود دارد اما در 
شرایط رکود تورمی این ظرفیت قابل استفاده نیست. افزایش نرخ مالیات در سال رکود 
عملا به تعمیق آن منجر خواهد شد.  نماینده پیشین مجلس تاکید کرد: به این ترتیب 
من فکر می کنم اگر نمایندگان محترم مجلس به جای تاکید بر غیرواقعی بودن درآمدها 
بر کاهش هزینه ها توجه می کرد و در این بخش تعدیل ایجاد می کرد نتایجی بهتر از رد 
کل لایحه بودجه به همراه می داشت. حتی نمایندگان مجلس این فرصت را داشتند که 
منابع درآمدی دیگری برای دولت ایجاد کنند. توجه کنیم که در کمیسیون تلفیق از هر 
کمیسیونی دو سه نماینده حضور دارد و نمایندگان دولت هم در جلسات شرکت می کنند 

و حتما این اعداد هم مورد بحث قرار گرفته است.
نشان هایی از یک اعتراض

حق شناس در رابطه با چرایی اتخاذ این تصمیم از سوی مجلس گفت: این اتفاق کم 
سابقه به نظر من ناشی از یک فضای معترض در مجلس است. رد صلاحیت هایی که از 
نمایندگان فعلی صورت گرفت و امکان حضور دوباره آنها را در مجلس ناممکن کرد، در 
کنار بیماری کرونا و مسایل اغلب سیاسی عامل اصلی این اقدام بوده که حداقل من 

هیچگاه به یاد ندارم در گذشته تکرار شده باشد.

هادی حق شناس نماینده پیشین مجلس :

عدم تصویب بودجه عواقب منفی برای اقتصاد دارد

یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه سهم های بزرگ در 
بازار همچنان جا برای رشد دارند تا به ارزش واقعی خود برسند، 
گفت: طبق پیش بینی های صورت گرفته از سوی کارشناسان، 
روند پیش رو در بازار سرمایه تا پایان سال متعادل و رو به مثبت 

خواهد بود. 
مهدی طحانی به رشد چشمگیر بازار سرمایه اشاره کرد و 
افزود: افزایش این روزهای بازار سرمایه در سهام بزرگ و شاخص 
ساز اتفاق افتاده است که اکثر آنها کمتر از شاخص کل بازدهی 

داشتند.
وی ادامه داد: طبیعی است زمانی که در بیشتر سهم های 
هستیم،  شاهد  را  درصدی  صد  چند  بازدهی  بازار  کوچک 
نمادهای بزرگ که مزیت اقتصاد کشور هم در اختیار این نمادها 
قرار دارد در مسیر رشد قرار بگیرند و افزایش قیمت سهام را 
نصیب سهامداران کنند. وی با بیان اینکه در چند روز گذشته 
فلزات  پتروشیمی،  به سمت هلدینگ  بیشتر  بازار  تقاضا در 
اساسی، کانه های فلزی و بانک ها بوده است، گفت: زمانی که 
بازدهی یک ساله این شرکت ها را مورد بررسی قرار می دهیم 
شاهد هستیم که بازدهی یک ساله آنها به مراتب کمتر از رشد 

و بازدهی شاخص کل بوده است.
طحانی اظهار داشت: اقبال به محصولات این شرکت ها در 
بورس کالا افزایش یافته است؛ بنابراین رقابت و استقبال از 
محصولات این شرکت ها در بورس کالا زمینه افزایش قیمت 

سهام آنها در بورس را فراهم کرده است.
این کارشناس بازار سرمایه به جریان گسترده حجم نقدینگی 
در کشور اشاره کرد و گفت: ورود نقدینگی در بورس اجازه 
اصلاح عمیق به بازار سرمایه را نمی دهد، بازار به طور حتم باید 

اصلاح داشته باشد و روزهای منفی را تجربه کرد اما در وضعیت 
نخواهیم  را  بازار  در  سنگین  ریزش  عنوان  به  چیزی  کنونی 

داشت.
بزرگ  سهام  در  موجود  قابلیت های  به  توجه  با  افزود:  وی 
نگرانی چندانی روند بازار را تهدید نمی کند مگر آنکه عامل غیر 
اقتصادی  بر روند بازار تاثیر بگذارد و زمینه اصلاح و ریزش شدید 

این بازار را فراهم کند.
وی به وضعیت حاکم در بازارهای جهانی تاکید کرد و افزود: 
قیمت نفت حدود پنج درصد کاهش داشته که این موضوع 
ناشی از ویروس کرونا بوده و اعلام شده به دلیل موقتی بودن 
و  است  موقتی  هم  نفت  قیمت  کاهش  ویروس  این  وجود 

قیمت ها دوباره به روال گذشته خود باز می گردند.

طحانی با بیان اینکه همیشه به خاطر منفی بودن بازارهای 
جهانی روند بازار سرمایه هم در جهت منفی حرکت می کند، 
گفت: انتظار داشتیم امروز بازار به دلیل قیمت های موجود در 
بازار جهانی روند دیگری را در پیش بگیرد اما بازار خلاف پیش 

بینی ها حرکت کرد و روند صعودی را در پیش گرفت.
بازار جهانی  اگر  معتقد است:  بازار سرمایه  کارشناس  این 
طولانی مدت منفی باشند بر روند بازار سرمایه تاثیرگذار خواهند 

بود و شاخص بورس روند منفی را در پیش می گیرد.
وی پیش بینی خود از روند معاملات بازار  سرمایه اینگونه بیان 
کرد: کارشناسان بازار سرمایه برای پایان سال پیش بینی ورود 
شاخص بورس به کانال ۵00 هزار واحد را کرده بودند در حالی 
که از روز گذشته شاخص بورس وارد کانال ۵00 هزار واحد شد 
و امروز به عدد ۵1۸ هزار واحد رسید؛ اکنون دیگر نمی توان 
پیش بینی کرد که رشد بازار تا کجا ادامه دارد و مقاومت بعدی 

شاخص بورس چه عددی است.
طحانی با بیان اینکه شاخص بورس بیش از 1۸0 درصد از 
ابتدای سال تاکنون رشد کرده در حالی که سهام شرکت های 
اینکه  به  با توجه  بزرگ حدود ۹0 درصد رشد کردند، گفت: 
اکنون نمادهای بزرگ در حال رشد هستند و زمینه رشد پرشتاب 
این روزهای بازار را فراهم کرده اند؛ بنابراین نمی توان گفت که 

رشد بازار غیرواقعی و شاخص بورس دارای حباب است.
صنعت  پنج  داشت:  اظهار  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
پالایشی، بانکی، معدنی، پتروشیمی و فلزی جزو صنایع اصلی 
و سودآور کشور محسوب می شوند که زمینه رشد بازار را فراهم 
برخوردار  چندانی  سود  از  صنایع  باقی  که  حالی  در  کردند 

نیستند.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد

ادامه روند مثبت بازار سرمایه تا پایان سال

رییس کارگروه دستمزد شورای عالی کار گفت: سبد معیشت 
کارگران چهار میلیون و ۹۴0 هزار تومان تعیین شد که در مقایسه 

با سال گذشته یک میلیون و ۲00 هزار تومان افزایش یافته است. 
»فرامرز توفیقی« افزود: جلسه کمیته دستمزد نخستین بار بود 
که برای تعیین سبد معیشت کارگران طولانی مدت مورد بررسی 
گرفت و در آن تمام نمایندگان کارگری و کارفرمایی حاضر شدند. 
وی افزود: دو طرف خواسته های خود را بیان کردند و نکته مهم 
این است که فارغ از هر موقعیت کاری مهم کرامت و شان انسانی 
است و باید توجه کنیم که به چه قیمتی می خواهیم این کرامت را 

حراج کنیم.
برخی  از  انتقاد  با  کار  عالی  شورای  دستمزد  کارگروه  رییس 
نمایندگان کارفرمایی گفت: برخی از این نمایندگان بدون توجه به کرامت انسانی اعلام کردند که باید حداقل های معیشت برای کارگران 
در نظر گرفت و نیازی نیست که قیمت غیر از میوه های سیب و پرتقال مبنی باشد و این اقلام کافی است و بسیاری موارد اینچنینی را 
بیان می کردند. وی افزود: همانطور که سبد معیشت سه میلیون و ۷۵0 هزار تومان تصویب نشد بطور مسلم سبد چهار میلیون و ۹۴0 
هزار تومان نیز مصوب نمی شود، اما باید شان و کرامت انسان ها را رعایت کنیم. توفیقی گفت: براساس سبد معیشت کارگران، نمایندگان 
کارفرمایان تاکید داشتند که باید سبد حداقلی، تعیین شود و مولفه ها و اقلام خوراکی حداقلی موجود در بازار تعیین شوند و این موجب 
اختلاف نماینده کارگران و کارفرمایان بود که باید میانگین مواد را در نظر گرفت. وی اضافه کرد: کارفرمایان اعتقاد داشتند که با حداقل  
آمارهای مواد موجود در بازار، سبد معیشت کارگران را می توان پر کرد و این نقطه اختلاف بود. رییس کارگروه دستمزد شورای عالی کار 
خاطرنشان ساخت: اختلاف یک میلیون و ۲00 هزار تومانی تعیین سبد معیشت کارگران در مقایسه با سال گذشته )سبد معیشت سال 
گذشته سه میلیون و ۷۵0 هزار تومان بود( مبنای ورود به تعیین دستمزد کارگران در جلسه شورای عالی کار است. وی تاکید کرد: تعیین 
سبد معیشت کفاف خانوار کوچک 3.3 نفر در شهرهای کوچک است و مناسب خانوارهای کارگری در کلانشهرها نیست. توفیقی گفت: 
تعیین این سبد معیشت گام به جلو نیست و با توجه به شرایط تورم، تعیین سبد معیشت چهار میلیون و ۹۴0 هزار تومان توانسته  قدرت 

خرید کارگران در سال ۹۷ را تامین کند.

سکوت  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  رییس   
آیین نامه در رد لایحه بودجه در صحن پس از تصویب 
کمیسیون تلفیق گفت: نمایندگان در جلسه غیر علنی 
تصمیم گرفتند که لایحه بودجه سال ۹۹ کل کشور دوباره 
به کمیسیون تلفیق باز گردد و اصلاح شود و مجددا به 

مجلس برگردد. 
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی در آغاز 
جلسه علنی روز- سه شنبه-پس از پایان جلسه غیر علنی 
در مورد رد کلیات بودجه گفت: صبح امروز جلسه ای 
غیرعلنی با حضور نمایندگان به منظور بررسی بودجه 
تشکیل دادیم تا مشخص شود که چگونه می توان بودجه 

را اصلاح کرد؛ با توجه به اینکه دیروز نمایندگان محترم به کلیات بودجه رای ندادند راه حل آیین نامه ای آن چیست. وی 
افزود: در تبصره 3 ماده 1۸۲ آمده اگر کمیسیون گزارش بودجه را رد کند و بعد مجلس نیز آن را رد کند این لایحه باید به 
دولت باز گردد و دولت مجددا لایحه ارائه دهد، اما این حالت که اگر کمیسیون آن را تایید کند و  مجلس آن را رد کند سکوت 

دارد.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: به موجب بررسی هایی که در هیات رییسه و در مجلس انجام دادیم به این نتیجه 
رسیدیم که به دلیل وجود سکوت مطابق قانون برنامه این روال می تواند طی شود که لایحه رد شده در مجلس به کمیسیون 
باز گردد و اصلاح شود و مجددا به مجلس برگردد لذا ما جلسه را ختم می کنیم تا کمیسیون بتواند جلسات خود را با سرعت 
بیشتری برگزار کند زیرا  تا پایان سال وقت زیادی باقی نمانده است پس راه حل این بود که هر چه سریع تر کمیسیون 

تشکیل شود لذا از این ساعت کمیسیون شروع به کار خواهد کرد
لاریجانی ادامه داد: دیروز هم آقای پزشکیان در بررسی این موضوع گفتند که لایحه را به کمیسیون ارجاع می دهیم تا 
رسیدگی بیشتر انجام شود لذا به دلیل ذیق وقت کمیسیون تلفیق از این لحظه جلسات خود را آغاز خواهد کرد تا سریع تر 

به مجلس اعلام نظر کند و جلسه را ختم می کنیم.جلسه آینده صبح یکشنبه یازدهم اسفند برگزار می شود.

رییس کارگروه دستمزد شورای عالی کار :

سبد معیشت کارگران تعیین شد
علی لاریجانی:

 کلیات لایحه بودجه مجددا در کمیسیون تلفیق بررسی می شود

ترکش ویروس کرونا علاوه بر بازار تجهیزات بهداشتی، بازار برخی اقلام خوراکی را نیز 
هدف قرار داده است؛ به طوری که برخی از اقلام در بازار صیفی جات در چند روز اخیر با 

افزایش قیمت بی سابقه ای همراه شده است. 
به گزارش ایسنا، پس از شیوع  ویروس کرونا در ایران برخی از پزشکان و متخصصان حوزه 
سلامت به شهروندان توصیه کردند که برای افزایش ایمنی و مقاومت بدنشان در برابر این 
ویروس، حتما از ویتامین های مختلف از جمله ویتامین ث  و مواد غذایی دارای طبع گرم 
استفاده کنند. حتی در برخی از شبکه های مجازی توصیه هایی مبنی بر افزایش مصرف 
لیموترش، سیر و زنجبیل به شهروندان شد. توصیه هایی که به سرعت دست به دست 
چرخید و ظرف مدت چند روز مردم نگران از ابتلا به ویروس کرونا را وادار به خرید سیر، 

زنجبیل، لیموترش و لیموشیرین با قیمت های گزاف کرد.
با داغ شدن بازار این اقلام قیمت ها نیز سیر صعودی به خود گرفت؛ به طوری که  زنجیبل، 
سیر، لیموترش در حال حاضر جزو کالاهای لوکس به شمار می رود. بر اساس مشاهدات 
میدانی، زنجبیل تازه در خرده فروشی ها کیلویی 1۲0 هزارتومان و لیموترش و سیر نیز 

کیلویی ۵0 هزار تومان به فروش می رسد.
این افزایش قیمت ناگهانی علاوه براینکه مصرف کنندگان را نگران کرده، باعث نارضایتی 

فروشندگان میوه و سبزی نیز شده است. آنها معتقدند برای خرید این محصولات به صورت 
عمده از میادین میوه و تره بار بهای زیادی می پردازند؛ در حالی که مشتریان تصور می کنند 

که خود مغازه داران  برای سود بیشتر قیمتها را بالا برده اند.
در این باره رییس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی درباره گرانی سیر و زنجبیل و لیموترش 
به ایسنا گفت: وقتی در مقطع کوتاهی تقاضا برای محصولی بیشتر می شود، عده ای برای 

سودجویی از این فرصت استفاده می کنند و به تبع آن قیمتها بالا می رود.
 اسدالله کارگر با بیان اینکه اتحادیه خرده فروشی میوه و سبزی پل ارتباطی بین بار فروش و 
مصرف کننده است و در تعیین قیمت نقشی ندارد، اظهار کرد: نقش اتحادیه این است که با 
اعمال سود مصوب، محصولات را در اختیار مصرف کنندگان قرار دهد؛ بنابراین اینکه قیمت 

این محصولات در مبداء گران می شود، برعهده بخشهای دیگر است.
رییس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی اضافه کرد: در اینگونه مواقع متاسفانه فروشنده 
متهم اصلی شناخته می شود، زیرا مردم برای خرید کالا با فروشندگان مواجه اند، اما حقیقت 
این است که خود فروشنده هم محصولاتش را از مبداء گران  می خرد. حتی در بعضی مواقع 
قیمت کالا به حدی بالا می رود که فروشندگان سود مصوبشان را در کمترین حد ممکن 

اعمال می کنند.

تا 110  تازه  زنجبیل  تره بار،  و  میوه  مرکزی  میدان  قیمت  کشف  براساس  افزود:  وی 
هزارتومان هم به فروش رسیده است و اگر قرار باشد با اعمال سود 3۵ درصدی در خرده 

فروشی ها عرضه شود قیمت آن به 1۴0 هزار تومان می رسد.
او با بیان اینکه ما نیز از این افزایش قیمت انتقاد داریم، گفت: براساس کشف قیمت در 
میادین مرکزی میوه و تربار، قیمت لیمو ترش ۵0 هزارتومان، سیر 3۵ هزار تومان و لیمو 

شیرین  ۹000 تومان است.

ترکش کرونا بر بازار صیفی جات

زنجبیل کیلویی 1۲۰ هزار تومان!
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اسکوچیچ سرمربی تیم ملی ایران: 

 مردم دنیا در مورد امنیت ایران اشتباه می کنند 
سرمربی تیم ملی ایران عنوان کرد ایران از برخی کشورهای غربی امنیتش بهتر است 

و مردم دنیا درباره این کشور اشتباه فکر می کنند. 
درگان اسکوچیچ، سرمربی کروات تیم ملی فوتبال ایران در جدیدترین مصاحبه خود با 
سایت »vecernj« درباره وضعیت امنیت در ایران و وضعیت خود صحبت هایی را مطرح 

کرد که به شرح زیر است:
 چطور به عنوان سرمربی ایران انتخاب شدید؟

در طی سال های گذشته که ایران بودم، عملکرد خوبی داشتم اما به نظرم این انتخاب 
بیشتر به خاطر این است که فوتبال ایران را خیلی خوب می شناسم.

 از چه وقت در ایران زندگی می کنید؟
 از ۵ سال پیش در اینجا زندگی می کنم. در شمال و جنوب ایران زندگی کردم. پیش 
از آمدن به ایران در کویت و عربستان نیز حضور داشتم. همچنین در زمان بازیگری در 
امارات بازی کردم. به همین خاطر شناخت خوبی از خاورمیانه دارم. بسیار از موضوعات 
درباره ایرانی ها اشتباه است. بسیاری از اطلاعات از ایران سیاست زده است و واقعیت 
ندارد. ایرانی ها ملتی خوب هستند. اینجا نیز اتومبیل هایی وجود دارد که در کرواسی 
بسیاری آرزوی داشتن آن را دارند. رستوران ها اینجا همیشه پر است. موسیقی در تمام 
مکان ها وجود دارد. به نظرم مردم دنیا شناخت کافی از ایران ندارند. این امری تاسف بار 

است چون ایران کشوری با تاریخی بزرگ است.
 زندگی در ایران را دوست دارید؟

می توانم بگویم که من به بسیاری از نقاط مختلف دنیا سفر کردم اما این را به جرات می 
گویم که ایرانی ها میهمان نوازترین میزبان ها هستند. این را به خاطر حضورم در ایران 
نمی گویم چون واقعیت است. مردم اینجا شما را به راحتی می پذیرند. هیچ مشکلی 
در اینجا ندارم. در ایران بیشتر از حضور در برخی از کشورهای غربی احساس امنیت 
می کنم. به زندگی ایرانی ها عادت کردم. تنها مشکل اینجا ترافیک است. فوتبال ایران 

همشبیه ترافیکشان است. نوعی شلوغی و هرج و مرج دارد.
 غذای ایرانی ها را دوست دارید؟

غذای مشهور آنها کباب است. آنها بسیار از گوشت استفاده می کنند. هیچ چیزی 
جای غذای خودمان را پر نمی کند اما ما در ایران انتخاب های زیادی داریم. من به 

زندگی در اینجا عادت کردم و هیچ مشکلی ندارم.
 از شما به عنوان سرمربی تیم ملی ایران چه انتظاری دارند؟

شرط این است که تیم ملی  از مرحله انتخابی صعود کند. ایران در وضع سختی قرار 
دارد چون ۲ بازی اخیرش را شکست خورده است. امیدوارم همه چیز بر وفق مراد پیش 

برود و نتایج خوبی را کسب کنیم.
  شروع سختی با ایران در این مدت داشتید؟

بدون شک من مدت زیادی برای کار ندارم. در طی 3 روز بسیاری از بازی ها را تحلیل 
کردم. اکنون ذهنیت روشن تری از رقبا و تیم را دارم. من هر روز از ساعت 1۲ ظهر تا 
1 شب کار می کنم. باید تمام بازی ها را به صورت عمیق بررسی کنم و این وظیفه من 
است. سوال مطرح شده در شرایط کنونی این است که چه تصمیمی بگیریم. ما از نقاط 

قوت و ضعف خود خبردار شدیم و باید به دنبال راه حل باشیم.
 آیا شما از تیم رده جدولی چهارم ایران سرمربی تیم ملی این کشور شدید؟

بله. من در صنعت نفت آبادان بودم و این باشگاه را به رده ای رساندم که در تاریخش 
بی سابقه بود. در باشگاه های دیگر ایرانی نیز نتایجی را کسب کردم که در تاریخشان 

نداشتند.

وزیر ورزش: 
 سرخابی ها نیمه اول سال آینده واگذار می شوند

بنا بر اعلام وزیر ورزش، واگذاری دو باشگاه پرسپولیس و استقلال نیمه اول سال آینده 
انجام خواهد شد. 

به گزارش پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان، مسعود سلطانی فر در مجمع باشگاه 
استقلال که عصر دوشنبه در وزارت ورزش و جوانان برگزار شد، با بیان اینکه در فرآیند 
خاصی هستیم که باید زمینه های لازم برای واگذاری دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 
به بخش خصوصی را فراهم کنیم، اظهار داشت: امیدواریم بتوانیم با تمهیداتی که بعمل 
آمده مراحل تکمیلی را انجام بدهیم و وضعیت املاک و دارایی ها مشخص شود تا به امید 
خدا در نیمه اول سال آینده با توافق وزارت امور اقتصادی و دارایی و سازمان خصوصی 

سازی، این واگذاری را انجام دهیم.
سلطانی فر تصریح کرد: خوشبختانه شفافیت مالی و روند صحیح مدیریتی و تعیین 
و تکلیف بدهی ها و مالیات ها وضعیت خوبی را برای واگذاری استقلال و پرسپولیس 

فراهم کرده است.
وی تاکید کرد: خصوصی شدن استقلال و پرسپولیس یک اتفاق خوب ملی است. 
اگر یک روز زودتر هم امکانپذیر باشد، این واگذاریی را سریعتر انجام می دهم چرا که راه 
توسعه فوتبال پرسپولیس و استقلال واگذاری آنها به بخش خصوصی است. تردید ندارم 

این بخش می تواند به خوبی موجب توسعه و سامان بیشتر این دو باشگاه شود.
اداره می شوند،  باشگاه ها دولتی  این  تا زمانی که  سلطانی فر همچنین گفت: 

مشکلات آنها ادامه دار خواهد بود و ما دوست و همراه بخش خصوصی هستیم.
در جلسه مجمع باشگاه استقلال گزارشهای حسابرسی شرکت استقلال منتهی به 

خرداد امسال به تصویب اعضا رسید.

آنالیزور استقلال: 
با نظر »مجیدی« به نشست کمیته انضباطی نرفتم

 آنالیزور تیم فوتبال استقلال درباره عدم حضورش در نشست کمیته انضباطی باشگاه 
استقلال گفت: با نظر فرهاد مجیدی در نشست کمیته انضباطی باشگاه استقلال 

حاضر نشد. 
»صالح مصطفوی« اظهار داشت: استقلال بازی سختی را با پیروزی پشت سر گذاشت 
و سه امتیاز با ارزش را به دست آورد. وی افزود: به طور حتم استقلال مدعی جدی 

قهرمانی در لیگ برتر خواهد بود و تا اخرین روز برای به کسب جام تلاش خواهد کرد.
آنالیزور استقلال خاطرنشان کرد: فشردگی بازی ها باعث شده است بازیکنان خسته 
باشند و پیش از بازی با ذوب آهن اصفهان به همین دلیل یک جلسه تمرین نکردیم و با 

این شرایط در زمین حاضر شدیم که باید به بازیکنان خسته نباشید.
مصطفوی تصریح کرد: استقلال در لیگ قهرمانان آسیا نیز شانس زیادی برای صعود 

دارد و به طور حتم راهی مرحله بعدی این رقابت ها خواهیم شد.
وی در پایان درباره این که چرا در نشست کمیته انضباطی باشگاه استقلال حاضر نشد 

گفت: با نظر فرهاد مجیدی در نشست کمیته انضباطی باشگاه حاضر نشدم.
صالح مصطفوی دو هفته پیش مصاحبه ای را انجام پیرامون شرایط زمین تمرینی 
استقلال، سفر به امارات برای بازی با الکویت در مرحله نهایی پلی آف لیگ قهرمانان 

آسیا و ... حرف هایی را بر زبان آورده بود.
بعد از این مصاحبه باشگاه استقلال  با ارسال نامه ای از او خواست تا روز دوشنبه پنج 

اسفند در کمیته انضباطی باشگاه استقلال شرکت کند که وی از این کار امتناع ورزید.

علیرضا جهانبخش:

 دوست دارم به بچه ها در ایران کمک کنم
بازیکن ایرانی تیم برایتون عنوان کرد مهمترین هدفش در زندگی انتقال دانش و کمک 

به دیگران است. 
به گزارش ایسنا و به نقل از سایت تلگراف، علیرضا جهانبخش مهاجم ایرانی با هزینه 
1۷ میلیون پوندی به تیم برایتون پیوست که علی رغم اینکه گلزن برتر لیگ هلند بود، 

باید ۲۷ بازی و 1۸ ماه صبر می کرد تا اولین گلش را برای تیم انگلیسی به ثمر برساند. 
این بازیکن ایرانی در تیم هایی نظیر نایمخن و آلکمار در فوتبال هلند نیز بازی کرده 
است. او درباره مهمترین هدف خود در فوتبال گفت: امیدوار هستم دانش و اطلاعاتی 
که امروز به دست می آورم را بتوانم در آینده به مردم و نسل بعد انتقال دهم. این بزرگترین 
دستاورد من خواهد بود؛ انتقال این تجربیات به افرادی که بضاعت مالی ندارند، بچه ها 
در ایران و یا باشگاه سابقم در ایران.  بازیکن ایرانی در بخش دیگری از صحبت های خود 
گفت: دوست دارم اینجا موفق شوم و به آینده فکر نمی کنم و مهم نیست. من دوست 
دارم هر روز بتوانم بهترین عملکرد خودم را در تیم برایتون نشان دهم و کیفیت بازی خودم 
را نشان دهم. من خیلی دوست دارم به دیگران کمک کنم. دوست دارم در پایان دوران 
فوتبالم به این خواست و مهم برسم که به دیگران کمک کرده باشم. شاید به یک نفر و 

شاید به پنج نفر. حس کمک کردن به دیگران را دوست دارم.

شجاعی سه جلسه محروم شد
کاپیتان تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز با جریمه و محرومیت از سوی کمیته انضباطی 

فدراسیون فوتبال مواجه شد. 
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال رای مربوط به دیدار تیم های گل گهر سیرجان 
و تراکتورسازی تبریز را صادر کرد. مسابقه تیم های گل گهر سیرجان و تراکتورسازی 
تبریز در هفته نوزدهم لیگ برتر در شرایطی برگزار شد که از سوی »مسعود شجاعی«، 
بازیکن تیم تراکتورسازی تبریز تخلفاتی مبنی بر بدرفتاری در قبال داور مسابقه که منجر 
به اخراج شد و همچنین افترا به داور در فضای مجازی، رخ داد. بر این اساس، وی به 
محرومیت سه جلسه ای از همراهی تیم خود و پرداخت 100 میلیون ریال جریمه نقدی 
محکوم شد.) این رای قابل تجدید نظر است( همچنین تیم تراکتورسازی تبریز به دلیل 
داشتن ۵ بازیکن اخطاری به پرداخت 60 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد. این 

مسابقه در هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال با تساوی یک بر یک خاتمه یافت.

گزارش و تحلیل از مجید روان ستان

گاهی وقت ها مدیران ورزشی ما بدون تفکر دست به خریدهایی می زنند که بعدها 
باشگاه و سرمربی تیم را دچار مشکل می کند؛ حتی قراردادهایی بسته می شود که 
به جای آنکه باشگاه یا فدراسیون ذی نفع باشد، به سود بازیکن یا مربی خارجی تمام 

می شود! 
بعد از ماجرای مارک ویلموتس، آندره آ استراماچونی، گابریل کالدرون و ... آخرین 
نمونه آنتونی کریستوفر استوکس است که هم داستان فوتبالی و هم داستان زندگی 
عجیب و هیجان انگیزی دارد. پرسپولیس پس از تیم های آرسنال، فالکیرک -قرضی-
، ساندرلند، شفیلد یونایتد -قرضی-، کریستال پالاس -قرضی-، هیبرنیان، سلتیک، 
دوباره هیبرنیان -قرضی-، بلکبرن راورز، برای سومین بار هیبرنیان، آپولون اسمیرنی، 
تراکتور، آدانا دمیراسپور دوازدهمین باشگاهی است که این مهاجم 31 ساله ایرلندی از 

سال ۲00۵ تاکنون در آن توپ می زند!
زندگی پر فراز و نشیب

استوکس؛ زندگی پرفراز و نشیبی داشته و می خواهیم بدانیم او از کجا آمده و چه 
داستانی از بدو تولد تا به امروز داشته است. نام او در ابتدا »آنتونی بِرن« بود، در شرایطی 
در روز دوشنبه ۲۵ جولای 1۹۸۸ -3 مرداد 136۷- در شهر دوبلین، پایتخت ایرلند به 
دنیا آمد که مشکلات خانوادگی که پدر و مادرش با آن دست و پنجه نرم می کردند، باعث 
شد از پدر و مادرش جدا و توسط عمه و عمویش، به نام های جوآن و جان استوکس در 

1۸ ماهگی به فرزندی گرفته شود.
زندگی خوب و تحصیل راحت

مادر و پدرخوانده استوکس به خوبی او را در دوران کودکی مورد حمایت خود قرار 
دادند. استوکس با حمایت آنها در کالج ترنور، که قدیمی ترین کالج شهر دوبلین با 
قدمتی بیش از یک قرن است به تحصیل پرداخت و دوران تحصیلی بعدی اش را در 
مدرسه رومن کاتولیک شهر دوبلین پشت سر گذاشت. گرچه پیش از ۲ سالگی از 
داشتن پدر و مادر واقعی اش محروم شده بود، اما با حمایت عمه و عمویش توانست 

همانند تمامی کودکان شهر زندگی خوب و تحصیل راحتی را تجربه کند.
دعوا در یک کلوپ شبانه

اولین حاشیه دوران زندگی فوتبالی استوکس در ساندرلند رقم خورد و آن هم حضور 
در کلوپ شبانه »شیشه عنکبوتی«. سپس در سپتامبر ۲00۹ زمانی که در عضویت 
هیبرنیان بود، نامش در تیتر روزنامه ها مبنی بر دعوا در یک کلوپ شبانه قرار گرفت، 
آنها از جان هاگز سرمربی هیبرنیان خواستند که به او انضباط را گوشزد کند و به او »آرام 
باش« بگوید! در دسامبر ۲01۲، استوکس به خاطر شرکت در مراسمی برای آلن راین، 

افسر مرحوم ایرلند که به او پاداش می دادند، توسط باشگاه سلتیک جریمه شد.
حمله یک متصدی پارکینگ

۸ جولای ۲013 -دوشنبه 1۷ تیر 13۹۲- یک اتفاق عجیب باعث شد تا زندگی 
شخصی آنتونی استوکس به شدت تحت الشعاع قرار بگیرد. رسانه های معتبری نظیر 
گاردین، آیریش تایم، ایندیپندنت، بی بی سی و میرر در گزارش های مفصلی این اتفاق 
را مورد نقد و بررسی قرار دادند. آنتونی استوکس به »بردلی« یک متصدی پاره وقت 
پارکینگ با نام مستعار الویس پریسلی در یک کلوپ شبانه در دوبلین حمله و با سر 

ضربه ای به صورت او باعث شکستن بینی و دو دندان »بردلی« شد.
حمله زننده و بزدلانه

پس از این اتفاق، که بعدها در دادگاه به عنوان یک »حمله زننده و بزدلانه« توصیف 
شد، استوکس قبول کرد تا 300 هزار یورو به متصدی پارکینگ بپردازد. سپس »بردلی« 
در دادگاه عالی دوبلین از آنتونی استوکس به جرم ضربه جسمانی و روانی که به از 
کارافتادگی او منجر شده، شکایت و مبلغ 13۵00 یورو برای مخارج بیمارستان در طول 
سه سال و نیم درخواست کرد. پزشکان همچنین علایم سرگیجه های شدید را نیز در 

»بردلی« تشخیص دادند.
پایان زندگی مشترک

در جریان این دادخواهی، آنتونی استوکس به دلیل حمله گناهکار و به دو سال 

حبس تعلیقی محکوم شد. او در مجموع ۲۵0 هزار یورو پرداخت که 1۵0 هزار یورو آن 
مربوط به خسارات عمومی، ۵0 هزار مربوط به خسارات شدید و بقیه مربوط به مخارج 
بیمارستان می شد، محکوم گردید. در زندگی پر فراز و نشیب استوکس یک اتفاق عجیب 
دیگر نیز رخ داد و رو شدن خیانت استوکس به همسرش باعث شد رابطه عاطفی و 

زندگی مشترک او با »دبی لاولور« ۲۷ ساله قطع شود!
در آوریل ۲01۷ گروهی از هکرهای ناشناس به حساب کاربری آنتونی استوکس 
دسترسی پیدا کردند و با انتشار عکس ها و فیلم هایی از رابطه پنهانی او پرده برداشتند. 
این موضوع در حالی رخ داد که همسرش دومین فرزند استوکس را باردار بود! پس از 
این اتفاق زندگی خصوصی آنتونی استوکس با بحران جدی مواجه شد و به مدت یک 
ماه در بازی های بلکبرن راورز شرکت نکرد! 1۴ ماه بعد از این اتفاق، در ژوئن ۲01۸ از 

»دبی لاولور« جدا شد.
ادامه بی نظمی ها

در فوریه ۲01۸، با قرارداد 1۸ ماهه به عنوان بازیکن آزاد به تیم آپولون اسمیرنی یونان 
پیوست. یک هفته در تمرینات در آوریل ۲01۸ شرکت نکرد و باشگاه اعلام کرد که ما به 
دنبال راه قانونی برای فسخ قرارداد با او هستند. در جولای ۲01۸، قراردادی ۲ ساله با 
تراکتور امضا کرد، اما باز هم به دلیل حاشیه هایی که ایجاد کرد این باشگاه را ترک گفت 
و در 16 جولای ۲01۹، استوکس با قراردادی ۲ ساله به عضویت آدانا دمیراسپور در آمد، 

اما خیلی زود قرارداد او با این باشگاه فسخ شد.
داستان مرخصی و ...

استوکس تنها 6 بازی برای این تیم ترکیه ای انجام داد و تنها یک گل به ثمر رساند، اما 
اینکه چرا باشگاه پرسپولیس با این بازیکن پر حاشیه بدون مشورت با باشگاه سابق او 

تراکتور و به رغم با خبر بودن از ماجرای شکایت این تیم تبریزی از این مهاجم ایرلندی 
قرارداد ۴ ماهه بسته، جای تعجب دارد. داستان مرخصی استوکس کمی عجیب 
است. گفته شد او برای دیدن فرزندش در »دبی« مانده تا فرصت دیدار بیشتر و وظایف 

پدری اش را انجام دهد، اما تصاویری از او در یک کلوپ شبانه مشهور پخش می شود!
دیدن فرزند یا وقت گذرانی؟

عکس هایی که از استوکس در کلوپ شبانه ای در »دبی« منتشر شد، نشان می دهد 
وقت گذرانی این مهاجم ایرلندی تنها به امور خانواده اش مربوط نمی شد! در حالی که 
هنوز جنجال حضور آنتونی استوکس در این کلوپ فروکش نکرده، عکس ها و فیلم های 
دیگری از او در مکانهای دیگری در »دبی« پخش شد! ضمن اینکه استوکس دو هفته 
پیش هم از یحیی گل محمدی خواسته بود تا راهی »دبی« شده و دیداری با خانواده اش 

داشته باشد که با این خواسته او مخالفت شده بود.
غیرقابل تحمل

چگونه با مخالفت »یحیی« به او مرخصی داده شد؟ چرا وقتی گل محمدی به باشگاه 
نامه داد و گفت که دیگر استوکس را نمی خواهد، باشگاه تکذیب کرد و گفت »یحیی« 
این بازیکن را در اختیار کمیته انضباطی باشگاه قرار داده است؟ چرا باشگاه پرسپولیس 
وقتی نام آنتونی استوکس را به عنوان خرید جدید خود اعلام کرد، رسانه ها و اهالی 
فوتبال از حواشی و اخلاق های غیرحرفه ای و حتی غیرقابل تحمل این مهاجم ایرلندی 
حرف زدند، توجهی نکرد؟ چه کسی پاسخگوی این بی اخلاقی استوکس خواهد بود؟

بازیکن ممتاز با اخلاق قابل تامل
آنتونی استوکس به لحاظ فنی بازیکن ممتازی محسوب می شود، اما به لحاظ اخلاقی 
نه! حتی در فوتبال بریتانیا این نظریه وجود دارد که اگر مشکلات اخلاقی استوکس 
نبود، می توانست یکی از مهاجمان موفق لیگ های این منطقه باشد، اما این ایرلندی 
ناآرام گویا نمی تواند خودش را در چارچوب های حرفه ای و اخلاقی تیم قرارداده و در 
نهایت رفتارش از تحمل خارج می شود. گرچه استوکس از زمانی که به پرسپولیس آمده، 

بازیکن موثری نشان داده، اما ...
اجحاف در حق جوان ها

در صورتی که باشگاه پرسپولیس برای قرارداد ۴ ماهه این بازیکن را رقم 300 هزار 
را  این پول بدهی های خود  با  پرداخته، می توانست  تومان-  دلار -حدود ۴ میلیارد 
به بازیکنانش پرداخت کند و به جای به خدمت گرفتن آنتونی استوکس به بازیکنانی 
نظیر مهدی عبدی، امیر روستایی، آریا برزگر و ... بها دهد. در واقع باید گفت که مدیران 
باشگاه پرسپولیس با آوردن استوکس در حق این جوان های آینده دار خود اجحاف کرده 
است. عبدی، روستایی و برزگر نیاز به یک توجه دارند تا سرمایه های آینده باشگاه شوند.

2422 روز با رفتارهای غیر اخلاقی
آنتونی استوکس از ۸ جولای ۲013 تاکنون به مدت ۲۴۲۲ روز -معادل 6 سال و ۷ 
ماه و 16 روز- زندگی ورزشی خود را با خوش گذرانی در کلوپ های شبانه و رفتارهای 
پرحاشیه آمیخته و  به همین دلیل در هیچ یک از تیم های خود تا پایان قراردادش پایبند 
نبود که موضوع مهمی است و باید به آن بیشتر توجه داشت. در این شکی نیست که او 
بازیکن سطح بالا و ممتازی است و شاید اگر تصمیمات درست تری در زندگی ورزشی 
خود می گرفت، اکنون در سطح اول فوتبال اروپا بازی می کرد، اما باید پذیرفت استوکس 

تنقیح نخواهد شد.
بهتر است باشگاه پرسپولیس با توجه به نوعی قراردادی که با این بازیکن بسته در 
صورت غیبت در هر جلسه تمرین 3 هزار دلار و عدم حضور در هر بازی ۵0 هزار دلار 
جریمه خواهد شد و اگر نخواهد در این تیم بماند باید 60 هزار دلاری که گرفته را پس 
بدهد، او که اکنون برای عدم بازگشت خود شیوع ویروس کرونا را بهانه کرده است، 
قراردادش را فسخ کرده تا به تفریحات خود برسد! اینگونه باشگاه می تواند به جوان های 

خود بیشتر بیندیشد و روی آنها سرمایه گذاری کند.
امیدواریم از این به بعد مدیران باشگاه های ما توجه بیشتری در به خدمت گرفتن 
بازیکنان خارجی داشته باشند و حتی حواشی این بازیکنان را مورد بررسی قرار دهند 
و با آنها طوری قرارداد ببندند که دیگر شاهد چنین رفتارهای ناهنجاری از سوی آنها 

نباشیم.

حقوق میلیاردی پرسپولیس به ایرلندی پرحاشیه؛ 

حق جوانان ایرانی که در کلوپ های شبانه هدر می رود

سرمربی  تیم فوتبال استقلال با اشاره شیوع ویروس کرونا و برگزاری 
رقابت های لیگ برتر، گفت: باید از تصمیم مسوولان برگزاری مسابقات 
پرسید که آیا حتما باید یکی از ما جان خودمان را از دست دهیم تا 

مسوولان به فکر سلامتی بازیکنان و مربیان باشند. 
به  اعتراض  در  استقلال  فوتبال  تیم  سرمربی  مجیدی«  »فرهاد 
اظهار  کرونا  ویروس  موضوع  درباره  برتر  لیگ  مسابقات  برنامه ریزی 
داشت: باید از تصمیم گیرنده ها پرسید که آیا حتما باید یکی از ما جان 
خودمان را از دست دهیم تا مسوولان به فکر سلامتی بازیکنان و مربیان 

باشند؟ ما جانمان را از سر راه آوردیم؟ ما ضد ویروس هستیم؟
وی افزود: فرودگاه ها، اتوبوس ها، هتل ها همگی پاک و ضد ویروس 
هستند که ما باید به خاطر چند بازی سفر کنیم و جانمان را به خطر 
بیندازیم؟ چرا موضوع به این سادگی را درک نمی کنند؟ ارزش جان 
انسان ها از فوتبال و لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا خیلی بیشتر است.  
سرمربی استقلال خاطر نشان کرد: مگر بازی های لیگ ایتالیا لغو نشده 
است؟ آنها کمتر از ما به فکر بهداشت و سلامتی شان هستند؟ مجیدی تصریح کرد: به عنوان یک عضو از جامعه فوتبال می خواهم که 

به سلامتی بازیکنان و مربیان و داوران و سایر مسوولان اهمیت دهند.
وی تاکید کرد: با این حجم از نگرانی خانواده های بازیکنان، نمی توان سفر کرد. با اضطراب و استرس و ترس به خاطر این ویروس 
حتی خطر مصدومیت بازیکنان بیشتر می شود. اینها بدیهیات پیش پا افتاده ای است که واقعا مشخص نیست چطور در نظر گرفته 

نمی شود.
سرمربی استقلال در پایان گفت: تیم های استقلال، تراکتور و شهرخودرو و سایر مدعیان از ماجراهای بازی سپاهان با پرسپولیس 
متضرر شدند. تمام مدعیان قهرمانی منتظر نتیجه این بازی بودند. باید با خاطیان این اتفاق ها شدیدترین برخورد را کرد. اگر بازی 

تکرار شد که هیچ اما اگر رأی دیگری صادر شد، جریمه ها باید خیلی بیشتر از نتیجه یک بازی باشد.

تیمی  به  مازندران گفت:خوشحالم  نساجی  فوتبال  تیم  سرمربی 
برگشتم که هم فوتبالم را از آن شروع کرده ام و هم یکی از پرطرفدارترین 

تیم های ایران محسوب می شود
محمود فکری ، در خصوص پذیرفتن هدایت تیم فوتبال نساجی 
اظهار داشت: خیلی خوشحالم که به تیمی برگشتم که هم فوتبالم را 
از آن شروع کرده ام و هم یکی از پرطرفدارترین تیم های ایران محسوب 

می شود.
وی افزود: از حسن اعتماد مسئولان باشگاه نساجی به خودم تشکر 
می کنم و امیدوارم با برنامه ریزی و کارهایی که انجام می دهیم تیم را 
به شرایط خوبی برسانیم. در این بین برای محمدرضا مهاجری نیز 
که زحمات زیادی در این مجموعه کشیده آرزوی سلامتی و موفقیت 

می کنم.
سرمربی جدید تیم فوتبال نساجی خاطرنشان کرد: در این چند 
روزی که تا بازی در پیش داریم فقط باید از نظر روحی و روانی روی 

بچه ها کار کنیم ضمن آنکه معتقد هستم این تیم توانایی های زیادی دارد و می تواند روحیه پیروزی را در خود تقویت کند. بدون شک 
برای کسب بهترین نتیجه مقابل ماشین سازی آماده خواهیم شد و امیدوار هستم عملکرد خوبی مقابل این تیم داشته باشیم.

فکری با اشاره به نقش پررنگ طرفداران نساجی در ادامه راه این تیم در لیگ برتر گفت: طرفداران نساجی در این سال ها زبانزد 
فوتبالی ها بودند و در روزی که این تیم به لیگ برتر صعود کرد یک روز به یادماندنی را در فوتبال ایران رقم زدند. مطمئنا آنها مثل همیشه 

از تیمشان حمایت می کنند و من و همکارانم هم تمام تلاش خود را انجام می دهیم که آنها خوشحال باشند.
فکری در پایان خاطرنشان کرد: جا دارد تشکر ویژه و خالصانه ای هم از آقایان پرویزی و حکیمی مالک و سرپرست تیم خوشه طلایی 
داشته باشم که محبت کرده و اجازه دادند به نساجی مازندران ملحق شوم. برای این عزیزان و تیم خوشه طلایی هم بهترین ها را 

آرزو می کنم.

با طراحان ماجرای سپاهان-پرسپولیس برخورد کنید! 

مجیدی: حتما باید یک نفر بمیرد تا لیگ تعطیل شود؟
محمودفکری:

نساجی را به روزهای خوب می رسانیم 

استقلال که با 3۹ گل زده صاحب بهترین خط حمله لیگ برتر 
است، با ۲1 گل خورده در این رقابتها، خط دفاعی آسیب پذیر 
دارد و بسیاری از امتیازاتش را به دلیل همین نقطه ضعف از دست 

داده است.
آبی پوشان تهران آخرین دیدارشان را هم با پیروزی پشت سر 
گذاشتند و در حالی بر ذوب آهن چیره شدند که سنت گل 
خوردن را حفظ کردند و باز هم دروازه آنها باز شد. استقلال در 
این فصل هرچقدر در فاز تهاجمی قدرتمند است، در فاز دفاع 
آسیب پذیر است. آسیب پذیری که بعضی از کارشناسان علت آن 

را سیستم استفاده از 3 دفاع میانی می دانند.
در این گزارش شرایط خط دفاعی تیم استقلال را بررسی کرده 
و آن را از زاویه دیگری نگاه می کنیم تا مشخص شود شاید یکی 
آبی پوشان،  دفاعی  خط  پذیری  آسیب  در  تأثیرگذار  عوامل  از 

تغییرات فراوان در نام و چیدمان مدافعان این تیم است.
در سازمان دفاعی آبی پوشان در این فصل نفرات زیادی به 
کار گرفته شده اند. غفوری، میلیچ، زکی پور، چشمی، یزدانی، 
غلامی، دانشگر، طاهرخانی و بودوروف ۹ مدافعی بودند که در 
کنار سید حسین حسینی سازمان دفاعی استقلال را تشکیل 

می دادند.
بین 10 عنصر دفاعی استقلال، سید حسین حسینی  در 
به  دیدارها  در همه  که  است  بازیکنی  تنها  تیم  این  دروازه بان 
صورت کامل حضور داشته و تنها بازیکن تیم است که 100 
درصد دقایق بازی های این تیم را تجربه کرده است. وریا غفوری 
کاپیتان باتجربه آبی پوشان هم تنها ۴۵ دقیقه از بازی های لیگ، 
آسیایی و حذفی را از دست داده تا او نیز در کنار حسینی یک 

بازیکن کاملًا ثابت در ساختار دفاعی باشد.
ثبات نسبی در دفاع چپ

آبی پوشان در دفاع چپ هم ثبات نسبی دارند و بازی های این 
تیم بین دو بازیکن تقسیم شده است. میلاد زکی پور و هروویه 
میلیچ نفراتی هستند که در طول این فصل در دفاع چپ برای 
این تیم به میدان رفته اند. زکی پور در ۸ بازی لیگ برای آبی 
پوشان به میدان رفته و مجموعاً ۵۵۷ دقیقه برای این تیم بازی 
کرده است. میلیچ هم 1۴ بار برای آبی پوشان به میدان رفته و 

مجموعاً 11۹3 دقیقه در میدان حضور داشته است.
اما شرایط مدافعان میانی این تیم کاملًا متفاوت است و در این 
منطقه ۵ بازیکن در لیگ با ترکیب های مختلف به میدان رفته اند 
تا جایی که به ندرت دیده شده در دو بازی ترکیب مدافعان میانی 

استقلال یکسان باشد.

شروع با 4 دفاع
آبی ها فصل را با سیستم ۴ دفاع خطی آغاز کردند و در اولین 
بازی »دانشگر-طاهرخانی« مقابل ماشین سازی در قلب خط 
به  مقابل فولاد  ترکیب در هفته دوم  این  قرار گرفتند.  دفاعی 
»یزدانی-غلامی« تغییر یافت و در هفته سوم مقابل نفت مسجد 
سلیمان زوج »یزدانی-دانشگر« قلب دفاعی این تیم را تشکیل 

دادند.
استراماچونی برای اولین بار در هفته چهارم مقابل پرسپولیس 
سیستم استقلال را از ۴ دفاع به 3 دفاع تغییر داد و در این سیستم 

از مثلث »یزدانی-دانشگر-غلامی« استفاده کرد.
آبی ها در هفته های پنجم و ششم مقابل ذوب آهن و گل گهر 
بار دیگر به استفاده از ۴ دفاع بازگشتند و به ترتیب زوج های 
»یزدانی-دانشگر« و »دانشگر-چشمی« مقابل ذوب آهن و گل 

گهر به کار گرفته شدند.
بازگشت به استفاده از 3 دفاع میانی

آبی ها در بازی با تراکتور بار دیگر به سیستم 3 دفاعی بازگشتند 
و »یزدانی-دانشگر-غلامی« 3 مدافعی بودند که در هفته نهم 

برای این تیم به میدان رفتند.
تا  شد  حفظ  دهم  بازی  برای  ترکیب  این  نادر  اتفاقی  در 
استقلالی ها برای اولین بار بعد از 10 بازی ترکیب خط دفاعی 

شأن تغییر نکرده باشد. استراماچونی در دیداری که بهترین 
نتیجه این فصل استقلال در آن رقم خورد همان ترکیب را در خط 
دفاعی اش قرار داد تا یکی از ۴ کلین شیت آبی ها نیز در همان 

دیدار مقابل صنعت نفت شکل گرفته باشد.
باز هم  آبی ها هفته بعد مقابل نساجی  ترکیب خط دفاعی 
دستخوش تغییر شد و چشمی جای دانشگر را گرفت تا مثلث 
»یزدانی-غلامی-چشمی« قلب دفاعی این تیم را تشکیل دهد. 
همین 3 نفر در دوازدهمین بازی مقابل سپاهان هم به میدان 
رفتند و این دومین بار بود که آبی ها در دو بازی پی در پی از یک 

ترکیب در این منطقه استفاده کردند.
پایان محرومیت یک مدافع و چهار باز بدون تغییر

در سیزدهمین بازی استقلال دانشگر بعد از پشت سر گذاشتن 
دو جلسه محرومیت انضباطی که از سوی استراماچونی متحمل 
شده بود به ترکیب بازگشت و جای یزدانی مصدوم را گرفت تا 
باز هم قلب خط دفاعی استقلال با تغییر مواجه شود. آبی ها 
با  در دیداری مقابل شهرخودرو که به کلین شیت منجر شد 

»دانشگر-غلامی-چشمی« به میدان رفتند.
این ترکیب برای 3 دیدار بعدی آبی پوشان به ترتیب مقابل 
این  تا  شد  حفظ  سازی  ماشین  و  بوشهر  شاهین  پیکان، 
طولانی ترین مقطعی باشد که آبی ها با نفراتی ثابت در قلب خط 

دفاعی بازی کرده باشند.
استقلال در هفدهمین بازی فصل در حالی مقابل نفت مسجد 
سلیمان به میدان رفت که با انبوهی از بازیکن آسیب دیده و 
محروم مواجه بود تا جایی که ناچار شد برای اولین بار از یک 
بازیکن غیر تخصصی در مرکز خط دفاعی اش استفاده کند 
و به همین منظور فرشید باقری یک خط عقب تر از همیشه و 
در پست دفاع میانی به بازی گرفته شد. در آن دیدار آبی ها با 
»چشمی-طاهرخانی-باقری« خط دفاعی شأن را آرایش کردند.

ریسک استفاده از یک مدافع جوان در دربی
فرهاد مجیدی در نوزدهمین بازی فصلش قلب دفاعی تیمش 
را مقابل پرسپولیس با »چشمی-دانشگر-طاهرخانی« آرایش 

کرد و مقابل ذوب آهن هم همین ترکیب را حفظ کرد.
در این میان مجیدی و تیمش ۴ بار هم در لیگ قهرمانان آسیا 
به میدان رفتند که در دو بازی پلی آف مقابل الکویت و الریان با 
ترکیب »چشمی-دانشگر-طاهرخانی« بازی کردند در دو بازی 
مرحله گروهی مقابل الشرطه و الاهلی با استفاده از یک مدافع 
جدید خارجی ترکیب »بودوروف-دانشگر-طاهرخانی« را به کار 

گرفتند.
از تغییرات اجباری تا اختیاری

این همه تغییر مشخص که بسیاری از آنها اجباری و محصول 
اختیاری  آنها  از  بسیاری  و  بوده  و مصدومیت ها  محرومیت ها 
و حاصل تفکرات سرمربی بوده باعث شده تا استقلالی ها بر 
خلاف قانون نانوشته ای در فوتبال که به ثبات در خط دفاعی 
تاکید دارد، با تغییرات زیاد در حساس ترین منطقه زمین مواجه 
بودند و این می تواند عامل مؤثری باشد برای گل های نسبتاً 

زیادی که دریافت داشته اند.
دانشگر پرکارترین مدافع میانی

در بین مدافعان میانی استقلال محمد دانشگر با 1۵ بازی و 
13۵0 دقیقه حضور پر کار ترین بازیکن بوده است. پس از وی 
عارف غلامی با 1۲ بازی کامل و یک دقیقه بازی به عنوان بازیکن 
پر کار  بازیکن  بازی دومین  جانشین و مجموع 10۸1 دقیقه 
است. روزبه چشمی با 1۲ بازی و تنها یک دقیقه کمتر از غلامی 
سومین مدافع پر کار است، یزدانی با ۸ و طاهرخانی با ۴ بازی 

دیگر نفرات هستند.
بودوروف مدافع بلغاری که در نیم فصل به جمع آبی پوشان 
پیوست تنها در دو دیدار آسیایی آبی پوشان به میدان رفته و 
ممکن است استفاده از وی باعث بیشتر شدن این تغییرات در 

دیدارهای باقی مانده هم باشد.

واکاوی دلایل زیاد گل خوردن آبی پوشان تهران ؛

 آمار ضعیف کلین شیت استقلال در 1۹ بازی
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مرجان احمدی: عباس سلیمی نمین، تحلیلگر و فعال سیاسی 
اصولگرا معتقد است عوامل متعددی باعث شد مشارکت مردم در 
رای  پایگاه  سیاسی  یأس  او،  گفته  به  کند.  پیدا  کاهش  انتخابات 
اصلاح طلبان، تخریب های گسترده از سوی تندروهای چپ و راست 
علیه محمدباقر قالیباف، شیوع کرونا و وحدتِ دیرهنگامِ اصولگرایان 

همگی باعث شد مشارکت مردم کم شود.
سلیمی نمین معتقد است که اگر »مجلس یازدهم عملکرد خوبی 
در  اصولگرایان  نکنند،  ریل گذاری  آن  در  تندروها  و  باشد  داشته 

انتخابات 1۴00 هم پیروز خواهند بود.«
و  می کند  حمایت  آینده  مجلس  بر  فالیباف  ریاست  از  تلویحا  او 
می گوید: »برخی نیروهای اصولگرا در این وادی دچار بینش درستی 
نیستند اما فردی همچون آقای قالیباف قطعا در مسیر تقویت دولت 

گام برمیدارد.«
ادامه  در  را  سلیمی نمین  عباس  با  خبرآنلاین  گفتگوی  مشروح 

بخوانید؛
آقای سلیمی نمین! تحلیل شما از نتیجه انتخابات و پیروزی 

اصولگرایان در انتخابات مجلس چیست؟
دلایل متعددی بر شکل گیری این نتیجه  در انتخابات تاثیر گذاشت. 
اما فکر می کنم که ثابت شد پایگاه رای اصلاح طلبان به طور جد دچار 
یأس سیاسی شده است. برخلاف آنچه تبلیغ و گفته می شود که دلیل 
باید بگویم که خیر، در  انتخابات نبوده«  آن »رقابتی نبودن فضای 
بسیاری حوزه های انتخابیه که فضای رقابتی  جدی وجود داشته هم باز 
میزان مشارکت خیلی پایین بوده است. به طور مثال آقای پزشکیان با 
رای کمی وارد مجلس یازدهم شد درحالی که چهره ای شناخته شده و 
نائب رئیس مجلس فعلی است و باید به عنوان یک چهره شناخته شده، 

پایگاه رای اصلاح طلبان را به حرکت درمی آورد. 
پایگاه رأی اصلاح طلبان دچار یأس سیاسی شده است

به نظر من این چیزی جز یأس پایگاه اصلاح طلبان نیست. چراکه 
وارد مناصب  این قشر اجتماعی  از طریق رای  عملکرد کسانی که 
مختلف در قوه مقننه، دولت و شوراها شدند نتیجه امیدبخشی عرضه 
نکرده که این امید موجب شود مردم باز به میدان بیایند و با رای خود، 
قدرتش را به چهره های شاخص اصلاح طلب تفویض کند. مشخص 
رو  پیش  که  کارنامه ای  چون  ندارد.  وجود  دیگر  انگیزه  این  که  شد 

می بینند قابل دفاع نیست.
در تهران لیست اصلاح طلب با عنصر شاخص و سرلیستی چهره 
معروف و افراد مطرح، ارائه شده بود اما رای بسیار نازلی به آنها داده 
شده است و این یعنی پایگاه رای اصلاح طلب انگیزه ای برای مشارکت 
ایجاد  کاندیدا  بیشتر  که حضور  کنم  رد  نمی خواهم  نداشتند. من 
انگیزش نمی کند، اما وقتی فضای یأس به وجود می آید، نمی توان این 

انتظار را داشت. 
را  تجربه  همین  هم  دوم  شهر  شورای  انتخابات  در  اصلاح طلبان 
داشتند؛ آنها در شورای اول چنان عمل کردند که مشارکت در تهران 
به 1۲ درصد رسید. این درحالی است که تایید صلاحیت ها  در اختیار 
مجلس ششم بود، همه جریانات تایید شدند، حتی بعضی نیروهای 
سلطنت طلب و نهضت آزادی. اما مشارکت از 1۲ درصد بالاتر نرفت. 
اصولگرایان هم اعتراض داشتند که چرا قانون اجرا نشده و به صحنه 
نیامدند.  اصلاح طلبان در شورای شهر اول کارشان فقط دعوا بر سر 
قدرت شده بود به طوریکه تنفر عمومی به وجود آمد و مردم مشارکت 
رای  پایگاه  بودیم که  ما در مقاطع مختلف شاهد  بنابراین  نکردند. 
اصلاح طلبان به دلیل بد عمل کردن هرچند دوره یکبار دچار یاس 
می شود و باید مدتی بگذرد تا خود را بازسازی کنند و باز به میدان بیاید 

لذا مشارکت سینوسی است.
از سوی دیگر هرچند برخی می گویند مردم از نظام بریدند، اما اگر 
بریده باشند درصد مشارکت باید سیر نزولی داشته باشد اما در این 
سال ها همیشه کم و زیاد شده است. ضمن اینکه همین مشارکت 

موجود در انتخابات مجلس هم باز از بسیاری کشورها بهتر است. 
هم تندروهای اصلاح طلب قالیباف را تخریب کردند هم 

تندروهای اصولگرا
اما عوامل دیگری هم در میزان مشارکت مردم دخیل بود. عامل 
بعدی، تخریب شدید آقای قالیباف به عنوان سرلیست اصولگرایان 
تندرو  جریان  هم  بودیم؛  روبه رو  جدیدی  پدیده های  با  که  بود 
اصلاح طلبان اتهامات مختلف و بی اساسی به ایشان وارد کردند هم 
جریان تندرو اصولگرا. آقای قالیباف می توانست آرای خاکستری 
بسیاری را به میدان بیاورد اما این مسائل آنها را دچار ابهام کرد که 

نکند ایشان تخلف مالی داشته باشد و امثالهم. 
قالیباف ظرفیت به میدان آوردن آرای خاکستری را داشت اما....

در مجموع آقای قالیباف ظرفیت به میدان آوردن بخشی از آرای 
خاکستری را داشت اما حجم سنگین و کم سابقه تخریب ها درباره 
از عوامل  تردید شوند و همین یکی  باعث شد برخی دچار  ایشان 
کاهش مشارکت بود. واقعیت این است که هیچ فرد و جریانی نتوانسته 

بود کارنامه درخشانی همچون آقای قالیباف داشته باشد.
کاهش مشارکت در شمال تهران بخاطر کرونا بود

موضوع شیوع کرونا هم تاثیر ناچیزی در میزان مشارکت داشت و 
برخی ترسیدند و حدود ۵ تا ۷ درصد در میزان مشارکت تاثیر داشت، 
به خصوص در شمال تهران که مشارکت ۵ درصد بود و یکی از عوامل 
موثر همین بحث ویروس کرونا بود و رسانه های فارسی زبان مربوط به 
قدرت های معاند تبلیغات جدی کردند که اوراق آلوده است و شرکت 

نکنید.
وحدت دیرهنگام اصولگرایان باعث کاهش مشارکت شد

به  لیست  کرن  نهایی  برای  اصولگرایان  اینکه  به  باتوجه 
درون  معادلات  می کنید  فکر  رسیدند،  آخری  لحظه  وحدتی 
پارلمانی چطور رقم می خورد؟ اختلافات موجود بین جریان های 
اصولگرا بیشتر می شود یا آنها می توانند باز هم به یک وحدت 
نظر برسند؟ به خصوص در رقابت ها بر سر کسب کرسی ریاست 

مجلس و ریاست کمیسیون ها.
همین بحثِ اتحاد دیرهنگام اصولگرایان هم یکی از مسائلی است که 
در پایین آمدن مشارکت تاثیر داشت. آنها تا یک روز مانده به انتخابات 
درگیر این مسئله بودند درحالی که لیست اصولگرایان با چهره های 
شاخصی همچون آقای قالیباف کشش زیادی برای قشر قابل توجهی 
از جامعه داشت اما آنها فرصتی برای عرضه و تبلیغات آن نداشتند و 
هزینه زیادی برای اتحاد و وحدت صرف شد؛ حال اینکه این وحدت 

می تواند استمرار پیدا کند یا خیر، بحثی جدی است.
شاید تندروها وحدت اصولگرایان را در مجلس برهم زنند

به نظر من پایداری این وحدت به عوامل مختلفی برمی گردد؛ اگر 
این مجلس یک سری اهداف بلند باتوجه به مشکلات موجود ترسیم 
افراد تندرو فرصتی برای برهم زدن وحدت پیدا  و ریل گذاری کند، 
نخواهد کرد در غیراین صورت حاشیه روی ها زیاد خواهد شد.امیدواریم 
مجلس یازدهم اصلاحاتی اساسی را در دستور کار خود قرار دهند 
تا جایی که حتی با اصلاح طلبان هم طوری پیش روند که بتوانند 

راهکارهای اساسی که به نفع جامعه است را پیدا کنند.
اصولگرایان می توانند کرسی ریاست جمهوری را بگیرند اگر...

فکر می کنید پیروزی اصولگرایان در این انتخابات، می تواند 
و  ریاست جمهوری  های  جایگاه  بازپس گیری  برای  مقدمه ای 

شورای شهر باشد؟
قطعا همینطور است اما اگر اصولگرایان بتوانند کارنامه ارزنده ای در 
مجلس یازدهم طی این دو سال ارائه دهند و به شرطی که عناصر تندرو 
ریل گذاری نکنند. مردم امروز تشنه خدمات و توجه هستند و مجلس 
یازدهم می تواند به مطالبات آنها برسد. می تواند دولت را تکمیل و 

تقویت کند تا خدمات آن افزایش پیدا کند.
برخی نیروهای اصولگرا بینش درستی ندارند

این مجلس هم می تواند در تقابل با دولت باشد هم اینکه توانش را 
با دولت جمع بزند؛ برخی نیروهای اصولگرا در این وادی دچار بینش 
درستی نیستند اما فردی همچون آقای قالیباف قطعا در مسیر تقویت 
دولت گام برمیدارد. در مجموع مجلس آینده پتانسیل لازم را در این 

راستا دارد اگر به خوبی مدیریت شود.
پس شما فکر می کنید آقای قالیباف رئیس مجلس آینده 

است؟
نگاه آقای قالیباف در این زمینه بر افزایش سازندگی و خدمت رسانی 

است و می تواند دولت را در این جهت تقویت کند.

سلیمی نمین تحلیلگر و فعال سیاسی اصولگرا:

وحدت دیرهنگام اصولگرایان باعث کاهش مشارکت شد

کرونا یا شایعات سیاسی، دولت در کدام جبهه بجنگد؟

تبعات آمارهای متناقض و اظهارات 
غیرمسئولانه

مبارزه دولت و وزارت بهداشت با کرونا این روزها تنها محدود به این ویروس نیست و 
دولت در این سنگر برای ترمیم اعتماد عمومی باید با شایعات، آمار غیرواقعی و هجمه  های 
سیاسی در کنار آمار صفحات اینستاگرام و کانال  های تلگرامی جعلی مقابله کرده و شفاف -

سازی کند. 
تعداد کشته ها  صدها برابر تعداد اعلامی دولت است، تمام کادر پزشکان بیمارستان 
ایکس مبتلا شدند، دولت تمام امکانات را به یک بیمارستان خاص اختصاص می  دهد، 

وزارت بهداشت اجازه ورود کیت های تشخیص کرونا را نمیدهد.
این ها نمونه  هایی از شایعاتی هستند که از لحظات نخست اعلام شیوع ویروس کرونا در 
ایران منتشر شده است. روز گذشته هم در حالی که مردم در نهایت استرس و نگرانی بودند 
و هر لحظه بازار داغ شایعه یکی از مسئولان را مجبور به پاسخ گویی و شفاف  سازی می  کرد 
یکی از نمایندگان مجلس در اقدامی عجیب مدعی شد تعداد فوتی  های شهر قم بیش 
از ۵0 نفر بوده است، احمد امیرآبادی فراهانی با بیان اینکه روزانه 10 نفر در قم از بین 
می روند، گفته است: تا دیشب حدود ۵0 نفر به دلیل ابتلا به ویروس کرونا فوت کرده اند 
و وزیر بهداشت در این قضیه مقصر است. متاسفانه سه هفته است کرونا به قم آمده و این 
موضوع دیر اعلام شده است.« مجموع سخنان نماینده قم که بیشینه آن را هجمه به دولت 
و زیرسوال بردن اقدامات شامل می  شد در همان ساعات ابتدایی در رسانه  ها و شبکه  های 
مجازی مورد توجه قرار گرفت. حاشیه های پس از این سخنان مانند وخامت حال نماینده و 
ضدعفونی کردن صندلی او، بر دامنه حاشیه  ها و شایعه  ها افزود و وزرات بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی را وادار به واکنش کرد. »ایرج حریرچی« معاون کل وزارت بهداشت که 
امروز در پیامی ویدیویی اعلام کرد تست کرونای او مثبت اعلام شده، در واکنش به ادعای 
نماینده قم گفت: »تعداد فوت شده اگر صورت باشد، مخرج تعداد افرادی است که 
مشکوک هستند و فوتی ما از میان افراد مشکوک نزدیک به یک درصد است. اگر تعداد 
فوت شدگان قم نصف یا حتی یک چهارم این عدد هم باشد، استعفا می دهم.« به فاصله 
ساعاتی نماینده قم در حالی اعلام کرد که اسامی چهل نفر از فوت  شدگان مورد ادعای 
خود را به وزارت بهداشت ارائه داده که از پاسخ حریرچی به وی می  توان دریافت که هیچ 
مدرکی مانند پرونده پزشکی افراد اعلام شده که نشان دهد بر اثر ویروس کرونا فوت شده  
اند ارائه نشده است. حریرچی در این زمینه ابتدا تاکید کرده است که افرادی که فوت آنها از 
سوی وزارت بهداشت و درمان به دلیل ابتلا به کرونا اعلام شده است، همگی داری پرونده 

پزشکی مشخص هستند و همگی آنها تست مثبت کرونا داشتهاند.«
معاون کل وزیر بهداشت در ادامه تصریح کرده است: آقای امیرآبادی باید ثابت کنند که 
افراد معرفی شده دارای این ویژگی ها هستند. اگر این گونه بود من با صداقت کامل از 
سمت خود استعفا می دهم ولی اگر اینگونه نبود ایشان هم همینقدر صداقت داشته باشند 
و با اعتراف به اشتباه خود از نمایدگی مردم شریف قم استعفا دهند. تذکر می دهم که انتشار 
اسامی افراد بیمار و ذکر تشخیص آنها جرم است و برخورد قانونی باید با این موضوع صورت 

گیرد. علت فوت این افراد بدون ذکر نام را منتشر خواهم کرد.«
رفتارهای سلب کننده اعتماد عمومی

قدر مسلم در ادعای نماینده قم و پاسخ وزارت بهداشت این است که یکی از طرفین 
حاضر به گفتن حقیقت نیست، تشخیص این موضوع با توجه به بند آخر سخنان حریرچی 
که گفته است »علت فوت افراد اعلامی از سوی نماینده قم را منتشر خواهد ساخت« و 
این گزاره که »پرونده پزشکی درباره فوتی  های مورد ادعای نماینده قم ارائه نشده است«، 
چندان کار دشواری نیست اما تناقض آماری آن هم درباره موضوعی با اهمیت جان انسان 
موجب سردرگمی مردم، بی  اعتمادی  آن ها به هر دو آمار ارائه شده و افزایش نگرانی  های 
آن ها از کرونا می  شود. این موضوعی است که به نظر می  رسد حتی برخی مسئولان هم 
توجه چندانی به آن ندارند و با این نوع برخوردهای رسمی نمی  توان انتظاری از کانال  های 
زرد تلگرامی و صفحات اینستاگرامی در ارائه آمار و ارقام تعداد جان باختگان و مبتلایان به 

این ویروس داشت.
اتهام زنی به دولت به چه قیمتی؟ 

بخش عمده  ای از به اصطلاح افشاگری  ها درباره ابعاد بیماری کرونا در انتقاد از دولت 
است  آن هم در حالی که دولت در صف اول مبارزه با این ویروس قرار دارد. عمده منتقدان 
هم از رقبای سیاسی و جناحی دولت هستند که با انواع ترفندها از اعلام تعداد غیرواقعی 
جانباختگان تا اعلام کمبودهای پزشکی عجیب و غریب سعی در تاثیرگذاری بر افکار 
عمومی جامعه دارند. این میان قطعا و حتما انتقاداتی هم بر دولت و عملکرد وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی وارد است اما جناحی و سیاسی کردن موضوعات مرتبط 
با سلامت مردم اعتماد جامعه به همه جریان  های سیاسی را از بین می  برد. به همین 
دلیل است که »علی ربیعی« سخنگوی دولت در نشست خبری روز دوشنبه تاکید کرد: 
»در شرایطی هستیم که همه باید کنار یکدیگر و با همدلی کامل به مبارزه با این بیماری 
برخیزیم. همه باید کنار وزارت بهداشت که امروز در خط اول مقابله با این مساله است، 
قرار بگیریم. به پزشکان مان اعتماد کنیم. از همه احزاب، گروه ها و رسانه ها می خواهم از 
سیاسی کردن این موضوع اجتناب کنند. از مردم به  جد درخواست داریم که همراهی با 
نظام سلامت ایران را بیش از هر دوره دیگری در زندگی روزمره و کنش اجتماعی خود قرار 
دهند.« نکته قابل توجه در اظهارات نماینده قم جمله  ای با این مضمون است که ویروس 
کرونا بیش از سه هفته است که در قم شیوع یافته و به عامل مرگ و میر تبدیل شده است، در 
صورت صحت این مدعا سوالی که ممکن است در اذهان عمومی شکل بگیرد این است که 
چرا خود این نماینده در همان هفته  نخست اطلاع خود این موضوع را اعلام رسمی نکرده 

است و آچه عاملی موجب سکوت وی شده است.
پس از پایان انتخابات مجلس که محمل گسترده  ای برای انتقاد از دولت به بهانه تبلیغات 
بود اکنون گروه  های سیاسی منتقد که پیروز میدان بی  رقیب هم شدند می  توانند با اعلام 
اتمام رقاب ت  های انتخاباتی اگر یار شاطر دولت در این شرایط بحرانی نیستند، با اعلام 
و اعلان های غلط بار خاطر آن  ها هم نشوند تا با تمام کمبودها و کاستی  ها قوه مجریه به 
عنوان مجری حفاظت از سلامت مردم بتواند خدمات منسجم  تر ارائه دهد و با مدیریت 
فضای روانی جامعه از بحرانی  تر شدن اوضاع پیشگیری کند. آنچه در هر اظهار نظری 
باید در ذهن هر مسئولی تداعی شود این است که آرامش روانی کشور مهم تر از بازی  های 

جناحی است.
تبعات روحی و جسمی آمارهای متناقض و اظهارات غیرمسئولانه

افزایش رفتارهای خارج از قاعده و تا حدودی نامعقول، پناه بردن به روش  های هیجانی و 
خشم  آلود برای کاستن از استرس و فشار و گسترش هیجانات منفی در سطح گسنرده از 
ویژگی  های دوره بحران است. در این میان گرفتار شدن مردم در چرخه معیوب استرس-
کاهش سطح ایمنی بدن - بروز علائم بیماری - افزایش بیشتر استرس و در نهایت بیماری 
هم از نتایج گریز ناپذیر دوری از عقلانیت جمعی خواهد بود. اگر همه گروه  ها بتوانند این 
چرخه را از همان شروع یعنی میزان استرس در جامعه مدیریت کنند، اخبار صحیح را 
گسترش دهند و از شایعات بپرهیزند، بدون سند و مدرک سخن نگویند و آمار و ارقامی اگر 
در اختیار دارند در گام نخست آن را به ستاد مقابله با این بحران ارائه دهند، می  توان به قطع 

این دور باطل و چرخه معیوب امیدوار بود.
مدیریت استرس و هیجانات منفی، مسئولیت  پذیری در قبال خود و دیگران، پرهیز از 
شایعه سازی و انتشار شایعات بی  اساس و اعتماد به مسئولان برای حل بحران می  تواند 
کرونا را از پای درآورد. اما قرار گرفتن در برابر دولت به بهانه سیاسی وقتی مسوولیت اصلی 
با اوست نه کمکی به اقبال مردم به سیاسیون می کند و نه کشور را از بحران نجات می  دهد.  

 رییس جمهوری گفت: آزاد راه تهران- شمال را را در دوران تحریم ساختیم و افتخار 
می کنیم که تحریم نتوانست بر اراده مهندسان، کارگران و مدیران ما برای تکمیل این 

پروژه مهم تاثیر بگذارد. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح روز سه شنبه در آیین افتتاح منطقه 
یک آزادراه تهران-شمال با تبریک ماه پربرکت رجب اظهارداشت: در این ماه دعایی را 
می خوانیم که ایمان را در کنار امنیت و اسلام را در کنار سلامت می گذارد، اسلام دین 

سلامت روح و جسم است، هدف اسلام همان سلامت است.
وی اظهار داشت: اگر اسلام را مراعات کنیم جسم و روح و زندگی مادی و معنویمان 
توام با رضای حق خواهد بود و ایمان با امنیت است. آدم مومن هر جا هست کنارش 
امنیت است و هر کجا ایمان نیست امنیت هم زیر سوال می رود شما از یک آدم مسلمان 
متدین خوش زبان هیچ گاه نمی ترسید چون شری به شما نمی رسد از او همیشه خیر 
به شما می رسد ولی آدم از فردی که ایمان کامل ندارد همیشه باید بترسد و با کسی که 

مومن نیست هیچ وقت امنیت وجود ندارد.
رییس جمهوری ادامه داد: ایمان ما مایه امنیت ماست و اسلام ما باعث سلامت 
جسم و جان ماست ماه رجب ماه بسیار مبارکی است. ما تردید داشتیم افتتاح را دیروز 
بگذاریم یا امروز. دیروز روز مهندس بود احترام به همه مهندسان در این پروژه مهم 
دیروز هواشناسی گفت باران نیست امروز دیدیم باران است. هم باران رحمت است هم 
ماه رجب ماه برکت است و هم میلاد امام باقر)ع( است شعبان و رجب ما را به رمضان 
می رساند بسیار روز خوشحال کننده ای برای ملت بزرگ ایران است پس افتتاح را در 

این روز گذاشتیم.
وی گفت: این پروژه را در دوران تحریم ساختیم و افتخار می کنیم به این که مهندسان 
و کارگران عزیز ما و مدیران ما همه بخش های مختلف تحریم نتوانست بر اراده آنان برای 
تکمیل این پروژه مهم تاثیر بگذارد البته ممکن است تحریم در زمان بندی تاخیری ایجاد 

کند.
روحانی یادآور شد: دولت ما زمانی شروع شد که در تحریم شدید بودیم من از همان 
روزهای اولیه ریاست جمهوری آقای فروزنده را صدا زدم که ریاست آن موقع بنیاد بود 
گفتم نقشه آزاد راه شمال را بیاورید که آوردند آن روز 1۷ درصد پروژه انجام شد و ما باید 

هشتاد و خورده ای از این پروژه را انجام می دادیم.
رییس جمهوری با بیان این که  من از سال ۷۵ با این پروژه سروکار داشتم، گفت: 
زمانی که آیت الله هاشمی رفسنجانی برای این پروژه تصمیم گرفته بود. اول یک طرح 
دیگر بود. آقای رفیق دوست طرحی را به آقای هاشمی دادند و ایشان مرا صدا زد و 
مفصل در این مورد با من صحبت کرد. این طرح به بنیاد واگذار شد و از همان زمان 
زحمات زیادی از دوران مهندس فروزنده و بعد آقای سعیدی کیا کشیده شد و با همه 
وجود برای تکمیل طرح به صحنه آمدند. مهندس فتاح هم هر کجا هست با همه توان و 

قدرت در کار خود حضور دارد و ما در کارهای قبلی هم او را دیدیم.  
وی افزود: آقای آخوندی هم برای این پروژه خیلی زحمت کشید و چند بار قرار 
گذاشتیم از این پروژه بازدید کنیم که نشد و جای ایشان که امروز این پروژه افتتاح شده 
خالی است. مهندس اسلامی هم از روز اول عنصر بسیار پرکاری بوده و خستگی ناپذیر 
است و هر ساعتی زنگ می زنیم سرکار است و تا حالا موفق نشدیم که ایشان را در خواب 

پیدا کنیم یعنی هر وقت زنگ زدیم بیدار بوده است. من از همه کسانی که بار مسوولیت 
را بردوش گرفتند تشکر می کنم چرا که این کار، خیلی کار با ارزش و پرمسوولیتی است.
روحانی در ادامه با اشاره به صرفه جویی در مصرف سوخت با افتتاح این قطعه گفت: 
همه ما توجه داریم عمر بشر و مردم و ساعات زندگی مردم چقدر مهم است.  این که 
این جاده جدید یک ساعت و نیم زمان را کوتاه می کند اصلا نمی شود برای آن ارزش 

گذاشت.
 خدا انسان را برای زندگی سالم و شاد آفریده است 

رییس جمهوری با تاکید بر این که ما نسبت به عمر، لذت و زندگی مردم متحدیم گفت: 
خداوند انسان ها را برای این که زندگی خوب و سالم و شادمانه آفریده است، نباید به طور 
مدام در غم و قصه باشیم. دشمنان همیشه برای ما فشار و مشکلات می خواهند. البته 
بعضی حوادث در اختیار ما نیست پیش می آید یعنی سیل است. سال ۹۸ سال سیل 
بوده است و از آغاز آن را با سیل شروع کردیم. زلزله هست کاری نمی توان کرد ما باید 
کاری کنیم که آثار سوء این حوادث را در زندگی مردم کم کنیم برای اینکه اصل آن را 

نمی شود به طور کامل جلوگیری کرد.  
 ملت ما التماس نخواهد کرد و تسلیم هم نخواهد شد 

روحانی با بیان این که امسال غم و مشکلات زیادی داشتیم، افزود: از شهادت سردار 
سلیمانی گرفته تا مردم کرمان و مردم ما در هواپیما جان باختن  برای همه ما بسیار 
تاسف بود. سال سختی بود. اما مردم ما در همه جا با شهامت به میدان آمدند. در برابر 
تحریم خم نشدند. التماس نکردند. ما به دشمن التماس نخواهیم کرد. ملت ما التماس 
نخواهد کرد و تسلیم هم نخواهد شد. سختی را تحمل می کند تا دشمن را پشیمان کند.  
وی ادامه داد: در برابر حوادث طبیعی هم که پیش می آید مردم آزمایش خوبی دادند 
و همه به هم کمک کردند. خداوند اساس زندگی این قرار داده که می فرماید ما زمین و 

همه آیت ها را آفریدیم که معلوم شود در این مسابقه چه کسی بهتر عمل می کند.
رییس جمهوری بیان داشت: شادی و غم مهم نیست مهم این است که در شادی و 
غم چگونه عکس العمل نشان بدهیم، چگونه به هم کمک می کنیم. حالا حادثه ای پیش 
آمده و از یک کشوری یک مصیبتی پیش آمده و یک ویروسی آمده و این ویروس تاکنون 
۴0 کشور دنیا را مبتلا کرده و همه کشورها را مبتلا می کند. این ویروس مسافر بی دعوت 

و نامیمون برای خودش سفر می کند و به همه جا می رود.  
 مردم نباید برای ماسک یا ضد عفونی کننده گرفتار باشند

روحانی خاطرنشان کرد: ما باید از این مشکل عبور کنیم. ما که نباید از مشکلات 
بهراسیم. خدای ناکرده کسی نباید از این حوادث سوءاستفاده کند و جیب  بدوزیم 
برای روزی که مردم در سختی هستند. وی اضافه کرد: آن جیب هایی که برای غم 
مردم و برای سختی مردم دوخته می شود بسیار خطرناک برای زندگی دنیا و آخرتشان 
جز خسارت هیچ چیزی نیست. اینکه سوء استفاده بکنند در حالی که مردم برای یک 

قرص، شوینده و یک ضدعفونی و یک ماسک گرفتارند. ما در آنجا سوء  استفاده کنیم.
رییس جمهوری ادامه داد: خداوند این همه راه برای روزی حلال قرار داده است، چرا 

ما دنبال طلب درآمد حرام می گردیم.
روحانی با بیان اینکه در این شرایط تحریم، این افتتاح خیلی دلپذیر و ارزشمند است، 
گفت: امیدواریم انشاءالله فردا، برای جمع و جور کردن برخی از وسایلی که پیمانکاران 

در این جاده دارند از صبح پنجشنبه قرار ما این باشد که مردم به راحتی از این جاده 
رفت و آمد کنند.

وی اضافه کرد: البته عوارضی را آقای اسلامی در نظر گرفته بود که کمی تخفیف 
دادیم و گفتیم که با شادی مردم این رفت و آمد شروع شود، بعدها به یک صورتی جبران 

می شود.
 درآمدهای قطعه اول صرف ساخت قطعه دوم می شود

رییس دولت دوازدهم یادآورشد: در روز غیرتعطیل کمتر، و در روز تعطیل یک قیمت 
مناسب و الان هم تصمیم گرفتیم از این قطعه یک، دولت و بنیاد هر درآمدی که دارند 
این درآمد را برای قطعه دوم صرف می کنیم. البته این درآمد کافی نیست قطعه دوم 

خیلی پول می خواهد.
روحانی افزود: مردم بدانند که هر مقداری در اینجا پرداخت می کنند ما برای قطعه 
دوم صرف می کنیم. دولت هم کمک می کند انشاءالله قرار ما با آقای اسلامی و فتاح 
این است که تا پایان دولت دوازدهم، ان شاءالله قطعه دوم یک مسیرش افتتاح بشود 
و یک مسیر هم از همان جاده قدیم استفاده شود تا بعد قسمت بعد هم تکمیل شود 

و این قرار ما باشد.
وی یادآور شد: ما همه توانمان را به کار می گیریم و من به آقای نوبخت هم دستور 
می دهم که همه امکاناتی که لازم است را در اختیار بگذارد که ان شاء الله مردم بتوانند 

زندگی راحت تری داشته باشند.
رییس دولت دوازدهم یادآورشد: دوستان می خواستند قسمت کوتاهی از این جاده 
را برویم که ما تا آخر رفتیم که خیلی جالب توجه و افتخارآفرین است. این جاده بسیار 
زیباست. این جاده ای، جاده ای است که یا پل است و یا تونل. در تمام مسیر این جاده، 
از پل عبور می کنیم و به داخل تونل می رویم، و از تونل که خارج می شویم بر روی پل 

می رویم.  
 روحانی ادامه داد: مشخص است که در این 3۲ کیلومتر، چه کار عظیم و بزرگی انجام 
شده است. یعنی 1۸ تونل که یکی از آن تونل ها نزدیک ۵ کیلومتر طول دارد. اگر اشتباه 
نکنم، به طور مثال حدود ۴۸۴ هزار و ۸۵0 است که البته ممکن است این رقم کمی 
بالاتر یا پایین تر باشد. این جاده 1۸ تونل دارد که یکی از تونل ها حدود ۵ کیلومتر است. 

این همه پل های زیبا مسیر بسیار زیبا و جالب و فرصتی که ایجاد می شود.
رییس جمهوری اضافه کرد: من در اینجا به استاندار تهران و استاندار البرز تبریک 
می گویم. البته تبریک برای مردم این دو شهر است چرا که مردم تهران کیلومترها می آمد 

و معطل می شدند تا به کرج برسند.
وی افزود: امروز، روز مبارکی هم برای مردم تهران است که راه کوتاه تر می شود و هم 
برای مردم البرز و کرج. چرا که ترافیک و آلودگی سنگینی رفع می شود. هم از استاندار 
تهران و هم از استاندار البرز تشکر می کنم. هم برای این استان ها مبارک است و هم مردم 

کل کشور و استان های شمالی کشور به ویژه مازندران.
  بیش از چهار هزار و 2۰۰ میلیارد تومان صرف ساختن آزاد راه تهران- 

شمال شده است 
وی با بیان اینکه کار بزرگ و عظیمی انجام شده است، اظهار داشت: بیش از چهار 
هزار و ۲00 میلیارد تومان خرج شده است و ارزش فعلی آن هم 10 هزار میلیارد تومان 
است. این جاده در طول زمان آماده شده است که به نفع سلامت مردم و صرف انرژی 
کمتر است و سالانه ۸0 میلیون لیتر کمتر مصرف می شود. سلامت مردم بیشتر مدنظر 

است و مردم سالم تر به مقصد می رسند.  
روحانی افتتاح رسمی جاده تهران – شمال را روز خوبی برای تاریخ ایران و مهندسی 
ایران برشمرد و تصریح کرد: امروز به عنوان روزی ارزشمند در جهاد همه جانبه ملت 
برای سازندگی ثبت می شود. جاده، راه آهن، بندر، کشتی، هواپیما و... زیربنای اصلی 

برای توسعه کشور هستند.
 رییس جمهوری خاطرنشان کرد: در دولت یازدهم و دوازدهم در زمینه بنادر کار 
عظیمی انجام شد. در راه آهن کار ما بی نظیر بود و پنج استان به راه آهن سراسری وصل 
شدند.  امیدواریم بخش بزرگ راه آهن چابهار به زاهدان با تزریق جدید مالی به سرانجام 

برسد و همچنین بودجه راه آهن رشت به آستارا تامین شود.  
 کرونا نباید موجب وحشت شود

روحانی با اشاره به شیوع بیماری کرونا در کشور خاطرنشان کرد: ان شاالله ملت در 
همکاری با وزارت بهداشت از کرونا هم عبور کند. ویروس سخت آنفولانزا در آمریکا 16 
هزار نفر تلفات داد در حالی که در ایران 116 نفر بود. این ویروس سخت تر از کرونا است. 

البته شرایطش از نظر سرعت انتقال متفاوت است ولی نباید موجب وحشت شود.
وی اظهارداشت: همه باید دستورالعمل وزارت بهداشت را رعایت کنند. سلامت و شفا 

از جانب خداوند است و ما وسیله هستیم.  
رییس جمهوری در پایان از خدمات انجام شده از سوی جامعه پزشکی و پرستاری 
کشور برای مقابله با بیماری ها تشکر کرد و ابراز داشت: ان شاالله روزهای شادتری را برای 

پایان سال و سال ۹۹ داشته باشیم و سال آینده سال پربرکتی برای ما باشد.

رییس جمهوری :

تحریم نتوانست بر تکمیل آزاد راه تهران-شمال تاثیر بگذارد

 بر اساس آمار اعلام شده ستاد انتخابات کشور، تاکنون 1۷ زن توانسته اند آرای لازم را برای حضور در بهارستان کسب کنند. درصورت 
موفقیت فاطمه آجورلو در دور دوم انتخابات حوزه انتخابیه کرج، تعداد بانوان مجلس یازدهم به 1۸ نفر می رسد و این مجلس رکورددار حضور 
زنان خواهد بود.  یکی از  مسائلی که در هر دوره از انتخابات مجلس شورای اسلامی توجه ناظران مسائل سیاسی را به خود جلب کرده، 
میزان اقبال زنان به مشارکت سیاسی و انتخابات و تلاش آنها برای کسب کرسی های بهارستان بوده است. به نظر می رسد از این بابت مجلس 
یازدهم در حال ثبت رکورد جدیدی است و اگر فاطمه آجرلو بتواند از حوزه انتخابیه کرج به مجلس راه یابد، این اتفاق خواهد افتاد.   براساس 
آمار اعلام شده ستاد انتخابات کشور، تاکنون 1۷ زن توانسته اند آرای لازم را برای حضور در بهارستان کسب کنند. درصورت موفقیت فاطمه 
آجورلو در دور دوم انتخابات حوزه انتخابیه کرج، اشتهارد و فردیس، تعداد بانوان دوره یازدهم مجلس شورای اسلامی به 1۸ نفر می رسد و با 
این حساب این مجلس رکورددار حضور زنان در این 11 دوره خواهد بود. فاطمه رهبر، زهره الهیان، زهره سادات لاجوردی، فاطمه قاسم پور و 
سمیه رفیعی از حوزه انتخابیه تهران، ری، شمیرانات و پردیس، هاجر چنارانی از حوزه انتخابیه نیشابور و فیروزه، شیوا قاسمی از حوزه انتخابیه 
سروآباد و مریوان، فاطمه رحمانی از حوزه انتخابیه مشهد و کلات، زهرا شیخی مبارکه از حوزه انتخابیه اصفهان، الهام آزاد از حوزه انتخابیه 
نائین، خور و بیابانک، عفت شریعتی از حوزه انتخابیه رزن و کوهبنان، سمیه محمودی از حوزه انتخابیه شهرضا و دهاقان، پروین صالحی 
مبارکه از حوزه انتخابیه مبارکه، سارا فلاحی از حوزه انتخابیه ایلام، معصومه پاشایی بهرام از حوزه انتخابیه مرند و جلفا، فاطمه محمدبیگی 
از حوزه انتخابیه قزوین و آبیک و فاطمه مقصودی از حوزه انتخابیه بروجرد، 1۷ بانویی هستند که توانستند منتخب حوزه انتخابیه خود در 
مجلس یازدهم شورای اسلامی باشند و درصورت تایید شورای نگهبان به مجلس راه خواهند یافت. چهار نفر از این تعداد سابقه نمایندگی 
در مجلس را دارند و فاطمه آجورلو هم سابقه نمایندگی در مجلس را دارد اما او برای شکستن رکورد حضور زنان در مجلس باید در دور دوم، 

بیشترین رای را به دست بیاورد.
  زنانی که نماینده شدند

در دوره نخست مجلس شورای اسلامی ۴ نامزد زن توانستند به عنوان منتخبین حوزه انتخابیه خود روانه بهارستان شوند؛ مریم بهروزی از 
حوزه انتخابیه تهران، ری،  شمیرانات و اسلامشهر از جناح راست و اعظم طالقانی، گوهر الشریعه دستغیب و عاتقه صدیقی )همسر شهید 

رجایی( از همان حوزه از جناح چپ راهی مجلس شورای اسلامی شدند. در دومین دوره مجلس شورای اسلامی، مرضیه حدیدچی جایگزین 
اعظم طالقانی شد و مریم بهروزی، گوهر الشریعه دستغیب و عاتقه صدیقی برای بار دوم راهی مجلس شدند. این ترکیب در مجلس سوم 
هم تکرار شد. اما در مجلس چهارم در مرحله نخست و میاندوره ای در مجموع ۹ زن توانستند به عنوان منتخبین حوزه انتخابیه خود روانه 
مجلس شوند. فخرالتاج امیرشقاقی و فاطمه همایون مقدم از حوزه انتخابیه تبریز، مریم بهروزی، پروین سلیحی، منیره نوبخت، مرضیه وحید 
دستجردی از حوزه انتخابیه تهران، اختر درخشنده از حوزه انتخابیه کرمانشاه و قدسیه سیدعلوی از حوزه انتخابیه مشهد و کلات، ۹ زنی 
بودند که به مجلس چهارم شورای اسلامی راه یافتند. در مجلس پنجم شورای اسلامی 1۴ زن روانه مجلس شدند. شهربانو امانی انگنه از 
حوزه انتخابیه ارومیه بدون سابقه نمایندگی، نیره اخوان بی طرف و زهرا پیشگاهی فرد اعتدال گرا از حوزه انتخابیه اصفهان، سهیلا جلودار 
زاده، فائزه هاشمی رفسنجانی، فاطمه کروبی، نفیسه فیاض بخش، منیره نوبخت و فاطمه رمضان زاده همگی اصلاح طلب و مرضیه وحید 
دستجردی اصولگرا از حوزه انتخابیه تهران، قدسیه سیدعلوی و مرضیه صدیقی از حوزه انتخابیه مشهد و کلات، الهه راستگو اصلاح طلب از 
حوزه انتخابیه ملایر و مرضیه حدیدچی دباغ اصولگرا از حوزه انتخابیه همدان، 1۴ زن راه یافته به مجلس پنجم بودند. از 13 زنی که در مجلس 
ششم توانستند کرسی های مجلس را در اختیار بگیرند، 11 زن اصلاح طلب، یک نفر مستقل و یک نفر هم اصولگرا بودند. اعظم ناصری پور 
از حوزه انتخابیه اسلام آباد غرب به عنوان نماینده مستقل به مجلس راه یافت. شهربانو امانی از حوزه انتخابیه ارومیه، اکرم منصوری منش 
از حوزه انتخابیه اصفهان، سهیلا جلودارزاده، فاطمه حقیقت جو، فاطمه راکعی، جمیله کدیور و الهه کولایی با مشی اصلاح طلبی و وحیده 
طالقانی با مشی اصولگرایی از حوزه انتخابیه تهران، حمیده عدالت با مشی اصلاح طلبی از حوزه انتخابیه دشتستان،   طاهره رضازاده با مشی 
اصلاح طلبی از حوزه انتخابیه شیراز، سیده فاطمه خاتمی با مشی اصلاح طلبی از حوزه انتخابیه مشهد و کلات و مهرانگیز مروتی با مشی 
اصلاح طلبی از حوزه انتخابیه خلخال، زنانی بودند که به مجلس راه یافتند. اما مجلس هفتم بیشتر بانوان اصولگرا را به خود دید؛ چرا که از 13 
زن راه یافته به مجلس هفتم، جز مهرانگیز مروتی نماینده مردم خلخال و سهیلا جلودارزاده نماینده تهران که دور قبل هم در مجلس بودند، 
بقیه اصولگرا بودند. 11 بانوی دیگر مجلس هفتم عبارتند از: فاطمه آلیا، فاطمه رهبر، الهام امین زاده، لاله افتخاری و نفیسه فیاض بخش از 
حوزه انتخابیه تهران، فاطمه آجرلو از حوزه انتخابیه کرج،  عشرت شایق از حوزه انتخابیه تبریز،   هاجر تحریری نیک صفت از حوزه انتخابیه 

رشت، رفعت بیات از حوزه انتخابیه زنجان و عفت شریعتی از حوزه انتخابیه مشهد و کلات. در مجلس هشتم در مجموع هشت زن به مجلس 
شورای اسلامی راه یافتند که همه آنها از اصولگرایان بودند.  نیره اخوان بی طرف از حوزه انتخابیه اصفهان، فاطمه آلیا، فاطمه رهبر،  زهره 
الهیان، لاله افتخاری و طیبه صفایی از حوزه انتخابیه تهران، فاطمه آجرلو از حوزه انتخابیه کرج، عفت شریعتی از حوزه انتخابیه مشهد و 
کلات.  ۹ نماینده زن راه یافته به مجلس همگی از اصولگرایان بودند که عبارتند از: نیره اخوان بی طرف از حوزه انتخابیه اصفهان، فاطمه آلیا، 
فاطمه رهبر، زهره طبیب زاده نوری و لاله افتخاری از حوزه انتخابیه تهران، شهلا میرگلوبیات از حوزه انتخابیه ساوه و زرندیه، مهناز بهمنی از 
حوزه انتخابیه سراب، سکینه عمرانی از حوزه انتخابیه سمیرم و حکمیه عالی از حوزه انتخابیه زابل. در دهمین دوره از مجلس شورای اسلامی 
هم تعداد زنان حاضر در مجلس افزایش یافت و هم خط مشی آنها تغییر کرد. در دهمین دوره مجلس 1۷ بانو توانستند راهی مجلس شوند. 
پروانه سلحشوری، طیبه سیاوشی شاه عنایتی، سیده فاطمه ذوالقدر، سهیلا جلودارزاده، پروانه مافی، سیده فاطمه حسینی، فریده اولادقباد 
و فاطمه سعیدی زنانی بودند که در قالب لیست امید راهی بهارستان شده بودند. ناهید تاج الدین از حوزه انتخابیه اصفهان، معصومه آقاپور 
علیشاهی از حوزه انتخابیه شبستر، سیده حمیده زرآبادی از حوزه انتخابیه قزوین، آبیک و البرز و زهرا ساعی از حوزه انتخابیه تبریز، آذرشهر 
و اسکو هم در فهرست امید قرار داشتند و روانه مجلس شدند. زهرا سعیدی از حوزه انتخابیه مبارکه و خدیجه ربیعی فرادینه، مستقلین زن و 
سمیه محمودی از حوزه انتخابیه شهرضا و سمیرم سفلی و سکینه الماسی از حوزه انتخابیه کنگان و عسلویه اعتداگرایان زن دور دهم مجلس 
شورای اسلامی هستند. در این میان هاجر چنارانی نماینده مردم نیشابور و تخت جلگه تنها نماینده زن اصولگرا است که در دور دهم مجلس 
شورای اسلامی روانه بهارستان شد.  نگاهی اجمالی به رویکردها و خط مشی زنانی که توانسته اند به مجلس شورای اسلامی راه یابند، به نوعی 
بازتاب و انعکاسی از واقعیات سیاسی و اجتماعی بوده است. به طوری که در هر مقطع که اصولگرایان توانسته اند اکثریت کرسی های مجلس 
را در اختیار بگیرند،  خط مشی زنان هم اصولگرایانه بوده و هرگاه اصلاح طلبان با کسب اکثریت آرای شهروندان راهی مجلس شده اند زنان 
حاضر در مجلس هم خط مشی اصلاح طلبانه داشته اند.  در دور یازدهم مجلس هم این  وضعیت حاکم است و قاطبه زنانی که آرای لازم برای 
حضور در بهارستان را کسب کرده اند اصولگرا هستند.  نکته مهم این است که زنان راه یافته به بهارستان چه خط مشی ای را در مجلس دنبال 

می کنند. و آیا اساسا حضور زنان  اصولگرا در بهارستان ظهور و بروزی خواهد یافت یا زیر سایه سیاست مردانه خواهند رفت.

خط مشی زنان در مجلس آینده اصولگرایانه است 

آیا مجلس یازدهم رکورددار حضور زنان خواهد بود؟



حریرچی: منم کرونایی شدم
معاون کل وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با انتشار فیلمی از ابتلا خود به ویروس کرونا خبر 
داد. ایرج حریرچی روز سه شنبه در این فیلم گفت:  منم کرونایی شدم. از دیروز تب داشتم و تست اولیه 
من آخر شب مثبت شد و از دیشب خود را در محلی ایزوله کردم. چند دقیقه پیش به من اطلاع دادند 
که تست نهایی مثبت شده است.وی ادامه داد: درمان را آغاز می کنم و حال عمومی من خوب است. 
کمی کوفتگی و تب داشتم که امیدوارم کم شود.حریرچی بیان کرد: با تلاش خدمتگذاران مردم در 
وزارت بهداشت و با پشتیبانی مردم و دولت و ارکان نظام، حتما ظرف چند هفته آینده در مقابله با ویروس 
کرونا پیروز می شویم.معاون وزیر بهداشت با مشت گرده کرده گفت: مطمئن باشید کرونا را شکست 
می دهیم. این ویروس دموکرات است و مسئول و غیرمسئول نمی شناسد. درمان موثر برای آن داریم. 
حواس تان به خودتان باشد و مراقب پزشکان و پرستاران هم باشید که با فداکاری و جان فشانی خدمت 
می کنند.وی اظهار کرد: کارهای خود را با تلفن دنبال می کنم و امیدوارم با برطرف شدن علائم به کار 

برگردم و خدمتگذاری به مردم را ادامه بدهم.

آیت الله شبیری زنجانی در صحت و سلامت هستند
شایعات مربوط به ورود آیت الله شبیری زنجانی از مراجع تقلید و اعضای دفتر ایشان در قرنطینه در 
چارچوب اقدامات پیشگیرانه و احتیاطی بیماری کرونا نادرست است. رییس دفتر آیت الله شبیری 
زنجانی ، اعمال قرنطینه برای این مرجع تقلید و دفتر ایشان را به خاطر بیماری کرونا تکذیب کرد و 

گفت: حال این مرجع تقلید خوب است و در منزل در حال استراحت هستند.
حجت الاسلام والمسلمین محمد رضا باباخانی همچنین در خصوص فوت یکی از اعضای دفتر  در 
روزهای اخیر و ارتباط دادن آن با بیماری کرونا گفت: آقای فاضلی مسئول مالی دفتر از دو هفته قبل 
بیمار بودند، ایشان سابقه بیماری دیابت داشتند و فوت معلوم نیست به دلیل سرماخوردگی، آنفلوآنزا و 
یا کرونا باشد ولی سابقه بیماری داشتند.وی قرنطینه دفتر را نیز رد کرد و گفت: در دفتر آیت الله شبیری 
زنجانی به دلیل رعایت مسائل بهداشتی روزانه دو نفر حضور دارند و حال آیت الله شبیری زنجانی هم 
خوب بوده و به بیماری کرونا مبتلا نشده اند.وی ادامه داد: آیت الله شبیری زنجانی هم اکنون در منزل 

در حال استراحت هستند.

مراجع تقلید :سفر به قم جایز نیست
مراجع تقلید سفر به قم به قصد زیارت و حتی به نیت ادای نذر را اگر واجد "احتمال خطر و ضرر 
عقلایی" باشد، جایز نمی دانند. آیت الله نوری همدانی در پاسخ با استفتاء مبنی بر جایز بودن سفر به 
قم به قصد زیارت و ادای نذر پاسخ داده اند که "در صورتی که احتمال خطر و ضرر عقلایی می دهید 
در وقت دیگر نذر انجام شود. همچنین آیت الله مکارم شیرازی نیز در پاسخ با همین پرسش گفته اند: 
"چنانچه با رعایت نکات ایمنی و بهداشتی خطر قابل توجهی متوجه شما نباشد انجام این سفر مانعی 
ندارد، در غیر این صورت تکلیفی نسبت به عمل به نذر در شرایط حاضر ندارید و لازم است بعد از رفع 

خطر به تکلیف خود عمل نمایید." 

کنایه سنگین نماینده اصلاح طلب به اصولگرایان
شهاب الدین بی مقدار، نماینده اصلاح طلب مردم تبریز در مجلس گفت: در مجلس فعلی برخی 
دوستان اصولگرا بر استیضاح و عدم کفایت رئیس جمهوری اصرار داشتند، منتها بعید است رهبری 
اجازه چنین کاری را به آن ها بدهند. اما این نگرانی وجود دارد که دست به اقدامات افراطی ای همچون 
خروج از NPT و برجام بزنند. ادعای اصولگرایان این است که ناجی کشور و منجی عالم بشریت 
هستند. یکی از همکاران به شوخی می گفت، ای کاش قبل از خردادماه ۹۹ مجلس را تحویل این 
منجیان بدهیم تا عالم را نجات دهند. درست است که مجلس یازدهم یکدست اصولگرا و منسجم 
می شود، ولی این نگرانی وجود دارد که دست به اقدامات افزاطی و غیرعاقلانه ای مثل خروج از NPT و 

برجام بزنند که هزینه های سنگینی به کشور تحمیل می کند.

"محمود صادقی" به ویروس کرونا مبتلا شد
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در پیامی از ابتلای خود به ویروس کرونا خبر داد . 
»محمود صادقی« عضو فراکسیون امید مجلس دهم عصر سه شنبه در حساب شخصی خود در توییتر 
خبر از ابتلای خود به ویروس کرونا داد.وی همچنین از رییس قوه قضاییه خواست برای جلوگیری از 

شیوع بیماری، به زندانیان سیاسی مرخصی دهد.

اجلاس هشتم خبرگان رهبری لغو شد
دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری با صدور اطلاعیه ای از لغو هشتمین اجلاس رسمی خبرگان خبر 
داد.در این اطلاعیه آمده است: به اطلاع نمایندگان محترم مجلس خبرگان رهبری می رساند بنا بر 
تصمیم  هیئت محترم رئیسه در راستای عمل به توصیه های پیشگیرانه، هشتمین اجلاس رسمی 

مجلس خبرگان که قرار بود در روزهای 13 و 1۴ اسفند ۹۸ برگزار شود به زمان دیگری موکول شد.

بهنوش بختیاری تحت پیگرد قانونی قرار گرفت
سید یاسر رایگانی سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی گفت: در روز های گذشته یکی از سلبریتی ها 
در فضای مجازی اقدام به تبلیغ شربت پیشگیری از ویروس کرونا می کرد که به دستور دادستانی تحت 

پیگیرد قانونی قرار گرفت، لذا از شهروندان درخواست می کنیم که به این گونه تبلیغات توجه نکنند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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خداوند عز و جل مؤمنان را از گِل بهشت آفرید و از نسیم 
روح خود، در آن روان ساخت. به همین دلیل، مؤمن، 

برادر پدری و مادریِ مؤمن است. پس هر گاه در شهری 
از شهرها به یكی از آن روح ها اندوهی برسد، دیگر روح ها 

اندوهگین می شوند؛ چون او از آنهاست« .

چهارشنبه - هفتم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4992

دبیر شورای عالی امنیت ملی خواستار صحت سنجی اظهارات روزدوشنبه احمد 
امیرآبادی در مجلس از سوی دادستان کل درباره تعداد مبتلایان و فوت شدگان کرونا 

در قم شد. 
»علی شمخانی« دبیر شورای عالی امنیت ملی در حساب کاربری خود در توییتر با 
زدن هشتگ حق الناس نوشت: »دیروز)دوشنبه ( از دادستان کل کشور خواستم که 
اظهارات آقای امیرآبادی نماینده مردم شریف قم در مجلس را در مورد تعداد مبتلایان 
و فوت شدگان کرونا در قم، صحت سنجی و نتیجه را به مردم اعلام کند.« وی ادامه 
داد: »انتشار اخبار غیرواقعی و پنهانکاری هر دو مخل امنیت ملی و زائل کننده سرمایه 
اجتماعی است.«  روزدوشنبه احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در مجلس با 
طرح ادعاهایی علیه دولت و وزیر بهداشت، مدعی فوت ۵0 شهروند قمی به دلیل 
ابتلا به کرونا شد. ادعایی که با واکنش وزارت بهداشت مواجه شد و حریرچی معاون 
وزیر بهداشت در نشست خبری مشترک با علی ربیعی ادعای امیر آبادی را تکذیب 

کرد.
 زاکانی وذوالنور ادعای امیرآبادی را رد کردند

منتخب مردم قم در مجلس یازدهم نیز درخصوص  آمار فوتی های کرنا در قم 
گفت :در قم در مجموع دو هفته قبل ۴۲ فوتی وجود داشته است که فقط ۹ مورد 
آن کرونا مثبت بوده اند و آزمایش 6 نفر از افراد هم به ویروس کرونا منفی اعلام شده 
است، ضمن اینکه ۲۷ نفر از این افراد هم مشکوک هستند که جواب آزمایش آنها 
نیامده است که البته ممکن است نتیجه آنها مثبت و یا منفی باشد.زاکانی افزود :در 
مجموع می توانم بگویم که این آمار از بین مبتلایان موجود اساسا بالا نیست و شاید 
نزدیک به ۲ درصدی باشد که در آمارهای جهانی به صراحت به آن اشاره شده است. 

حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری دیگر نماینده مردم  درخصوص  آمار فوتی های کرنا 
در قم گفت:اینکه گفته می شود در قم ۵0 نفر به خاطر این موضوع ظرف مدت 10 
روز فوت شده اند چنین چیزی با بررسی های ما صحت ندارد چرا که ما سیر مرگ و 
میر طبیعی در همه بیمارستان های کشور از جمله قم را داریم و در بیمارستان کامکار 
و فرقانی و دیگر بیمارستان ها ما مرگ و میر را به طور طبیعی داریم. مرگ و میر این 
مقطع زمانی یعنی حدود 10 روز را اگر بخواهیم با سال گذشته مرگ و میر در قم 
مقایسه کنیم تفاوت 10 الی 1۵درصدی بیشتر ندارد یعنی مشابه همان سال گذشته 
در این فصل و ایام است.وی ادامه داد:مقایسه این مقطع با هر مقطع در سال گذشته 
شاید بیشتر از 10 یا 1۵ درصد رشد مرگ و میر را در قم نداشته ایم لذا اگر کسانی که 
در بیمارستان هایی مختلف از دنیا رفته اند را نمی توانیم بگویم همگی مبتلا به ویروس 

کرونا بوده  است.
استاندار قم:

آمار دقیق باید از دانشگاه علوم پزشکی دریافت شود
استاندار قم نیز روز دوشنبه در واکنش به سخنان احمد امیرآبادی نماینده قم در 
مجلس شورای اسلامی در خصوص آمار فوت شدگان کرونا در قم، گفت: این آمار 
را تایید نمی کند و آمار دقیق باید از دستگاه متخصص و متولی که دانشگاه علوم 
پزشکی است، دریافت شود. بهرام سرمست افزود: آقای امیرآبادی در مورد آمار اظهار 
نظری کرده است، باید نقطه نظرهای خودش را خودش بدهد، و من نمی خواهم از 
جانب آقای امیرآبادی اظهار نظر کنم، و نفی و رد و تایید آماری که ارائه داده است را 
نیز باید از خودش پرسید. وی در عین حال گفت: آن کسی که در سایه ابتلا به کرونا 
فوت می کند، با شخصی که بر اثر ابتلا به آنفولانزا فوت می کند، تفاوت دارد.استاندار 
قم گفت: بر اساس آماری که دانشگاه علوم پزشکی قم به من داده است، اینکه منشا 

فوت این ۵0 تَن کرونا باشد را تایید نمی کنم.
حریرچی با تکذیب ادعای کرونایی نماینده قم:

امروز وقت رقابت های سیاسی نیست
حریرچی معاون وزیر بهداشت نیز در رابطه با اظهارات نماینده مجلس قم  مبنی 
بر فوت ۵0 نفر در قم گفت: این مطلب را کاملًا تکذیب می کنم. هیچ کسی بنابر 
مصوبه دولت و شورای امنیت، صلاحیت اعلام این اخبار را ندارد. اصلًا اطلاعات 
نزد ماست و ما آزمایش می کنیم. هیچ فردی هم به جز ما دسترسی به این اطلاعات 
را ندارد. کیت های آزمایشگاهی و معاینات مان مشخص است. گاهی سو تفاهم 
می شود زیرا فردی علائم آنفولانزا دارد و فوت شده است اما به عنوان فوتی کرونایی 
معرفی می شود. وی افزود: برخی فکر نکنند اگر مسائل را تشدید یافته بگویند، مثلًا 
مسئولین از خواب بیدار می شوند و اقداماتی را انجام می دهند. چند تن از مسئولین 
وزارت بهداشت در قم مستقر بودند و رئیس علوم پزشکی قم هم تستش مثبت بوده 
است. امروز وقت رقابت های سیاسی نیست. مساله کرونا یک موضوع ملی است. 
احتیاجی نیست به هم حمله کنیم. حریرچی گفت: وضعیت شهر قم با ثبات است. 
تعدادی از قم خارج شدند. وقتی مدرسه و دانشگاه تعطیل می شود برای این است که 

مردم در خانه بمانند تا کمتر در معرض بیماری باشند. 

نایب رئیس شورای اسلامی  شهر قم: 

تمام اتوبوس ها روزانه ضدعفونی می شود 
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: شهرداری اقداماتی را در خصوص 
ضدعفونی کردن اتوبوس ها، آگاهی و اطلاع رسانی و آموزش نیروهای خدماتی 
انجام داده است.  حسن  را  تاکسی  رانندگان  آموزش  و  زباله  حوزه جمع آوری 
بختیاری ، با اشاره به اقدامات شهرداری قم در خصوص مقابله با کرونا اظهار 
داشت: شهرداری اقداماتی را در خصوص ضدعفونی کردن اتوبوس ها، آگاهی و 
اطلاع رسانی و آموزش نیروهای خدماتی حوزه جمع آوری زباله و آموزش رانندگان 
تاکسی را انجام داده است. وی با تأکید بر اینکه باید نسبت به مدیریت برگزاری 
هرگونه مراسم و اجتماعات در سطح شهر به صورت جدی و فوری تصمیم گیری 
شود، افزود: شهر قم به دلیل اینکه از گذشته به عنوان یک شهر فرهنگی مطرح 
بوده، فعالیت های اجتماعی در قالب های مختلف اعم از تشکل های سیاسی، 
اجتماعی و مذهبی وجود داشته است. رئیس کمیته بهداشت و محیط زیست 
و  اپیدمی  به  توجه  با  فعلی  در شرایط  اینکه  بیان  با  قم  اسلامی شهر  شورای 
همه گیری شدن ویروس کرونا این فعالیت ها باید به صورت فوری تعطیل شود، 
تصریح کرد: تمام تجمعاتی که در آن مواجه افراد با یکدیگر به صورت مستقیم 
صورت می گیرد باید معلق شود تا بتوانیم وضعیت موجود را مدیریت کنیم. وی با 
تأکید بر اینکه مدیریت فضای پیشگیری از انتقال ویروس، اعتبار و کارآمدی نظام 
را نشان می دهد، بیان کرد: هرگونه اقدامی که منجر به عدم موفقیت در مدیریت 
پیشگیری از شیوع ویروس کرونا شود به نوعی یک نقطه ضعف در مجموعه 
حاکمیت و نظام است. بختیاری خواستار تعطیلی فوری و قرنطینه اماکن مذهبی 
به عنوان نقاط تجمع مردم شد و یادآور شد: باید هر چه سریع تر در خصوص 
مقدس  مسجد  معصومه،  حضرت  مطهر  حرم  نظیر  مذهبی  اماکن  تعطیلی 
جمکران و امام زادگان و نماز جمعه تصمیم گیری شود تا بتوانیم این شرایط بحرانی 
را پشت سربگذاریم. وی استفاده از روش های پیشگیرانه را تنها را کنترل وضعیت 
موجود دانست و تصریح کرد: باید کمک دولت در قالب ارائه امکانات بهداشتی 
نظیر ماسک و مواد ضدعفونی کننده و وارد شدن دستگاه های دولتی و نیروهای 
نظامی نظیری سپاه و سایر بخش ها برای مدیریت،کنترل و ارائه اقلام بهداشتی 
به عنوان یک ضرورت و فوریت مدنظر قرار گیرد. کارشناس ارشد محیط زیست و 
میکروبیولوژی خاطرنشان کرد: دولت باید با فوریت قم را که کانون اصلی ویروس 

کروناست مورد حمایت قرار دهد و اقدامات خود را در این شهر متمرکز کنند.

 مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :

ارائه خدمات عمومی درشهرقم
 با قوت برقرار است 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: نصب دستورالعمل های 
بهداشتی در اماکن عمومی اعم از ایستگاه های اتوبوس، اتوبوس ها، تاکسی ها، 

مراکز عمومی و معابر شهر انجام شده است.
اندیشیده شده در مدیریت شهری در  تدابیر  به  با اشاره   مهدی کلانترزاده 
خصوص استمرار و تقویت ارائه خدمات عمومی با توجه به شیوع کروناویروس در 
قم و کشور اظهار کرد: با توجه به ابلاغیه های وزارت بهداشت، شهرداری قم هم 
در کنار مردم خود را ملزم به رعایت موارد و نکات بهداشتی دانسته و در همین 
راستا به طور مستمر امکانات و مبلمان عمومی شهر ضدعفونی می شود. وی به 
همکاری و مشارکت کامل مدیریت شهری با دانشگاه علوم پزشکی اشاره کرد و با 
تاکید بر اینکه تغییر در روند ارائه خدمات یا هر محدودیتی در شهر با نظر مسوولان 
استان و برای حفظ سلامت مردم انجام خواهد شد تصریح کرد: به همین منظور 
ظرفیت ها و امکانات تبلیغاتی و اطلاع رسانی شهر برای اکران پیام های بهداشت 
فردی در اختیار دانشگاه علوم پزشکی قرار گرفته است. مدیرکل ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری قم به نصب دستورالعمل های بهداشتی در اماکن عمومی 
اعم از ایستگاه های اتوبوس، اتوبوس ها، تاکسی ها، مراکز عمومی و معابر شهر 
خاطرنشان کرد: آموزش های لازم به پاکبان ها و کارگران فضای سبز شهرداری نیز 
ارائه شده تا ضمن رعایت نکات بهداشت فردی با استفاده از ماسک و دستکش، 
در صورت مشاهده هرگونه نشانه ای از بیماری در شهروندان موارد را گزارش کنند.
وی با بیان اینکه ناوگان ویژه انتقال پسماندهای عفونی بیمارستان های کامکار 
و فرقانی فعال شده که مستقیما پسماند عفونی را به سایت البرز منتقل می کنند 
افزود: یکی از نکات مهمی که در سازمان آرامستان های شهرداری تدبیر شده، 
تفکیک فرآیند انتقال، تشییع، شست وشو و خاکسپاری متوفیان کروناویروس با 
نظارت بر رعایت نکات و دستورالعمل های ابلاغی است که نیرو و خودروی ویژه 
این کار اختصاص یافته است. کلانترزاده با اذعان به اینکه مرکز پدافند غیرعامل 
و مدیریت بحران شهرداری نیز در این ایام فعال بوده تا درصورت نیاز امکانات و 
ظرفیت های بسیج شده شهرداری را برای خدمت رسانی عمومی به کار گیرد گفت: 
تیم مدیریت شهری در کنار شهروندان قمی ضمن رعایت نکات بهداشتی، همواره 

در حالت آماده باش است تا خللی در روند خدمت رسانی به مردم ایجاد نشود.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم خبرداد

لغو برنامه ها و تعطیلی کلیه مراکز 
فرهنگی درقم

 مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم از لغو برنامه های 
فرهنگی و تعطیلی مراکز فرهنگی به علت پیشگیری از شیوع بیماری های واگیردار 
به ویژه کروناویروس خبر داد.  ابوالقاسم مقیمی با اعلام این خبر افزود: به دنبال 
شیوع بیماری های واگیردار در شهر قم و بنا بر دستورالعمل های بهداشتی هیچ 
یک از برنامه های سازمان در سطح شهر قم برگزار نخواهد شد. وی ضمن اشاره به 
دستورالعمل های بهداشتی در خصوص عدم تجمع شهروندان ادامه داد: تمامی 
مسابقات ورزشی، جشنواره های فرهنگی، رویدادهای شهری در حوزه فرهنگ و 
هنر و برنامه های روزانه فرهنگ سراها که با مشارکت، محوریت و نظارت سازمان 
فرهنگی ورزشی شهرداری قم انجام می گرفت با هدف حفظ سلامت شهروندان 
و کنترل شیوع بیماری لغو شده است. مقیمی توجه به اطلاعیه های بهداشتی 
و رعایت آن توسط شهروندان را یادآور شد و افزود: با اشاره به اهمیت آموزش 
شهروندی در خصوص پیشگیری و اطلاع شهروندان، با هماهنگی های انجام 
شده و تعامل با دانشگاه علوم پزشکی و خدمات درمانی استان قم، اطلاعیه ها 
و بروشورهای آموزشی تهیه و در اختیار شهروندان قرار گرفته است. مدیر عامل 
سازمان فرهنگی ورزشی زمان پایان محدودیت های برگزاری برنامه های فرهنگی 
از  شهروندان  سلامت  حفظ  گفت:  و  کرد  اعلام  عادی  شرایط  به  بازگشت  را 
دغدغه های اصلی مجموعه شهرداری قم بوده و تمام تلاش خادمان شهر برای 

تحقق این موضوع به کار گرفته شده است.

سرپرست سازمان تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد

توزیع ۲ هزار بروشور نکات بهداشت 
فردی بین تاکسی داران

نکات  بروشور  هزار   ۲ توزیع  از  قم  شهرداری  تاکسیرانی  سازمان  سرپرست 
بهداشت فردی بین تاکسی داران خبر داد.  امیر یزدی با اشاره به اقدامات انجام 
شده در رابطه با کروناویروس اظهار کرد: بیش از ۲ هزار بروشور از مرکز بهداشت 
قم در اختیار واحد بازرسی و شرکت های حمل و نقل گذاشته شد تا بین رانندگان 
گردشی و خطوط توزیع شده و نکات بهداشتی در ارتباط با مردم و خدمات رسانی 
با کرونا در سازمان  تراکت مرتبط  بر نصب  تاکید  با  مورد توجه قرار گیرد. وی 
تاکسیرانی و در معرض دید رانندگان تصریح کرد: دو شرکت اسنپ و تپسی در 
اپلیکیشن های خود اطلاع رسانی کامل جهت رعایت بهداشت فردی و داخل 
خودرو را بارگذاری کرده است. هر دو شرکت درخصوص دریافت مواد ضدعفونی 
کننده برای گندزدایی خودروهای تحت پوشش خود درحال پیگیری هستند. 
سرپرست سازمان نظارت و مدیریت تاکسیرانی شهرداری قم با اشاره به تحویل 6 
دستگاه)پمپ ضدعفونی کننده( و مواد مخصوص به نماینده شرکت های حمل 
ونقل تابعه جهت گندزدایی تاکسی های تحت پوشش داخل پایانه ها افزود: 
تحویل اسپری به رانندگان سطح شهر جهت ضدعفونی کردن دستگیره های 

تاکسی و داخل تاکسی با نظارت واحد بازرسی صورت گرفته است.

با وجود ممنوعیت اقامه نمازبا مصوبه شورای تامین ؛

نمازجماعت در حرم حضرت معصومه )س( برپا شد
 با وجود مصوبه شورای تامین استان قم مبنی بر توقف موقت برپایی مراسم 
جمعی در حرم مطهر حضرت معصومه )س( به منظور پیشگیری از شیوع بیماری 

کرونا، نمازجماعت مغرب و عشاء دوشنبه شب  در این مکان برگزار شد. 
روابط عمومی آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( در خبری اعلام کرد: 
"جمعی از مردم قم غروب دوشنبه  با حضور پرشور خود در حرم مطهر کریمه اهل 
 بیت)ع( برخلاف مصوبه شورای تامین استان قم به برپایی اقامه نماز جماعت 
در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر اقدام کردند و خواستار برداشته شدن 
حائل های اطراف ضریح مطهر شدند". گزارش افزود: از ساعت 1۵ روزدوشنبه 
نیز آستان مقدس کریمه اهل  بیت)ع( بر اساس مصوبه شورای تامین استان قم 
میله های حائلی را اطراف ضریح مطهر قرار داد و نمازهای جماعت و مراسم های 
مذهبی خود را به صورت موقت متوقف کرده بود. روابط عمومی آستان حضرت 
معصومه آورده است: با وجود اعلام مصوبه شورای تامین استان در صدا و سیمای 
مرکز قم و بلندگوهای حرم مطهر، حجم قابل توجهی از مردم استان قم به حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( آمدند و خواستار برداشتن میله های حائل شدند که 
مسئولان آستان مقدس نیز با توجه به پیگیری زیاد عاشقان به خاندان عصمت و 

طهارت)ع( با درخواست آنها اعلام موافقت کردند.

انتشار اخبار غیرواقعی و پنهانکاری هر دو مخل امنیت ملی :

ورود شورای عالی امنیت ملی به اظهارات نماینده قم
دادستان کل کشور ادعای نماینده قم را صحت سنجی نماید 

به خاطر تلاشها در برگزاری انتخابات و مقابله با کرونا  ؛

قدردانی آیت الله اعرافی از مدیریت استان قم 
آیت الله اعرافی امام جمعه قم با حضور در استانداری قم از اقدامات مدیریت استان قم در برگزاری 

انتخابات و مقابله با ویروس کرونا قدردانی کرد.
 بهرام سرمست استاندار قم در این دیدار وضعیت استان در مواجهه با بحران اخیر را مورد توجه قرار داد 
و اظهار کرد: جلسه مدیریت بحران استان بطور مداوم و هر روز برگزار می شود و ضمن بررسی وضعیت 
استان در این حوزه تصمیمات مقتضی در بخش های مختلف گرفته می شود و تکالیف هر دستگاه نیز 

در مقابله با بحران های موجود ابلاغ می شود.
استاندار قم اضافه کرد: با توجه به تایید خبر ابتلاء دو بیمار به بیماری کرونا اقدامات پیشگیرانه و مقابله 

ای اتخاذ و اجرایی شد.
وی با اشاره به شیوع بیماری کرونا و اقدامات استان و مسؤولان کشوری در زمینه تامین تجهیزات 
پیشگیری و مراقبتی، افزود: مسؤولان در کنار ملت هستند و با تمام توان و در نظر گرفتن همه مصالح 
نسبت به اتخاذ تصمیمات مناسبت اقدام می کنند و در این تصمیمات سلامت جسمی و روانی مردم 
اولویت اصلی است. سرمست ادامه داد: تزریق اعتبارات ملی برای تامین وسایل بهداشتی و مراقبتی 

در مورد بیماری کرونا از اقدامات قابل توجه مقامات کشوری بوده است.
استاندار قم برنامه ریزی برای استقرار تجهیزات آزمایشی در مورد مبتلایان به بیماری کرونا را مورد توجه 
قرار داد و تصریح کرد: این اقدام مهم در تسریع نسبت به تشخیص و انجام مراحل درمانی مبتلایان 
اثرگذاری ضروری است. رئیس ستاد مدیریت بحران استان تاکید کرد: ایجاد فرهنگ پیشگیری و 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی در مورد بیماری کرونا در برگزاری اجتماعات و نیزارائه برنامه های 

خود مراقبتی و عدم خروج غیر ضروری مردم از منازل از جمله موارد مهم در کنترل این بیماری است.
وی ادامه داد: استفاده از ظرفیت های حوزوی و علما در مورد بیماری کرونا و مخاطرات شیوع بیماری 
در برگزاری مراسم های مذهبی همچون اعتکاف و نماز های جماعت مساجد سطح استان و حرم و 
جمکران از جمله موارد مهمی است که با هماهنگی علما و تولیت های محترم درصدد اقدام مقتضی 

هستیم.
آیت الله اعرافی نیز با تقدیر از مدیریت استان در برگزاری مناسب انتخابات و مدیریت بحران در موضوع 
بیماری کرونا، ضمن خسته نباشید به همه دست اندرکاران، برای مسئولین و خدمت گذاران به مردم 

آرزوی سلامتی کرد.
 

اداره کل مدیریت بحران قم اعلام کرد

تغییر ساعات کاری دستگاه های اجرایی استان قم 
اداره کل مدیریت بحران قم دراطلاعیه ای ازتغییر ساعات کاری دستگاه های اجرایی استان درهفته 

جاری خبر داد. 
دراین اطلاعیه که عصر سه شنبه صادر شده آمده است:به پیشنهاد دانشگاه علوم پزشکی و با 
تصویب ستاد پیشگیری ، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان، ساعات کاری تمامی 
دستگاه های اجرایی، نهادهای دولتی ، عمومی و بانک ها به غیر از واحدهای عملیاتی دستگاه های 

خدمات رسان تا پایان هفته جاری )پنج شنبه ۸ اسفند ماه(از ساعت ۹ صبح الی 1۲ خواهد بود.
در این اطلاعیه برارائه خدمات به مردم توسط دستگاه ها و بر پیش بینی تمهیدات لازم در جهت 

بهداشت محیط اداری با توجه به تراکم حضور ارباب رجوع تاکید شده است.
اطلاعیه حاکیست: لازم بذکر است با توجه به احتمال بروز سیل در هفته جاری تمامی مدیران 
دستگاههای اجرایی در حالت آماده باش خواهند بود . همچنین در این اطلاعیه ازمردم استان خواسته 
شده است ضمن رعایت به بهداشت فردی و توجه به اطلاعیه های دانشگاه علوم پزشکی از ترددهای 

غیر ضروی در سطح شهر و مکان های پرازدحام خودداری نمایند.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم: 

1۰۰ هزار ماسک میان شهروندان قمی توزیع شد
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: تاکنون بیش از 100 هزار ماسک از طریق داروخانه 

هلال احمر میان شهروندان قمی توزیع شده است. 
محمد گل فشان افزود: هلال احمر بسته های 100 هزارتایی ماسک سفارش داده که به محض 

دریافت محموله ، این بسته ها در داروخانه هلال احمر بین شهروندان توزیع می شود.
وی بابیان این که ماسک ها به منظور ایمن سازی بیشتر مردم در مواجهه و پیشگیری از ابتلا به ویروس 
کرونا توزیع می شود، تاکید کرد: به هیچ وجه محموله های رسیده در انبار نمی ماند، بلکه بلافاصله میان 
شهروندان در حال توزیع است. وی درعین حال خاطرنشان کرد: با توجه به افزایش تقاضای ماسک، 
درخواست ها برای تامین این کالا کمی با تاخیر مواجه می شود. به گفته گل فشان، 300 هزار ماسک از 

استان تهران درخواست شده است و امیدواریم در روزهای آینده وارد قم شود.

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد

ترخیص روزانه ۸ تا 1۰ درصد بیماران مبتلا به کرونا 
قائم مقام دانشگه علوم پزشکی قم از ترخیص روزانه ۸تا 10 درصدی بیماران مبتلا به کرونا از دو 

بیمارستان مختص به این بیماران در قم خبرداد. 
دکتر ابرازه اظهارداشت:تعداد افراد مبتلا بی بیماری های تنفسی در قم افزایش یافته است. دو 
بیمارستان فرقانی و کامکار در حال پر شدن است و بیمارستان امام رضا)ع( به عنوان بیمارستان سوم 
در خدمت همشهریان قرار می گیرد. قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: مردم از حضور در 
تجمعات جلوگیری کنند و قرنطینه شدن و ایزولیشن خانگی را جدی بگیرندوی در پایان از استانداری 

درخواست کرد که ساعات اداری در قم کاهش یابد.

طرح: مهدی عزیزی

اینم نتیجه تعطیلی مدارس برای مقابله با کرونا!

الكافي : ج 2 ص 1٦٦ ح 2

در ادامه تاکید علما و مراجع قم بر ضرورت عمل به توصیه 
های بهداشتی و پزشکی مقابله با شیوع بیماری کرونا در قم 
و بویژه دوری از اجتماعات، آیات بیات زنجانی و صانعی نیز 
در پاسخ به استفتائات جداگانه، عمل به توصیه مسئولان 
بهداشتی کشور در دوری از اجتماعات را واجب و لازم و نظر 
مسئولان درمانی پیرامون تعطیلی اعتاب مقدس را معیار 

عمل دانستند. 
با افزایش نگرانی ها از شیوع بیماری کرونا و همچنین 
به  نسبت  کشوری  درمانی  و  بهداشتی  مسئولان  توصیه 
دوری از اجتماع به عنوان مهم ترین راه پیشگیری از ابتلا 
به این بیماری، آیات بیات زنجانی، صانعی و علیدوست، 
بر معیار بودن نظر مسئولان درمانی در این زمینه و تعطیلی 

اعتاب مقدس شهرهای درگیر این بیماری تاکید کردند.
در پی شیوع نسبی بیماری کرونا در قم تاکنون  تاکنون 
12 نفر جان باخته اند و 320 مشکوک به کرونا نیز بستری 
و تحت نظر هستند که 40 نفرشان بد حال هستند که البته 
آنفولانزا  بیماران  را  آنها  اغلب  آمارهای موجود،  بر اساس 
تشکیل می دهند اما برای اطمینان از عدم ابتلای به کرونا، 

تحت آزمایش و بررسی های ویژه قرار دارند. 
دفتر آیت لله اسدالله بیات زنجانی در پاسخ به این استفتاء 
که » با توجه به شیوع بیماری کرونا در ایران و به ویژه در قم 
و گیلان، توصیه نهادهای متولی امور بهداشت و درمان در 
روزهای اخیر این است که ترددها در ممکان های عمومی 

کم و یا در موارد بسیاری قطع شود. برای همین هم مثلا 
مدارس و دانشگاه ها به صورت مقطعی تعطیل شده اند. 
اگر نظر نهادهای متولی بر چنین محدودیت هایی باشد، 
این  در  متبرکه  اماکن  موقت  تعطیلی  مورد  در  شما  نظر 
مناطق که زوار بسیاری از نقاط مختلف به آنها رفت و آمد 

دارند، چیست؟« پاسخ داده است.
در پاسخ به این استفتاء آمده است »در این قبیل موارد، 
ملاک و مبنا نظر مسئولان بهداشت و درمان کشور است 
نه دیگران، بنابریان اگر این مسئولان توصیه به تعطیلی یا 
محدودیت تردد را داشته باشند، عمل به توصیه آنها واجب 

شرعی بوده و تخلف از آن مشروع نیست.«
همچنین نظر آیت الله یوسف صانعی در مورد حضور در 

اماکن و مجامع عمومی و مذهبی نیز منتشر شده است.
وی ی در این زمینه تاکید کرده است که :» با توجه به 
داخلی  متخصصان  و  جهانی  بهداشت  نظرات  و  توصیه 
جهت جلوگیری از گسترش بیماری نوظهور کرونا بر همگان 
لازم شرعی و عقلی است که از حضور در اماکن و مجامع 
عمومی و مذهبی خودداری نمایند و چگونه چنین نباشد 
در حالیکه حضرت امام باقر )ع( تنها به دلیل خوردن سیر 
و بوی نامطبوع آن به جهت اذیت نشدن مردم از حضور در 
 ـبا همه عظمت و سفارش به حضور در  مسجد النبی )ص( 

 ـخودداری می نمود. )کافی/ج6/ص3۷۵ ح3(«. آن 
آیت الله ابوالقاسم علی دوست استاد حوزه علمیه قم نیز 

در واکنش به اتهام وارد کردن برخی افراد به مراجع تقلید 
مبنی بر جلوگیری از قرنطینه قم، تاکید کرده است: »اخیرا 
نادانان یا بدخواهان حوزه های علمیه، روحانیت و مرجعیت، 
در حد نسبتا گسترده در فضای مجازی وانمود کرده اند که 
مسئولان امر و کارشناسان خواستار قرنطینه قم هستند و 
این اولیای حوزه و مراجع تقلیدند که مخالفت می کنند؛ 
این دشمنی وتهمت ناروا را باید زدود. بزرگان دین همیشه 
نظر  به  احترام  قانون،  رعایت  به  توصیه  سردمداران  جزو 

کارشناسان بوده و هستند.«
لازم به ذکر است، هم زمان با تاکید دانشگاه علوم پزشکی 
مبنی بر ضرورت دوری مردم از اجتماعات و مراکز عمومی، 
شبیری  موسی  سید  شیرازی،   مکارم  ناصر  عظام  آیات 
زنجانی و جعفر سبحانی نیز پیش تر در پیام های جداگانه 
ای ضمن تاکید بر لزوم رعایت مسائل بهداشتی و توجه به 
توصیه های پزشکی ازجمله عدم حضور در اجتماعات و 
اماکن عمومی ، از حجت بودن نظر مسئولان بهداشتی و در 

مانی کشور در این موضوع تاکید کرده بودند.
به منظور مقابله و پیشگیری از شیوه بیماری کرونا درقم، 
روز  از  قم  علمیه  حوزه های  مراکز  و  دانشگاه ها  مدارس، 
تا آخر هفته جاری تعطیل شده  پنجشنبه هفته گذشته 
است. همچنین فعالیت سینماهای قم و برنامه های هنری و 
سینمایی و همچنین باشگاه های و تمام رویدادهای ورزشی 

قم تا ۹ اسفند متوقف شده است.

علما و مراجع قم درجهت مقابله با شیوع بیماری کرونا در قم تاکید کردند 
عمل به توصیه مسئولان در دوری از اجتماعات واجب است

 مدیرعامل سازمان انتقال خون استان قم گفت: درروزهای گذشته و پس از افزایش نگرانی 
عمومی از شیوع ویروس کرونا، با کاهش 30 درصدی اهدای خون در قم مواجه هستیم که 
این موضوع بسیار نگران کننده است و از مردم می خواهیم تا نیازمندان به خون را در این ایام 
تنها نگذارند.  مرتضی نوریان بیان کرد: نگرانی مردم از ابتلا به ویروس کرونا موجب شده تا 
مراجعه آنان به مرکز اهدای خون قم کاهش چشمگیری داشته باشد که این موضوع زنگ 
خطر کاهش ذخیره خونی استان را به صدا درآورده است. وی با تاکید بر اینکه هیچگونه نگرانی 
برای ابتلای مراجعه کنندگان به این ویروس در مرکز انتقال خون قم وجود ندارد، افزود: یکی از 
شرط های مهم برای اهدا خون، سلامتی کامل و نداشتن علایم آنفلوانزا و سرماخوردگی است 
که این موجب شده تا مراجعه کنندگان به مراکز اهدای خون از سلامتی بالاتری نسبت به سایر 
اماکن برخوردار باشند. مدیرعامل سازمان انتقال خون قم به همه مردم نوع دوست این استان 
اطمینان خاطر داد که هیچ گونه تهدیدی برای آلودگی و ابتلای آن ها به ویروس کرونا در مراکز 
انتقال خون استان وجود ندارد. نوریان، با بیان اینکه هیچ سند علمی معتبر مبنی بر انتقال 
ویروس کرونا از طریق خون وجود ندارد، ادامه داد: سازمان انتقال خون نهایت دقت را برای 
سلامت افراد اهداکننده خون مبذول داشته و تا از این سلامت کامل اطمینان پیدا نکند، اقدام 
به گرفتن خون از این مراجعه کنندگان نخواهد کرد. وی افزود: خون و فرآورده های آن جایگزین 
مصنوعی ندارد و منبع دسترسی به آن تنها خون هم نوعان و انسان های دیگر است و چون 
زمان ماندگاری خون محدود است، امکان ذخیره خون در مدت طولانی وجود ندارد به همین 

دلیل باید اهدا خون به صورت مرتب و مستمر صورت گیرد. مدیرعامل سازمان انتقال خون 
قم با اشاره به وجود بیش از یک هزار بیمار دیالیزی و شناسایی حدود ۲00 بیمار تالاسمی 
نیازمند دریافت مستمر خون در قم گفت: مصدومان تصادف های رانندگی، بیماران تالاسمی، 
دیالیزی، سرطانی و بیماران نیازمند به عمل های جراحی از جمله بیمارانی می باشند که به 

صورت مستمر نیازمند خون هستند.
 نوریان ادامه داد: از مردم و جوانان نوع دوست استان که علایم بیماری را نداشته و از سلامت 
مطلوب برخوردارند، درخواست داریم با توجه به اهمیت حفظ ذخایر خونی استان در سطح 
استاندارد، در این ایام به مراکز اهدای خون قم مراجعه کنند. وی با بیان اینکه میزان اهدای 
خون در 11 ماه نخست امسال قم نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1.6 درصد کاهش داشته 
است، افزود: روند کاهشی اهدای خون استان بر ذخایر خون قم تأثیر منفی داشته است که از 
مردم می خواهیم در این ایام، بیماران نیازمند به خون را تنها نگذارند. مدیرعامل سازمان انتقال 
خون قم، اهدای خون را صدقه جاریه دانست و تاکید کرد: ذخیره خون قم هم کانون در سطح 
استاندارد است و برای هفت روز آینده خون ذخیره شده در قم وجود دارد ولی روند کاهش 

اهدای خون در این استان نگران کننده است.
وی با تاکید بر لزوم به همراه داشتن کارت ملی توسط داوطلبان اهدای خون، افزود: تمام 
افراد بالای 1۸ سال سن که از سلامت کامل برخوردار بوده و هیچ گونه علامتی از آنفولانزا یا 

سرماخوردگی ندارند، امکان اهدای خون دارند.

مدیرعامل سازمان انتقال خون استان قم :

کاهش ۳۰ درصدی اهدای خون در قم نگران کننده است


